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Αθήνα, σήµερα στις 11 Ιουλίου 2017, ηµέρα Τρίτη και ώρα
11.25’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Προέδρου αυτής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΥ ΒΟΥΤΣΗ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Α. Συζήτηση, κατόπιν αιτήµατος του Πρωθυπουργού κ. Αλέξη
Τσίπρα, σύµφωνα µε το άρθρο 142Α του Κανονισµού της Βου-
λής, µε αντικείµενο την ενηµέρωση του Σώµατος σχετικά µε τις
εξελίξεις στη διαπραγµάτευση για το κυπριακό ζήτηµα.

Β. Ανακοίνωση του Προέδρου της Βουλής κ. Νικόλαου Βού-
τση, σύµφωνα µε το άρθρο 51 παρ. 4 του Κανονισµού της Βου-
λής, σχετικά µε το Πρωτόκολλο Συνεργασίας µεταξύ της Βουλής
των Ελλήνων και της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής
Δηµοκρατίας, για την πρόσβαση στο υλικό του «Φακέλου της Κύ-
πρου» και λήψη σχετικής απόφασης.

Χαιρετίζουµε την παρουσία του Πρέσβη της Κύπρου κ. Κυριά-
κου Κενεβέζου και του Προέδρου της Ένωσης Κυπρίων Ελλάδας
κ. Γεώργιου Συλλούρη.

Σύµφωνα µε το άρθρο 142Α του Κανονισµού της Βουλής, για
την έγκαιρη και υπεύθυνη πληροφόρηση και ενηµέρωση της
Βουλής, η Κυβέρνηση διά του Πρωθυπουργού µπορεί, εκτός από
τη συζήτηση προ ηµερησίας διατάξεως του εποµένου άρθρου,
να ζητήσει οποτεδήποτε να κάνει ανακοινώσεις ή δηλώσεις ενώ-
πιόν της για οποιαδήποτε σοβαρή δηµόσια υπόθεση. Το αίτηµα
για ανακοίνωση ή δήλωση µαζί µε το αντικείµενό τους διατυπώ-
νεται στον Πρόεδρο της Βουλής και γνωστοποιείται στους Προ-
έδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων της Αντιπολίτευσης πριν
από είκοσι τέσσερις ώρες τουλάχιστον. Το σχετικό αίτηµα του
κυρίου Πρωθυπουργού απεστάλη χθες και κοινοποιήθηκε στους
Προέδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων περισσότερες από
είκοσι τέσσερις ώρες πριν, όπως ορίζει το άρθρο 142Α. 

Η ανακοίνωση ή δήλωση της Κυβέρνησης γίνεται αυτοπροσώ-
πως από τον Πρωθυπουργό σε οποιαδήποτε συνεδρίαση νοµο-
θετικής εργασίας ή κοινοβουλευτικού ελέγχου, πριν από την
έναρξη της συζήτησης των θεµάτων της ηµερήσιας διάταξης και
η διάρκειά της δεν µπορεί να υπερβαίνει τα δέκα λεπτά. Οι Πρό-
εδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων της Αντιπολίτευσης µπο-
ρούν να αναπτύξουν αυτοπροσώπως τις απόψεις τους για το
περιεχόµενο της ανακοίνωσης ή της δήλωσης της Κυβέρνησης
για πέντε (5’) λεπτά κατ’ ανώτατο όριο για τον καθένα. Σε περί-
πτωση απουσίας ή ασθένειας Προέδρου Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας στη συζήτηση, τον αναπληροί εκπρόσωπός του οριζόµενος
απ’ αυτόν. 

Η απάντηση του Πρωθυπουργού στις απόψεις των Προέδρων
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων της Αντιπολίτευσης δεν µπορεί
να υπερβαίνει τα πέντε λεπτά. Η δευτερολογία των Προέδρων
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων της Αντιπολίτευσης δεν µπορεί
να υπερβαίνει τα τρία λεπτά και του Πρωθυπουργού, ο οποίος
οµιλεί τελευταίος, τα πέντε λεπτά. Όταν οι ανακοινώσεις και οι
δηλώσεις της Κυβέρνησης ενώπιον της Βουλής γίνονται από τον
Πρωθυπουργό, οι αναπληρωτές εκπρόσωποι των Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων δεν µπορούν να λάβουν τον λόγο, µε την επιφύ-
λαξη του δευτέρου εδαφίου της παραγράφου 4 αυτού του
άρθρου.

Παρακαλώ πολύ, καλείται στο Βήµα ο Πρωθυπουργός κ. Αλέ-
ξης Τσίπρας.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, θεώρησα απαραίτητο να ζητήσω τη σύγ-
κληση σήµερα της Ολοµέλειας, αξιοποιώντας σχετικό άρθρο του
Κανονισµού, προκειµένου να ενηµερώσω το Σώµα για την πορεία
του Κυπριακού, σε συνέχεια και του τερµατισµού των συνοµιλιών
στην Ελβετία τα ξηµερώµατα της περασµένης Παρασκευής. 

Είναι σαφές, άλλωστε, όπως είχα επανειληµµένως την ευκαι-
ρία να επισηµάνω στις κατ’ ιδίαν συνοµιλίες µου µε τους Αρχη-
γούς των κοινοβουλευτικών κοµµάτων, ότι η δίκαιη και βιώσιµη
λύση του Κυπριακού αποτελεί εθνικής σηµασίας στόχο, για την
επίτευξη του οποίου είναι εξαιρετικά σηµαντικός ο διάλογος, η
διαρκής ενηµέρωση αλλά και η συνεννόηση µεταξύ των πολιτι-
κών κοµµάτων.

Στο πλαίσιο αυτό άλλωστε η ελληνική Κυβέρνηση, η ελληνική
αντιπροσωπεία κατά τη διάρκεια των συνοµιλιών υποστήριξε
σθεναρά καθ’ όλη τη διάρκεια της διαπραγµάτευσης τις πάγιες
θέσεις της χώρας µας: 

Πρώτον, ότι δίκαιη και βιώσιµη λύση του Κυπριακού προς όφε-
λος του συνόλου του κυπριακού λαού, Ελληνοκυπρίων και Τουρ-
κοκυπρίων, µπορεί να επιτευχθεί µόνο επί τη βάσει των αποφά-
σεων του Συµβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ, αλλά και της ιδιότη-
τας της Κυπριακής Δηµοκρατίας ως κράτος-µέλος της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. 

Δεύτερον, ότι η Ελλάδα στηρίζει σταθερά τις προσπάθειες της
Κυπριακής Δηµοκρατίας στις δικοινοτικές συνοµιλίες, αλλά εµ-
πλέκεται µόνο στη διαπραγµάτευση του Κεφαλαίου της Ασφά-
λειας.

Τρίτον, ότι στο πλαίσιο των συνοµιλιών η Ελλάδα βρίσκεται σε
διαρκή συντονισµό µε την Κυπριακή Δηµοκρατία της οποίας άλ-
λωστε ο λαός θα κληθεί να πάρει και την όποια τελική απόφαση. 

Στη βάση αυτών των πάγιων θέσεών µας αναδείξαµε µε επι-
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µονή και αποφασιστικότητα το γεγονός ότι δίκαιη και βιώσιµη
λύση του Κυπριακού συνεπάγεται πρώτα και κύρια άρση των συ-
νεπειών της εισβολής και κατοχής µέρους της Κύπρου. Με δύο
λόγια, συνεπάγεται κατάργηση των επεµβατικών δικαιωµάτων
και των εγγυήσεων και αποχώρηση των κατοχικών στρατευµά-
των.

Στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου να επισηµάνω ιδιαίτερα την
καθοριστική, ιστορικής σηµασίας, θα έλεγα, προσπάθεια της δια-
πραγµατευτικής οµάδας του Υπουργείου Εξωτερικών και προ-
σωπικά του Υπουργού Εξωτερικών κ. Κοτζιά, για την οποία
σήµερα θα ήθελα και δηµόσια να τον ευχαριστήσω. Γιατί η ελ-
ληνική πλευρά ανέδειξε µε απόλυτη σαφήνεια σε όλα τα fora και
τις διεθνείς µας επαφές το γεγονός ότι κανένα κράτος στον ει-
κοστό πρώτο αιώνα και ειδικά ένα κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης δεν µπορεί να θεωρείται κυρίαρχο και ανεξάρτητο εάν
εις βάρος του υφίστανται εγγυητικά και επεµβατικά δικαιώµατα. 

Γιατί η ελληνική πλευρά επίσης ανέδειξε µε απόλυτη σαφήνεια
το γεγονός ότι κανένα κράτος της Ευρωπαϊκής Ένωσης -και σί-
γουρα όχι η Ελλάδα- δεν θα µπορούσε να αποδεχθεί και να συνυ-
πογράψει δικαίωµα επέµβασης της Τουρκίας στην επανενωµένη
Κυπριακή Δηµοκρατία, δηλαδή απέναντι σε µια χώρα κράτος-
µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ανέδειξε, επίσης, το γεγονός,
επίσης, ότι µία επανενωµένη Κύπρος υπό το καθεστώς εγγυήσεων
δεν θα µπορούσε ποτέ να εκφραστεί µε ανεξάρτητη φωνή σε κοι-
νοτικό επίπεδο, µε όλες τις συνέπειες που θα είχε αυτό για την
ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση και το γεγονός ότι η διατήρηση των
εγγυήσεων και η παρουσία των κατοχικών στρατευµάτων στην
επανενωµένη Κύπρο θα υπονόµευαν καθηµερινά οποιαδήποτε
προσπάθεια για ειρήνη και συµφιλίωση στο νησί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι σε µεγάλο βαθµό -
ίσως για πρώτη φορά σε τόσο µεγάλο βαθµό- µπορέσαµε να πεί-
σουµε τη διεθνή κοινότητα αυτές οι θέσεις να γίνουν και δικές της
θέσεις και θεωρώ ότι είναι εξίσου σηµαντικό το γεγονός ότι πεί-
σαµε και για τις προθέσεις µας, για το ότι δηλαδή δεν βρεθήκαµε
όλο αυτό το διάστηµα στη διαπραγµάτευση και στις συνοµιλίες
προκειµένου να ροκανίσουµε τον χρόνο των διαπραγµατεύσεων
για να παίξουµε το γνωστό παιχνίδι της επίρριψης των ευθυνών
για την αποτυχία, αλλά αγωνιστήκαµε ειλικρινά υπέρ µιας λύσης
που θα µπορεί να ωφελήσει το σύνολο του κυπριακού λαού, εξα-
σφαλίζοντας ότι τα λάθη του παρελθόντος δεν θα επαναληφθούν
κι ότι η ασφάλεια της µιας κοινότητας δεν θα οικοδοµηθεί εις
βάρος της ασφάλειας της άλλης. 

Εδώ και έναν χρόνο περίπου καταθέσαµε σειρά προτάσεων,
µεταξύ των οποίων είναι η σύναψη τριµερούς συµφώνου φιλίας
και η δηµιουργία µηχανισµού ελέγχου του Οργανισµού Ηνωµέ-
νων Εθνών. Αυτές είναι προτάσεις που µαζί µε την αλλαγή στη
δοµή του κράτους, τα µέτρα αστυνόµευσης και τη συµµετοχή
στην Ευρωπαϊκή Ένωση θα ενίσχυαν την αίσθηση ασφάλειας και
της τουρκοκυπριακής κοινότητας. 

Στο πλαίσιο αυτό επανειληµµένως καλέσαµε και στην πρώτη
φάση των συνοµιλιών στην Ελβετία, τον περασµένο Γενάρη,
αλλά και τώρα στη δεύτερη φάση την Τουρκία σε προπαρα-
σκευαστικές διαβουλεύσεις. Δυστυχώς δεν βρήκαµε ανταπό-
κριση. Και το λέω αυτό µε ιδιαίτερη λύπη διότι, όπως φάνηκε, αν
είχαµε καταφέρει να σηµειώσουµε εκ των προτέρων ουσιαστική
πρόοδο στο κεφάλαιο αυτό, όπως αυτή η πρόοδος σηµειώθηκε
σε άλλα κεφάλαια, η προοπτική για λύση στην Ελβετία θα ήταν
πολύ καλύτερη. 

Αυτό όµως που διαφάνηκε, παρά κάποιες επιµέρους ελπιδο-
φόρες ενδείξεις, ήταν ότι η Τουρκία δεν είχε τελικά πρόθεση να
δεσµευθεί σε µία λύση που θα επέτρεπε στην επανενωµένη
Κύπρο να είναι πραγµατικά ανεξάρτητη και κυρίαρχη, δηλαδή σε
µια λύση χωρίς επεµβατικά δικαιώµατα τρίτων χωρών και βε-
βαίως µε την έστω και σταδιακή, αποχώρηση όµως, του κατοχι-
κού στρατού.

Δεν θα ήθελα να µπω σε περισσότερες λεπτοµέρειες για την
έκβαση της διαπραγµάτευσης. Άλλωστε τον λόγο θα πάρει και ο
Υπουργός Εξωτερικών, ο οποίος χθες ενηµέρωσε αναλυτικά και
τους εκπροσώπους των κοµµάτων. Θεωρώ, όµως, ότι η επόµενη
περίοδος είναι ιδιαίτερα σηµαντική και γι’ αυτό επιτάσσει απο-
φασιστικότητα και ψυχραιµία σε µια σειρά από θέµατα, ζητή-

µατα, που συνδέονται µε τη σηµερινή µας συζήτηση. 
Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να τα ιεραρχήσω συνοπτικά. 
Πρώτον, η συνεργασία Ελλάδας-Κυπριακής Δηµοκρατίας απο-

τελεί και θα συνεχίσει να αποτελεί τον κρίσιµο άξονα της ελληνι-
κής εξωτερικής πολιτικής. Το γεγονός αυτό δεν περιορίζεται
µόνο στις συνοµιλίες για το Κυπριακό, όπου ο συντονισµός ήταν
εξαιρετικός και θα ήθελα µε την ευκαιρία να ευχαριστήσω γι’
αυτό τον Πρόεδρο Αναστασιάδη και τη διαπραγµατευτική οµάδα
της Κυπριακής Δηµοκρατίας. Η συνεργασία Ελλάδας-Κυπριακής
Δηµοκρατίας έχει ευρύτερες διαστάσεις. Αφορά γενικότερα -θα
έλεγα- τη διεθνή διπλωµατική µας συνεργασία στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, στη Σύνοδο των Ευρωπαϊκών Χωρών του Νότου, στις ιδι-
αίτερης στρατηγικής σηµασίας τριµερείς συνεργασίες µας µε
χώρες της Μέσης Ανατολής και άλλες χώρες. Αφορά ασφαλώς
και τη στήριξη της Κυπριακής Δηµοκρατίας στην άσκηση των κυ-
ριαρχικών δικαιωµάτων της στην Αποκλειστική Οικονοµική της
Ζώνη. 

Η Κυπριακή Δηµοκρατία ως κυρίαρχο κράτος έχει το αναφαί-
ρετο δικαίωµα να επιλέξει τον τρόπο µε τον οποίο θα αξιοποιήσει
τα δικαιώµατά της, αυτά που απορρέουν από το Διεθνές Δίκαιο
και το Δίκαιο της Θάλασσας. Και σε αυτήν την επιλογή της είναι
αυτονόητο ότι θα έχει τη στήριξη τόσο της Ελλάδας όσο όµως
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και της διεθνούς κοινότητας
συνολικά απέναντι σε οποιαδήποτε απειλή. 

Δεύτερον, ο τερµατισµός των συνοµιλιών στην Ελβετία θέλω να
τονίσω ότι δεν αποτελεί το τέλος της προσπάθειάς µας. Η δίκαιη
και βιώσιµη λύση του Κυπριακού στο πλαίσιο των αποφάσεων του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών αποτελεί και θα συνεχίσει να απο-
τελεί κεντρικό άξονα της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής, κεντρικό
διακύβευµα για µια χώρα που αποτελεί πυλώνα ειρήνης, σταθε-
ρότητας και ασφάλειας στην ευρύτερη περιοχή. Στο πλαίσιο αυτό
είµαστε πάντοτε ανοιχτοί στην επανέναρξη των συνοµιλιών υπό
τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών, στον βαθµό βεβαίως που θα εκ-
φραστεί ενδιαφέρον από όλες τις πλευρές. Και θα συνεχίσουµε
να κινούµαστε στην ίδια κατεύθυνση: Προάσπιση των αρχών µας,
σε συνδυασµό µε µια διπλωµατία που δεν βασίζεται σε φοβίες και
σε εµµονές του παρελθόντος αλλά σε εποικοδοµητικές προτάσεις
και στη δηµιουργία διεθνών ερεισµάτων.

Και βέβαια θα αξιοποιήσουµε το γεγονός ότι η κατάργηση των
εγγυήσεων και η αποχώρηση των κατοχικών στρατευµάτων απο-
τελεί πια, χάρη και στις προσπάθειες της ελληνικής πλευράς,
µέρος της ατζέντας της διεθνούς κοινότητας για την επίλυση του
κυπριακού προβλήµατος, όπως επιβεβαιώνεται άλλωστε και από
τον Γενικό Γραµµατέα του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, έναν
άνθρωπο που χαίρει ιδιαίτερης εκτίµησης διεθνώς, µια πολιτική
προσωπικότητα, θα έλεγα, υψηλού κύρους, που µπορεί να συ-
νεχίσει και ελπίζουµε να συνεχίσει αυτή τη σηµαντική προσπά-
θεια για την εξεύρεση δίκαιης και βιώσιµης λύσης στο κυπριακό
πρόβληµα.

Τρίτο σηµείο: η δίκαιη και βιώσιµη λύση του Κυπριακού είναι
και πρέπει να είναι όχι το κεντρικό πρόταγµα για την Ελλάδα και
τις ελληνοτουρκικές σχέσεις, αλλά το κεντρικό πρόταγµα για την
ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση και το µέλλον της -και αυτό είχα την
ευκαιρία να τονίσω στην πρόσφατη Σύνοδο Κορυφής-, όχι µόνον
γιατί αφορά την άρση της παράνοµης κατοχής µέρους ενός κρά-
τους-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης ούτε µόνον διότι η εφαρ-
µογή του ευρωπαϊκού κεκτηµένου είναι απαραίτητη προϋπόθεση
για την επίλυση του ζητήµατος και ούτε µόνον επειδή χάρη στις
συντονισµένες µας προσπάθειες έχει γίνει πια αποδεκτό από
όλους ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει θέση στο τραπέζι των συνο-
µιλιών, αλλά κυρίως διότι συµβάλλοντας στην επίλυση του Κυ-
πριακού η Ευρωπαϊκή Ένωση ανοίγει τον δρόµο ώστε να
ενισχύσει και τον δικό της διεθνή και περιφερειακό ρόλο.

Τέταρτο σηµείο: το µήνυµά µας προς την Τουρκία, το οποίο
αναδείχθηκε και κατά τις συνοµιλίες για το Κυπριακό, πρέπει να
παραµείνει σταθερό, ιδιαίτερα σε αυτές τις δύσκολες στιγµές.
Είµαστε αποφασιστικοί στην προάσπιση των αρχών και δικαιω-
µάτων µας έναντι οποιασδήποτε απειλής και παράνοµης διεκδί-
κησης. Την ίδια στιγµή είµαστε και προσηλωµένοι στη διεκδίκηση
των ζητηµάτων που µας χωρίζουν και στην οικοδόµηση µιας σχέ-
σης που θα βασίζεται στον σεβασµό του διεθνούς δικαίου αλλά
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και στον αµοιβαίο σεβασµό. 
Μένει, βεβαίως, να δούµε κατά πόσον και η Τουρκία θα ανα-

γνωρίσει τη σηµασία που έχει η δίκαιη και βιώσιµη επίλυση του
Κυπριακού για την ίδια, για τις σχέσεις µας, για τις ευρωτουρκι-
κές σχέσεις και την ευρωπαϊκή της προοπτική, αλλά βεβαίως και
τη σηµασία και για την ασφάλεια, τη σταθερότητα στην ευρύτερη
περιοχή.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα κλείνοντας µετά από
αυτό το πλαίσιο της ενηµέρωσης, χωρίς ελπίζω να καταχραστώ
κατά πολύ τον χρόνο που προβλέπει ο Κανονισµός, να χαιρετίσω
την απόφαση της ελληνικής και της κυπριακής Βουλής από τον
Γενάρη του 2016 για την από κοινού πρόσβαση σε όλα τα ντο-
κουµέντα, τα οποία ήρθαν στη γνώση και την κατοχή της ελληνι-
κής Βουλής από το 1986 µέχρι το 1988 κατά τη διάρκεια της
εξεταστικής, τότε, επιτροπής για τον «Φάκελο της Κύπρου». 

Μια περίοδος κατά την οποία καταθέσεις των µαρτύρων εκεί-
νων όλων όσων είχαν σχέση µε την κυπριακή τραγωδία είναι ένα
πλούσιο και χρήσιµο υλικό µε ιδιαίτερη ιστορική σηµασία. Είκοσι
εννέα χρόνια µετά την εξεταστική επιτροπή και σαράντα τρία χρό-
νια µετά την εισβολή, η ελληνική Βουλή θα δώσει πλήρη σειρά
αυτών των ντοκουµέντων στην κυπριακή Βουλή, έτσι ώστε να ανοί-
ξει, όπως δικαιούται άλλωστε, ένα θέµα που αφορά κυρίως τον
κυπριακό λαό και για το οποίο ο κυπριακός λαός δικαιούται να έχει
γνώση και να ανοίξει, βεβαίως, για επιστηµονικούς και ιστορικούς
λόγους αυτή η περίοδος προς εξέταση.

Θα ήθελα να επισηµάνω, όπως άλλωστε θα γνωρίζετε, ότι
αυτή η απόφαση των δύο εθνικών αντιπροσωπειών έχει ληφθεί
εδώ και πάρα πολύ καιρό. Συνεπώς ουδόλως σχετίζεται µε την
πορεία των συνοµιλιών για την επίλυση του κυπριακού προβλή-
µατος. Αντιθέτως, θα έλεγα ότι ανεξαρτήτως από τις συνοµιλίες
και την έκβασή τους αποτελεί ένα ανεκπλήρωτο εδώ και δεκαε-
τίες χρέος της ελληνικής πολιτείας απέναντι στον κυπριακό λαό.
Είναι ένας ελάχιστος φόρος τιµής και µια ιστορική δικαίωση προς
όλους όσοι αγωνίστηκαν, αντιστάθηκαν και θυσιάστηκαν προς
το πραξικόπηµα κατά του Μακαρίου και στην εισβολή και κατοχή
µέρους της Κύπρου από τις επιχειρήσεις του Αττίλα. 

Με αυτό το πνεύµα, λοιπόν, θέλω να πιστεύω ότι το σύνολο
των δηµοκρατικών πολιτικών δυνάµεων θα στηρίξουν αυτή την
ιστορική πράξη του ελληνικού Κοινοβουλίου, όπως άλλωστε ενέ-
κριναν πριν από λίγο καιρό και τα πρωτόκολλα συνεργασίας ανά-
µεσα στις δύο εθνικές αντιπροσωπείες µε τα οποία η
πρωτοβουλία αυτή ξεκίνησε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ. 
Τον λόγο έχει ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και

Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Κυριάκος Μητσοτάκης.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν από λίγες µέρες στο
Κραν Μοντανά της Ελβετίας προστέθηκε, δυστυχώς, άλλο ένα
κεφάλαιο στην ιστορία των χαµένων ευκαιριών επίλυσης του κυ-
πριακού ζητήµατος. 

Δυστυχώς, µια πολύ σοβαρή πολιτική και διπλωµατική προ-
σπάθεια, που σε ορισµένα στάδιά της είχε αναπτύξει µια θετική
δυναµική, προσέκρουσε στην αδιαλλαξία της Άγκυρας. Γεω-
στρατηγικές επιδιώξεις και αντιλήψεις µιας άλλης εποχής, µιας
εποχής που εδώ και πολλά χρόνια έχει ξεπεραστεί από νέα δε-
δοµένα και νέες πραγµατικότητες εγκλώβισαν για άλλη µια φορά
την Τουρκία σε µια ουσιαστικά άκαµπτη στάση.

Πέραν της εµµονής σε δυσλειτουργικές προσεγγίσεις, όσον
αφορά τη λεγόµενη εσωτερική πτυχή του κυπριακού ζητήµατος,
η Άγκυρα απέτρεψε µε τη στάση της τη δυνατότητα σύγκλισης
στα κρίσιµα θέµατα της εξωτερικής πτυχής, δηλαδή στα ζητή-
µατα της ασφάλειας, των εγγυήσεων, των επεµβατικών δικαιω-
µάτων. 

Ο γεωστρατηγικός έλεγχος επί της Κύπρου φαίνεται να παρα-
µένει σταθερή επιδίωξη της Τουρκίας. Φάνηκε αυτό από την προ-
σήλωση µέχρι και την τελευταία στιγµή στη µακρόχρονη
παραµονή κατοχικών δυνάµεων στο νησί, χωρίς συγκεκριµένη
καταληκτική ηµεροµηνία πλήρους και οριστικής αποχώρησης.

Και φάνηκε και στην αµετακίνητη θέση να διατηρηθεί το αναχρο-
νιστικό σύστηµα εγγυήσεων και επεµβατικών δικαιωµάτων τρί-
των. Δεν βρισκόµαστε, όµως, πια στο 1960. Δεν είµαστε στον
Ψυχρό Πόλεµο, δεν διανύουµε την εποχή των αδέσµευτων, δεν
ζούµε στα χρόνια της χούντας. Ένα νέο περιβάλλον έχει διαµορ-
φωθεί τόσο νοµικά όσο και πολιτικά, χάρη σε µια σειρά αποφά-
σεων του ΟΗΕ και, βεβαίως, χάρη στην ένταξη της Κύπρου στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Στο πλαίσιο αυτό είναι παρωχηµένες και ανεδαφικές οι λογικές
εγγυήσεων και επεµβατικών δικαιωµάτων. Σε µία επανενωµένη
Κύπρο, µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπου Ελληνοκύπριοι και
Τουρκοκύπριοι από κοινού θα απολαµβάνουν τα αγαθά της δη-
µοκρατίας, των ανθρώπινων δικαιωµάτων, της οικονοµικής προ-
όδου, της ασφάλειας, της σταθερότητας, δεν µπορεί να ισχύει
µια ασφυκτική επιτήρηση. Δεν µπορούν να ισχύουν εγγυήσεις, η
δυνατότητα επέµβασης από τρίτα κράτη και φυσικά η παρουσία
ξένων στρατευµάτων. Μια τέτοια κατάσταση πραγµάτων δεν συ-
νάδει και δεν µπορεί να είναι αποδεκτή σε µια σύγχρονη ευρω-
παϊκή δηµοκρατία. 

Οι συνθήκες εγγύησης και συµµαχίας του 1960, µε άλλα λόγια,
δεν µπορούν να είναι το θεµέλιο για το σήµερα και για το αύριο.
Πόσο µάλλον όταν υπάρχουν πια αποφάσεις του Συµβουλίου
Ασφαλείας του ΟΗΕ, οι ίδιες οι συνθήκες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, κοινή πολιτική ασφάλειας και άµυνας, η αρµοδιότητα του
Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το Συµβούλιο της Ευρώ-
πης, το Δικαστήριο των Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων. Και όλα αυτά,
σε συνδυασµό µε το Σύνταγµα µιας επανενωµένης Κύπρου, πα-
ρέχουν επαρκή και σταθερή βάση για την ασφάλεια και των δύο
κοινοτήτων του νησιού. 

Όµως, η Άγκυρα, δυστυχώς, δεν επιχείρησε να διαβάσει έτσι
τη συγκυρία. Δεν θέλησε να δει ξεκάθαρα το κοινό µέλλον, το
κοινό ευρωπαϊκό µέλλον Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων. Εγ-
κλωβίστηκε στο παρελθόν. Έχει λοιπόν, την κύρια ευθύνη της
αποτυχίας αυτού του γύρου της διαπραγµάτευσης. 

Ούτε οι εποικοδοµητικές ευρωπαϊκές παρεµβάσεις, ούτε η πα-
ρουσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης έκαναν την Άγκυρα να αλλάξει
στάση, ούτε ακόµα ο ίδιος ο Γενικός Γραµµατέας του ΟΗΕ, ο κ.
Γκουτέρες, ο οποίος παραβρέθηκε στο τελικό στάδιο των διαβου-
λεύσεων και επέδειξε –πρέπει να το τονίσουµε αυτό- αξιοθαύµα-
στη επιµονή και γνώση του ζητήµατος, µπόρεσε να αποτρέψει το
επερχόµενο αδιέξοδο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο παραπάνω, κύριε Πρόεδρε. 
Μέσα σε αυτό το άγονο τοπίο, η γενναία και θετική στάση του

Προέδρου της Κυπριακής Δηµοκρατίας κ. Αναστασιάδη έµεινε,
δυστυχώς, χωρίς ανταπόκριση από την άλλη πλευρά του τραπε-
ζιού. Μέχρι την τελευταία στιγµή, ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
έκανε προσπάθεια άρσης του αδιεξόδου, καταθέτοντας και µά-
λιστα γραπτώς, πλήρη και συνεκτική πρόταση για όλες της πτυ-
χές του ζητήµατος, πρόταση που αφορούσε και το εδαφικό, το
περιουσιακό, τα ζητήµατα της διακυβέρνησης, της κατανοµής
των εξουσιών, την ασφάλεια, τις εγγυήσεις, τα στρατεύµατα κα-
τοχής, την πολυεθνική δύναµη, την αρχή της ισότιµης µεταχείρι-
σης. Είναι µια πρόταση -και πρέπει να το πούµε αυτό- τολµηρή
και ουσιαστική, µια πρόταση, όµως, που συνάντησε αδιαλλαξία
και επιµονή σε παρωχηµένες θέσεις. 

Είναι θετικό ότι η ελληνική πλευρά, δρώντας µέσα στο πλαίσιο
της εγγυήτριας δύναµης, δεν παρέκκλινε από την πάγια εθνική
γραµµή ότι η Λευκωσία έχει τον πρώτο λόγο. Η Κύπρος αποφα-
σίζει, η Ελλάδα στηρίζει και συµπαρίσταται και οι άρρηκτες σχέ-
σεις Ελλάδας και Λευκωσίας αποτελούν θεµελιώδη προϋπόθεση
και, τελικά, στοιχείο ισχύος του ελληνισµού. 

Η διεθνής κοινότητα, ανεξάρτητα από το αν αυτό τελικά θα
αναγνωριστεί δηµόσια για λόγους που όλοι αντιλαµβανόµαστε,
γνωρίζει ποιος και τι έφταιξε. Και ακριβώς επειδή το γνωρίζει και
το γνωρίζει καλά η διεθνής κοινότητα, ιδίως ο Οργανισµός Ηνω-
µένων Εθνών αλλά και η Ευρωπαϊκή Ένωση, οφείλει από εδώ και
πέρα να διασφαλίσει δύο κρίσιµα ζητήµατα: 

Πρώτον, ότι η προσπάθεια επίλυσης του κυπριακού δεν θα
τερµατιστεί εδώ και, δεύτερον, ότι θα αποτραπεί κάθε προσπά-
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θεια αµφισβήτησης των κυριαρχικών δικαιωµάτων της Κυπρια-
κής Δηµοκρατίας. 

Πρέπει να γίνει συνείδηση ότι στο Κραν Μοντανά µπήκε άνω
τελεία και όχι µια τελεία. Κάποιες δηλώσεις για αναζήτηση λύσης
εκτός του πλαισίου του ΟΗΕ, για plan B, για plan C, καθώς και
ό,τι άλλο υπονοούσε η τουρκική πλευρά, δεν µπορούν να γίνουν
αποδεκτές, είναι εκτός του πλαισίου συζήτησης και διαπραγµά-
τευσης. Ύστερα από ένα εύλογο χρονικό διάστηµα περισυλλο-
γής, η προσπάθεια πρέπει να εκκινήσει ξανά, λαµβάνοντας υπ’
όψιν πολιτικά δεδοµένα εντός και εκτός Κύπρου. 

Αθήνα και Λευκωσία συµφωνούµε και έχουµε δεσµευτεί σε
αυτό, ότι η σηµερινή κατάσταση παράνοµης κατοχής και ουσια-
στικής διχοτόµησης είναι απαράδεκτη. Πράγµατι, είναι θετικό το
γεγονός ότι οι περισσότεροι πια και στην παγκόσµια κοινή γνώµη
αντιλαµβάνονται το δίκαιο των βασικών ελληνικών και κυπριακών
θέσεων. 

Στη Νέα Δηµοκρατία σήµερα, ως σοβαρή Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση και αύριο ως υπεύθυνη κυβέρνηση, θα συνεχίζουµε να
εργαζόµαστε για µια δίκαιη λύση, για µια βιώσιµη λύση, για µια
λειτουργική λύση. Λύση πάντα σύµφωνη µε το Διεθνές Δίκαιο και
τις αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ. Λύση που
θα εφαρµόζει το ευρωπαϊκό κεκτηµένο, το οποίο αποτελεί τελικά
την καλύτερη εγγύηση για ένα σταθερό, ειρηνικό µέλλον για Ελ-
ληνοκύπριους και Τουρκοκύπριους µέσα σε µια επανενωµένη ευ-
ρωπαϊκή Κύπρο, µια Κύπρο, όµως, χωρίς στρατεύµατα κατοχής,
χωρίς ξένες εγγυήσεις, χωρίς επεµβατικά δικαιώµατα. Αυτή ήταν
και επί κυβερνήσεων Νέας Δηµοκρατίας η σταθερή ελληνική
θέση. 

Όπως ανέφερα ήδη, η διεθνής κοινότητα οφείλει, µε κατάλλη-
λες παρεµβάσεις και µε σαφή µηνύµατα, να αποτρέψει πολιτικές
ενέργειες αµφισβήτησης των καθ’ όλα νόµιµων κυριαρχικών δι-
καιωµάτων της Κυπριακής Δηµοκρατίας.

Η Κύπρος, όπως κάθε ανεξάρτητο και κυρίαρχο κράτος, έχει
δικαίωµα να αξιοποιήσει τις πλουτοπαραγωγικές πηγές της,
όπου κι αν αυτές βρίσκονται: Στο έδαφος, στα χωρικά ύδατα,
στην υφαλοκρηπίδα και, βέβαια, στην Αποκλειστική Οικονοµική
Ζώνη, η οποία έχει οριοθετηθεί σύµφωνα µε το διεθνές δίκαιο
και τη σύµβαση του ΟΗΕ για το δίκαιο της θάλασσας.

Η διαδικασία επίλυσης του κυπριακού δεν συνδέεται µε κανέ-
ναν τρόπο µε την άσκηση των κυριαρχικών δικαιωµάτων της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας επί της ΑΟΖ της. 

Ο Πρόεδρος Αναστασιάδης σωστά έχει καταστήσει σαφές ότι
«οι ενεργειακοί σχεδιασµοί της Κυπριακής Δηµοκρατίας δεν
έχουν σχέση µε την ευθύνη της Τουρκίας, που οδήγησε στο
ναυάγιο των συνοµιλιών». Γι’ αυτό, όπως δήλωσε, δεν πρόκειται
να υπάρξει αναβολή στις γεωτρήσεις στην κυπριακή ΑΟΖ. Συµ-
φωνούµε και τον στηρίζουµε. 

Το µήνυµά µας πρέπει να είναι καθαρό: Καµµία αµφισβήτηση
δεν είναι νοητή, καµµία ενέργεια παρεµπόδισης κυριαρχικών δι-
καιωµάτων δεν είναι αποδεκτή. Η Ανατολική Μεσόγειος µπορεί
και πρέπει να είναι µια θάλασσα σταθερότητας, ειρήνης και ανά-
πτυξης, µια θάλασσα που θα ενώνει και δεν θα χωρίζει κράτη και
λαούς. 

Ο σεβασµός του Διεθνούς Δικαίου και η αρχή των σχέσεων
καλής γειτονίας είναι αυτονόητη προϋπόθεση γι’ αυτό. Το επιβε-
βαιώνει, εξάλλου, το πλέγµα των άριστων σχέσεων Ελλάδας-Κύ-
πρου-Ισραήλ, αλλά και Ελλάδας-Κύπρου-Αιγύπτου, που ξεκίνη-
σαν, διαµορφώθηκαν και εµπλουτίστηκαν τα τελευταία χρόνια. Οι
σχέσεις αυτών των τεσσάρων χωρών αποκτούν διαρκώς βάθος,
πληρότητα και σταθερότητα, σε όφελος της περιφερειακής συ-
νεργασίας και ασφάλειας. Αθήνα, Λευκωσία, Τελ Αβίβ και Κάιρο,
έχουµε βρει έναν αρµονικό βηµατισµό, βασισµένο στον αµοιβαίο
σεβασµό, στις σχέσεις καλής γειτονίας και στο Διεθνές Δίκαιο. 

Διαµορφώνουµε ένα πλέγµα πολυεπίπεδης συνεργασίας, η
οποία, προσέξτε, δεν στρέφεται κατά καµµίας άλλης χώρας,
αλλά αντιθέτως συµβάλλει στην εµπέδωση της ειρήνης και της
σταθερότητας στην περιοχή µας. Και η Τουρκία θα πρέπει να επι-
λέξει ποιον ρόλο θα έχει, τελικά, σε αυτήν την κρίσιµη, αλλά ταυ-
τόχρονα και πολλά υποσχόµενη, περιοχή του κόσµου. Θα είναι
παράγοντας σταθερότητας και ασφάλειας στην Ανατολική Με-
σόγειο; Θα είναι ένας γείτονας προβλέψιµος και αξιόπιστος; Θα

είναι τελικά σταθερός ή αβέβαιος σύµµαχος; 
Αυτό, βεβαίως, δεν αφορά µόνο στην Ανατολική Μεσόγειο,

αφορά και στο Αιγαίο. Το έχουµε πει πολλές φορές, το επανα-
λαµβάνω και σήµερα από το Βήµα της εθνικής αντιπροσωπείας.
Επιθυµούµε ουσιαστικές σχέσεις φιλίας µε την Τουρκία, σχέσεις
στέρεες, θεµελιωµένες στο µόνο ακλόνητο βάθρο ρύθµισης των
διακρατικών και διεθνών σχέσεων: στο Διεθνές Δίκαιο. 

Και στο πλαίσιο αυτό, είναι προφανές ότι και η πλήρης εξοµά-
λυνση των ελληνοτουρκικών σχέσεων περνάει αναπόδραστα και
από την επίλυση του Κυπριακού και από το τέλος της σαραντα-
τριάχρονης παράνοµης κατοχής του βόρειου τµήµατος του νη-
σιού. Και η ουσιαστική παύση αυτής της απαράδεκτης κατά-
στασης θα δώσει, εκ των πραγµάτων, θετική ώθηση, όχι µόνο στις
ελληνοτουρκικές σχέσεις, αλλά και στις σχέσεις της Τουρκίας µε
την Ευρώπη, οι οποίες αυτήν την περίοδο περνάνε, για πολλούς
λόγους, µια ιδιαίτερα δύσκολη φάση. 

Η θέση µας είναι ξεκάθαρη: Η Τουρκία δεν πρέπει να αποξε-
νωθεί από την Ευρώπη. Πιστεύουµε ότι η ευρωπαϊκή προοπτική
της Τουρκίας πρέπει να κρατηθεί ζωντανή, να προχωρήσει στη
βάση της προσαρµογής στα ευρωπαϊκά προαπαιτούµενα και στο
κοινοτικό κεκτηµένο, προµετωπίδα του οποίου είναι ο σεβασµός
της δηµοκρατίας, της ελευθερίας, της πολυφωνίας, των ανθρώ-
πινων δικαιωµάτων και, βέβαια, οι σχέσεις καλής γειτονίας. 

«Ο δρόµος της δηµοκρατίας είναι ανηφορικός και συχνά δύ-
σβατος, αλλά είναι ο µόνος δρόµος που οδηγεί τελικά στην ευ-
ρωπαϊκή οικογένεια». Αυτά τόνισα, µεταξύ άλλων, και στον
Τούρκο Πρωθυπουργό, τον κ. Γιλντιρίµ, στην πρόσφατη συνάν-
τησή µας. Και η επίσκεψή του στην Ελλάδα είχε κάποια θετική
συµβολή στην ατµόσφαιρα των διµερών µας σχέσεων. 

Μόνο η ατµόσφαιρα, όµως, δεν αρκεί. Πρέπει να υπάρχει και
αντίκρισµα και αντιστοίχιση µε την ουσία και το περιεχόµενο της
εφαρµοζόµενης πολιτικής. Κι εκεί, υπάρχει σοβαρή αναντιστοιχία
µεταξύ λόγων και πράξεων, δηλώσεων από τη µία πλευρά και γε-
γονότων από την άλλη. 

Στο Αιγαίο, η αναθεωρητική πολιτική, η παραβατική συµπερι-
φορά και οι προκλήσεις της γείτονος συνεχίζονται. Η κατάσταση
αυτή αυξάνει τους εν δυνάµει κινδύνους. Και ο συνδυασµός
αυτής της πρακτικής, µε προκλητικές δηλώσεις που αµφισβη-
τούν την εδαφική ακεραιότητα της Ελλάδας και που υπονο-
µεύουν τελικά και το κύρος αυτής ακόµα της Συνθήκης της
Λωζάνης, διαµορφώνουν µία εξαιρετικά δυσάρεστη κατάσταση.
Είναι δε αδιανόητο ότι φτάνει να αµφισβητείται η κυριαρχία
ακόµα και επί κατοικηµένων ελληνικών νησιών. 

Η Τουρκία πρέπει να αναθεωρήσει αυτή τη στάση. Οι λαοί µας
δεν µπορούν και δεν πρέπει να πορευτούν µέσα από εντάσεις
και αδιέξοδα. 

Είµαστε καταδικασµένοι από τη γεωγραφία και από την ιστο-
ρία µας να ζούµε µαζί. Στους λαούς µας αξίζει ένα καλύτερο
παρόν και ένα ακόµα καλύτερο µέλλον. Και η θετική διµερής συ-
νεργασία στην οικονοµία, στον τουρισµό µπορεί να δυναµώσει
ακόµα περισσότερο και µπορεί να φέρει ακόµα περισσότερα
οφέλη σε ένα πλαίσιο ηρεµίας, αµοιβαίου σεβασµού και εµπέ-
δωσης της ασφάλειας.

Και εδώ θέλω να στείλω ένα µήνυµα προς όλους. Στην Ελλάδα
και στην Κύπρο είµαστε στοιχισµένοι σε µία συµπαγή εθνική
γραµµή ευθύνης έναντι στις τούρκικες παραβιάσεις του Διε-
θνούς Δικαίου και στην αδιαλλαξία της Άγκυρας στην Κύπρο και
στο Αιγαίο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η Νέα Δηµοκρατία συνέβαλε πρώτη στη διαµόρφωση αυτής

της εθνικής γραµµής. 
Πιστεύουµε -το έχουµε πει πολλές φορές, το επαναλαµβάνω

και σήµερα- ότι τα εθνικά ζητήµατα, καθώς και οι προκλήσεις που
η χώρα αντιµετωπίζει στην εξωτερική πολιτική και στην άµυνα,
δεν πρέπει να γίνονται αντικείµενο κοµµατικής εκµετάλλευσης
και αντιπαράθεσης. 

Και σε όλα τα µεγάλα εθνικά θέµατα έχουµε αναλάβει και θα
συνεχίσουµε να αναλαµβάνουµε πρωτοβουλίες στήριξης των
εθνικών συµφερόντων. Το κάναµε και συνεχίζουµε να το κάνουµε
στο προσφυγικό - µεταναστευτικό µε συνεχείς ενηµερώσεις εταί-
ρων και συµµάχων, υπογραµµίζοντας το µέγεθος και το βάρος
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της πρόκλησης που έχει αναλάβει η πατρίδα µας ως χώρα εξω-
τερικό σύνορο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Το κάναµε και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε απέναντι στην
τουρκική πολιτική έντασης στο Αιγαίο µε παρεµβάσεις σε εταί-
ρους, συµµάχους και στα θεσµικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και του ΝΑΤΟ. 

Την ίδια πολιτική αποφασιστικών παρεµβάσεων και πρωτοβου-
λιών εφαρµόσαµε και στην περίπτωση της προσβολής της Αγίας
Σοφίας ως παγκόσµιου πολιτιστικού µνηµείου. Και ζήτησα άµεσα
µε επιστολή µου προς την UNESCO να παρέµβει, ώστε να µην
επαναληφθεί η απαράδεκτη αυτή ενέργεια.

Και σε αυτό το πνεύµα κινούµαστε και στο θέµα της ονοµασίας
της έτερης γειτονικής µας χώρας. Καταστήσαµε σαφές τόσο στη
διεθνή κοινότητα όσο και στην κυβέρνηση των Σκοπίων ότι, ενώ
αξιολογούµε θετικά την αλλαγή ατµόσφαιρας και µηνυµάτων,
δεν πρόκειται να µετακινηθούµε από τη θέση του Βουκουρεστίου
και την εκεί οµόφωνη απόφαση της συµµαχίας, που άλλωστε έχει
υιοθετηθεί και από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και η θέση αυτή συνοψίζεται σε τέσσερις λέξεις: πρώτα λύση,

µετά ένταξη.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνω µε την εξής παρατήρηση:

Η επίκληση της εθνικής ενότητας δεν µπορεί να είναι µια σηµαία
ευκαιρίας και σίγουρα δεν µπορεί να είναι αναγκαστική κατα-
φυγή µπροστά στα δύσκολα και περιστασιακή επιλογή µπροστά
στα αδιέξοδα. Για εµάς, τη Νέα Δηµοκρατία, η εθνική ενότητα
αποτελεί σταθερή και διαχρονική πεποίθηση. Είναι µια πεποί-
θηση που υλοποιούµε και σήµερα, όταν µιλάµε και εργαζόµαστε
για µία συµπαγή γραµµή ευθύνης.

Οφείλω, όµως, να πω ότι αυτή η γραµµή ευθύνης πρέπει να
υπηρετείται απ’ όλους και όλοι πρέπει να στέκονται στο ύψος
των περιστάσεων, έχοντας αίσθηµα εθνικού καθήκοντος. Συµπε-
ριφορές ρηχού εντυπωσιασµού, επιπόλαιας αυτοπροβολής και
µικροκοµµατικής εκµετάλλευσης εθνικών ευαισθησιών πρέπει να
αποφεύγονται, να µην δίνουν λαβή στην άλλη πλευρά για απα-
ράδεκτα επιχειρήµατα ή ακόµα χειρότερα να µην αποτελούν άλ-
λοθι για προκλητικές ενέργειες. 

Και κύριε Τσίπρα, κύριε Πρωθυπουργέ, αυτό είναι δικό σας
χρέος να το διασφαλίσετε. Διαφορετικά, είστε συνυπεύθυνος για
τις συµπεριφορές αυτές και για τις συνέπειες που µπορεί να
έχουν.

Τα εθνικά θέµατα δεν µπορούν να µπαίνουν στη ζυγαριά των
ενδοκυβερνητικών ισορροπιών µε τρόπο που πλήττεται η αξιο-
πιστία της χώρας. Η επόµενη περίοδος θα είναι ιδιαίτερα σύν-
θετη και δύσκολη και οι προκλήσεις σοβαρές και πιεστικές και
τα εθνικά θέµατα είναι πολύ σοβαρά για αντιµετωπίζονται από
ορισµένους µε ελαφρότητα.

Το βάρος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, της ελληνικής ιστορίας
είναι µεγάλο και οφείλουµε όλοι να κάνουµε τα πάντα για να απο-
δεικνύουµε ότι µπορούµε να ανταποκρινόµαστε µε άξιο τρόπο
στην κρισιµότητα των στιγµών. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
Παρακαλώ, τον λόγο έχει η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ.
Φωτεινή (Φώφη) Γεννηµατά.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, θα επιλέξω να µείνω στο θέµα. Το θεωρώ πάρα πολύ
σηµαντικό. 

Σαράντα τρία χρόνια είναι πάρα πολλά. Το ναυάγιο µε ευθύνη
της Τουρκίας των συνοµιλιών στο Κρα Μοντανά είναι ένας ακόµα
κρίκος στην αλυσίδα των ανεπιτυχών προσπαθειών για επίλυση
του Κυπριακού. Είναι ένας σταθµός και όχι το τέλος της διαδρο-
µής. Γιατί τέλος διαδροµής και λύση µε καθεστώς κατοχής και
τείχος διαίρεσης απλά δεν µπορεί να υπάρξει. Με ψυχραιµία, σύ-
νεση, εθνική συνεννόηση Κυπριακή Δηµοκρατία και Ελλάδα σε
συντονισµό οφείλουµε να δηµιουργήσουµε νέα ευκαιρία για την
επίλυση του Κυπριακού, µε ακόµα πιο ενεργό και ουσιαστικό
ρόλο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Και θέλω να θέσω εδώ ένα ερώτηµα προς την Κυβέρνηση.
Πώς είναι δυνατόν, όταν βρισκόµασταν στην αιχµή του νέου
γύρου διαπραγµατεύσεων να µην υπάρχει ούτε µία αναφορά
στις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου στο Κυπριακό; Τι
ακριβώς συνέβη; 

Δεν νοµίζετε, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι οφείλετε µία ενηµέ-
ρωση στην Εθνική Αντιπροσωπεία για µια τόσο κρίσιµη παρά-
λειψη, αν είναι παράλειψη και όχι επιλογή; Περιµένουµε τις
εξηγήσεις γιατί δεν παίχτηκε ισχυρά το ευρωπαϊκό χαρτί. Είναι
ίσως η πρώτη φορά που συµβαίνει αυτό σε µια τόσο κρίσιµη συγ-
κυρία. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι έχουν γίνει τεράστιες και ειλικρινείς
προσπάθειες τα προηγούµενα χρόνια και από την Κυπριακή Δη-
µοκρατία και από την Ελλάδα και µε σηµαντικές χειρονοµίες
καλής θέλησης, προκειµένου να επανενωθεί το νησί, να τελει-
ώσει η απαράδεκτη κατοχή και να υπάρξει δίκαιη, βιώσιµη και
λειτουργική λύση αποδεκτή από τον κυπριακό λαό µε βάση τις
αποφάσεις και τα ψηφίσµατα του Συµβουλίου Ασφαλείας του
ΟΗΕ και το ευρωπαϊκό κεκτηµένο.

Οι ευθύνες της Τουρκίας και για την τελευταία αποτυχία είναι
δεδοµένες. Για µια ακόµα φορά τορπίλισε µε τις άκαµπτες θέσεις
της την προσπάθεια επίλυσης που αυτήν τη φορά έφτασε τόσο
κοντά σε ένα θετικό αποτέλεσµα. Οι αδιάλλακτες θέσεις της
Τουρκίας µπλόκαραν και εξακολουθούν να µπλοκάρουν κάθε
προσπάθεια επίλυσης του Κυπριακού. Όλοι πλέον έστω και µε
αποχρώσεις και αποκλίσεις στις διατυπώσεις συνοµολογούν –
τι;- ότι πρέπει να υπάρξει υπέρβαση του καθεστώτος εγγυήσεων
και απόσυρση των κατοχικών δυνάµεων. Μόνο η Τουρκία αρνεί-
ται να προσαρµοστεί. 

Οι ευθύνες είναι βαρύτατες. Σε κάθε περίπτωση, όµως, δεν
είναι η στιγµή να περιοριστούµε στο blame game. Δεν αρκεί.
Αυτό βολεύει τους εθνικιστές κάθε απόχρωσης και πλευράς.
Προφανώς, δεν είµαστε για να αποτυπώσουµε την αποτυχία.
Χρειάζεται προσοχή και σοβαρότητα η διαχείριση της επόµενης
ηµέρας και θέλω να σταθώ σε τρεις επισηµάνσεις.

Πρώτη επισήµανση: Να δούµε και την έκθεση του Γενικού
Γραµµατέα προς το Συµβούλιο Ασφαλείας για να αξιολογήσουµε
σωστά την κατάσταση και να εκτιµήσουµε το πώς θα κινηθούµε
από εδώ και πέρα. Θέλω να επιστήσω την προσοχή σας στην αιχ-
µηρή φράση «Καλή επιτυχία στους κατοίκους της Κύπρου» του
Γενικού Γραµµατέα του ΟΗΕ, του κ. Γκουτιέρες. 

Η δεύτερη επισήµανση που θέλω να κάνω, αφορά την επιθε-
τική δήλωση Τσαβούσογλου ότι η λύση πλέον πρέπει να αναζη-
τηθεί έξω από τις καλές υπηρεσίες και το πλαίσιο του ΟΗΕ.

Η λύση για εµάς πρέπει αυστηρά να αναζητηθεί στο πλαίσιο
του ΟΗΕ, αυτό από το οποίο δείχνει να θέλει να ξεφύγει τώρα η
Τουρκία. 

Το Κυπριακό, πριν απ’ όλα, είναι διεθνές ζήτηµα εισβολής και
κατοχής. Ο ΟΗΕ και το Συµβούλιο Ασφαλείας έχουν κυρίαρχο
ρόλο και λόγο, όπως και η Ευρωπαϊκή Ένωση, κράτος-µέλος της
οποίας είναι η Κυπριακή Δηµοκρατία και ας µην ξεχνάµε, βε-
βαίως, πότε συνέβη αυτό και από ποια κυβέρνηση. Θα τα πούµε
αναλυτικά και στη δευτερολογία. 

Το τρίτο σηµείο επισήµανσης στο οποίο θέλω να σταθώ είναι
ότι σε συνεννόηση µε τον διεθνή παράγοντα, πρέπει να διασφαλι-
στεί ένα περιβάλλον ασφάλειας και ηρεµίας στην ευρύτερη πε-
ριοχή. Σε λίγες ηµέρες η Κυπριακή Δηµοκρατία ασκώντας νοµίµως
τα δικαιώµατά της που απορρέουν από το Διεθνές Δίκαιο και τις
συνθήκες, θα ξεκινήσει έρευνες στην ΑΟΖ της, σε συνεργασία µε
µεγάλες εταιρείες για υδρογονάνθρακες. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς στη Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη έχουµε απόλυτη συνείδηση των δυσκολιών και της πολυπλο-
κότητας που περιβάλλουν το Κυπριακό και το αντιµετωπίζουµε,
όπως όλα τα θέµατα εξωτερικής πολιτικής, µε υψηλό αίσθηµα πα-
τριωτικής ευθύνης. 

Είµαστε αντίθετοι µε την αντίληψη του συµβιβασµού στη λο-
γική των χαµένων ευκαιριών που πάντα κάποιοι άλλοι φταίνε και
αυτό µας βολεύει, γιατί εµείς γνωρίζουµε πολύ καλά ότι µε σχέ-
διο, µε συγκεκριµένη στρατηγική, µε κατάλληλες συµµαχίες µπο-
ρείς να δηµιουργείς ευκαιρίες και νέα θετικά δεδοµένα για την
πατρίδα. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης, ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Στα θέµατα αυτά δεν χωράνε κοµµατικές αντιπαραθέσεις. Θέ-
λουµε και στηρίζουµε για το Κυπριακό την εθνική γραµµή που
υπάρχει και έχει διαµορφωθεί εδώ και χρόνια, την εθνική γραµµή
που στηρίζεται στην αλήθεια, τη δικαιοσύνη, το Διεθνές Δίκαιο
και το συµφέρον του κυπριακού λαού. 

Στο θέµα των εγγυήσεων και ασφάλειας, ως εγγυήτρια δύναµη
εµπλεκόµεθα άµεσα, σε στενή πάντα, όµως, συνεργασία µε τη
Λευκωσία και µε πλήρη σεβασµό των απόψεών της. Βασική µας
κατευθυντήρια γραµµή για το Κυπριακό ήταν και παραµένει ότι
η Λευκωσία αποφασίζει και η Αθήνα στηρίζει.

Στηρίζουµε για το Κυπριακό και το επαναλαµβάνω, µία δίκαιη
και βιώσιµη λύση, στη βάση της διζωνικής και δικοινοτικής οµο-
σπονδίας, σύµφωνα µε τις αρχές του ΟΗΕ και το κεκτηµένο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, µία λύση που θα οδηγεί στην επανένωση
της Κύπρου ως οµοσπονδίας, χωρίς στρατεύµατα κατοχής και
αναγνωριστικές ρυθµίσεις εγγυήσεων, µία λύση όπου ένα σύγ-
χρονο σύστηµα ασφάλειας µε άµεση συµµετοχή του ΟΗΕ και της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα κατοχυρώνει πλήρως την ασφάλεια, τα
δικαιώµατα της ελευθερίας των δύο κοινοτήτων και όλων των πο-
λιτών του νησιού.

Παραδείγµατος χάριν, θέλω να φέρω εδώ µία πρόταση ως
άµεσο πρώτο βήµα. Ενθάρρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης η
οποία συµµετείχε στις διαπραγµατεύσεις να δηλώσει στο υψη-
λότερο δυνατό επίπεδο ότι η Κυπριακή Δηµοκρατία είναι µέρος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Άρα, δεν χρειάζεται καµµία άλλη εγ-
γύηση ασφάλειας και σίγουρα, όχι την παραµονή Τουρκικών
στρατευµάτων, για να εγγυηθεί την ασφάλεια των Τουρκοκυ-
πρίων.

Δίνουµε την µάχη µαζί µε την Κυπριακή Δηµοκρατία, µία χώρα-
µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Ευρωζώνης και του ΟΗΕ, η
οποία παραµένει διχοτοµηµένη και µε παρουσία κατοχικών δυ-
νάµεων. Αυτό το καθεστώς είναι απαράδεκτο και για την Ευρώπη
και για τον ΟΗΕ και για ολόκληρη την οικουµένη. 

Το τελευταίο τείχος της Ευρώπης πρέπει επιτέλους να πέσει.
Σαράντα τρία χρόνια µετά την εισβολή και κατοχή, σίγουρα δεν
ξεχνάµε. Συνεχίζουµε τις προσπάθειες. Επιµένουµε, παλεύουµε
και διεκδικούµε την λύση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης, ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ την κ. Γεννη-

µατά.
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του

Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Μιχαλολιάκος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, είπε προηγουµένως ο κύριος Πρωθυπουργός ότι
έκανε κατ’ ιδίαν συνοµιλίες µε τους Αρχηγούς των πολιτικών κοµ-
µάτων για το θέµα της Κύπρου. Τη εξαιρέσει εµού, όµως, κύριε
Πρωθυπουργέ! Το ίδιο ισχύει και για εσάς, κύριε Κοτζιά.

Αποκλείσατε από την ενηµέρωση για ένα εθνικό ζήτηµα την
τρίτη πολιτική δύναµη της χώρας σύµφωνα µε τις εκλογές. Και
θα σας θυµίσω µια παλαιά ιστορία. Μέχρι την 21η Απριλίου 1967
υπήρχε το συµβούλιο του στέµµατος. Και τότε είχε γίνει συζή-
τηση επί του Κυπριακού, αλλά είχε αποκλειστεί ένα κόµµα, η
ΕΔΑ. Δεν καλούσαν εκπρόσωπο της ΕΔΑ σ’ αυτά τα ζητήµατα.
Τι διαφορετικό κάνετε εσείς απ’ αυτό που έκανε το καθεστώς
εκείνης της εποχής; Τα ίδια κάνετε. 

Και ερωτώ: Οι άνθρωποι οι οποίοι ψηφίζουν Χρυσή Αυγή δεν
υπηρετούν στον Στρατό; Δεν πληρώνουν φόρους; Από πού αντ-
λείτε αυτή την αµφίβολη νοµιµότητα να αποκλείετε την τρίτη πο-
λιτική δύναµη της χώρας; Από την ιδεολογική τοποθέτησή σας,
από µια µαρξιστική ιδεοληψία από την οποία αναµφισβήτητα κα-
τέχεστε ή µήπως από το γεγονός ότι δεν θα βρείτε πρόθυµους
συνοµιλητές στο κίνηµα των εθνικιστών;

Ο λαός της Κύπρου θα πάρει την απόφαση, είπε ο κύριος
Πρωθυπουργός. Την έχει πάρει, κύριε Τσίπρα. Την είχε πάρει µε
το σχέδιο Ανάν, που δεν σέβεστε και προχωρήσατε σε συνοµι-
λίες µε τους Τούρκους ενάντια στο σχέδιο Ανάν. Και δεν είναι τυ-

χαίο ότι τόσο ο ΣΥΡΙΖΑ –Συνασπισµός τότε- όσο και η πτέρυγα
της Νέας Δηµοκρατίας, που σήµερα κατέχει την ηγεσία της, ήταν
υπέρ του σχεδίου Ανάν.

Οµιλήσατε για δυο κοινότητες και µου θυµίσατε τα λόγια του
αειµνήστου Τάσου Παπαδόπουλου, ο οποίος µε δάκρυα στα
µάτια είχε πει στο διάγγελµά του προς τον κυπριακό ελληνικό
λαό: «Παρέλαβα κράτος, δεν θα παραδώσω κοινότητα,».

Εσείς, σαν Κυβέρνηση, πήγατε έχοντας δίπλα σας τον κ. Ανα-
στασιάδη σαν εκπρόσωπο κοινότητας και όχι κράτους και προ-
χωρήσατε σε πράγµατα τα οποία είναι εθνικά απαράδεκτα.
Καλώς επιτέλους φύγατε, κακώς όµως πήγατε! 

Πήγατε, συζητήσατε και µιλάτε για πρόοδο σε άλλα κεφάλαια,
για εκ περιτροπής Προεδρία της Κύπρου -το είχε αποδεχθεί ο κ.
Αναστασιάδης, δεν είχατε εκφράσει καµµία κατηγορηµατική αν-
τίθεση- και µιλήσατε για το δικαίωµα βέτο των Τουρκοκυπρίων.
Εδώ τίθεται το ερώτηµα: Πώς είναι δυνατόν σε ένα κράτος, όπου
οι Τουρκοκύπριοι αποτελούν το 18%, να έχουν δικαίωµα να
έχουν πρόεδρο και να ασκούν και βέτο; 

Όλα αυτά τα είχε προς συζήτηση ο κ. Αναστασιάδης και ευτυ-
χώς που έληξαν αυτές οι συνεργασίες. 

Είπε προηγουµένως ο κύριος Πρωθυπουργός, ο οποίος δεν
ευρίσκεται αυτή την ώρα στην Αίθουσα, ότι η Κύπρος είναι κυ-
ρίαρχο κράτος και έχει δικαίωµα σε ΑΟΖ, σε Αποκλειστική Οικο-
νοµική Ζώνη σύµφωνα µε το Διεθνές Δίκαιο της Θάλασσας και
θα έχει τη στήριξη της Ελλάδας.

Ωραία τα λέει ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας για την Κύπρο.
Γιατί δεν τα λέει και για την Ελλάδα; Γιατί δεν ανακηρύσσει ΑΟΖ
η Ελλάδα; Γιατί δεν εκµεταλλεύεται τα πλούσια κοιτάσµατα
υδρογονανθράκων η Ελλάδα; 

Η Χρυσή Αυγή είχε υποβάλει σχέδιο νόµου προς τη Βουλή των
Ελλήνων, όταν ήταν κυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ, στις 4 Οκτωβρίου 2012 για ανακήρυξη ΑΟΖ της Ελλά-
δας. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού Συνδέ-
σµου-Χρυσή Αυγή κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος  καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν σχέδιο νόµου, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Πολύ γενναία η απόφασή σας να υπερασπιστείτε την ΑΟΖ της
Κύπρου, αλλά δεν µπορείτε να κάνετε ΑΟΖ στην Ελλάδα.

Ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως, ο κ. Μητσοτά-
κης, µίλησε για θετική προοπτική, η οποία διανοίγετο. Πού είδε
τη θετική προοπτική; Στην άτακτη υποχώρηση του Αναστασιάδη
απ’ όσα αποφάσισε µε συντριπτική πλειοψηφία, µε την καταψή-
φιση του σχεδίου Ανάν, ο ελληνικός κυπριακός λαός;

Στο σχέδιο Ανάν υπήρχε η πρόνοια να διατηρεί η Τουρκοκυ-
πριακή µειονότητα δικαίωµα βέτο σε οποιαδήποτε πολιτική από-
φαση και να υπάρχει Ελληνοκύπριος πρόεδρος και Τουρκο-
κύπριος αντιπρόεδρος και το αρνήθηκε αυτό. Πώς, λοιπόν,
υπήρχε πρόοδος;

Είπε επίσης, ο κ. Μητσοτάκης κάτι πολύ σηµαντικό, που εύχο-
µαι να µην το λάβουν σοβαρώς υπ’ όψιν τους οι Τούρκοι. Είπε
ότι οι συνθήκες του ‘60 δεν µπορεί να έχουν ισχύ. Μα µε τις συν-
θήκες του ‘60 υπάρχει ανεξάρτητο κυπριακό κράτος. Εάν δεν
υπήρχαν οι συνθήκες του ‘60, δεν θα υπήρχε κυπριακό κράτος. 

Και για να πούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους, όλα άρχισαν
µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο και την ίδρυση του Οργανισµού
Ηνωµένων Εθνών, στην οποία θεσπίστηκε η αυτοδιάθεση των
λαών, η οποία ίσχυσε για Αφρική, για Ασία, παντού, εκτός από
τους Έλληνες της Κύπρου. Μας παραβίασαν οι καλοί µας σύµ-
µαχοι, στους οποίους υποτασσόµασταν µε δουλικότητα σε κάθε
σχέδιο του ΝΑΤΟ και υποτάχθηκαν στη θέλησή τους να µην έχει
αυτοδιάθεση ο κυπριακός λαός.

Τότε, µε πρωτοβουλία ενός ηρωικού άντρα, ο οποίος µέσα σε
αυτήν εδώ τη Βουλή εκρίθη άξιος πατρίδας, του στρατηγού Γε-
ωργίου Γρίβα Διγενή, ξεκίνησε ένας υπέροχος αγώνας, ο αγώνας
της ΕΟΚΑ και οι Άγγλοι σύµµαχοί µας κρεµούσαν ελληνόπουλα.
Και τότε είχαν γεµίσει οι δρόµοι της Αθήνας, όχι από δεξιούς
µόνο, αλλά και από αριστερούς, και είχαµε και νεκρούς στις δια-
δηλώσεις αυτές, που όλοι τους έχουµε λησµονήσει. 

Ετάχθη σαφέστατα ο κ. Μητσοτάκης, επίσης, υπέρ των προ-
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τάσεων Αναστασιάδη. Και είπε, επίσης, ότι οι προτάσεις Αναστα-
σιάδη ήταν ένα θετικό Βήµα. Για εµάς είναι µια άτακτη υποχώ-
ρηση. Επί του προκειµένου, θα σας αναγνώσω τις θέσεις του
ΕΛΑΜ, του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου, που κατέχει θέσεις στην
κυπριακή Βουλή, όπου προτείνει για το Κυπριακό τη χάραξη µιας
νέας στρατηγικής σε νέο πλαίσιο, στη βάση του ενιαίου κράτους,
που αποτελεί τη µοναδική βιώσιµη λύση, γιατί, ως γνωστόν, η δι-
ζωνική δικοινοτική οµοσπονδία δεν εφαρµόστηκε πουθενά και
όπου εφαρµόστηκε κατέρρευσε ή δηµιούργησε σοβαρά προβλή-
µατα. 

Ενιαίο κράτος. Αυτό ψήφισε το 76% των Ελλήνων της Κύπρου,
καταψηφίζοντας το σχέδιο Ανάν και φυσικά να έχουν οι Τουρκο-
κύπριοι τα πλήρη δικαιώµατά τους ως µειονότητα, δικαιώµατα
αστικά, πολιτικά, θρησκευτικά. Τίποτε, όµως, πέραν αυτού. 

Είναι ευκαιρία η παύση των συνοµιλιών µε τους Τούρκους, µε
ευθύνη της Τουρκίας, να ενταφιάσουµε τώρα τη διζωνική δικοι-
νοτική οµοσπονδία, η οποία θα χωρίζει την κυπριακή πατρίδα σε
δύο ζώνες και θα είναι κατ’ ουσίαν διχοτόµηση και νοµιµοποίηση
του Αττίλα. 

Όσο για τα στρατεύµατα του Αττίλα –το είπε προηγουµένως
ο Πρωθυπουργός – αποδεχθήκαµε τη σταδιακή αποχώρηση.
Αυτό είναι αντίθετο µε τις αποφάσεις του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών, ο οποίος µιλούσε για πλήρη αποχώρηση των τουρκικών
στρατευµάτων, καθώς και των εποίκων. Εσείς αποδεχτήκατε
µέρος παρουσίας των εποίκων, που αποτελεί έγκληµα πολέµου.
Σταδιακή αποχώρηση, λοιπόν, των στρατευµάτων. 

Η πρόταση του ΕΛΑΜ είναι να κλείσουν αµέσως τα οδοφράγ-
µατα, να σταµατήσει η νοµιµοποίηση του παράνοµου ψευδοκρά-
τους στη βόρεια Κύπρο και επιτέλους να υπάρξει στην πράξη το
δόγµα του ενιαίου αµυντικού χώρου Ελλάδος και Κύπρου. 

Είπε προηγουµένως ο κ. Μητσοτάκης ότι έχουµε κάνει κάποια
αµυντική συµφωνία µε το Ισραήλ και την Τουρκία. Δηλαδή, τώρα
που η Τουρκία µάς απειλεί, εάν κάνουν κάποιο θερµό επεισόδιο
στην Κύπρο οι Τούρκοι, όπως άφησε να εννοηθεί ο ίδιος ο Γκιλν-
τιρίµ µε δήλωσή του, θα επέµβουν οι αιγυπτιακές και ισραηλινές
δυνάµεις; Σταµατήστε επιτέλους τα παραµύθια. Δεν υπάρχει
αυτό το πράγµα. 

Και επειδή σκοπός αυτής της συνεδριάσεως, που δεν ακολου-
θήθηκε, πέραν του χρόνου που παραβιάστηκε και από µένα κατ’
ολίγον, είπαµε ότι είναι να θέσουµε συγκεκριµένα ερωτήµατα
στον Πρωθυπουργό, ερώτηµα εγώ δεν άκουσα ούτε από τον κ.
Μητσοτάκη ούτε από την κ. Γεννηµατά. 

Έχουµε, λοιπόν, ερώτηµα πρώτο: Αυτή τη στιγµή, έχουµε τις
τουρκικές απειλές για την προσπάθεια της Κύπρου για εκµετάλ-
λευση της ΑΟΖ και των κοιτασµάτων υδρογονανθράκων. Θα
υπάρξουν εµπράγµατες ελληνικές εγγυήσεις ότι, αν απειληθεί η
Κύπρος, η Ελλάδα, θα είναι παρούσα; Αυτό δεν το άκουσα. 

Επίσης, θα ανακηρύξει η Ελλάδα ΑΟΖ όπως η Κύπρος, της
οποία το δίκαιο επικαλέστηκε ο Πρωθυπουργός, αναγνωρίζοντας
το Δίκαιο της Κύπρου, αλλά όχι της Ελλάδος; 

Επιτέλους, ας ξεκαθαρίσουµε, εάν γίνουν συνοµιλίες θα πρέ-
πει να γίνουν σε νέες βάσεις, χωρίς εκ περιτροπής προεδρεία,
χωρίς δικαίωµα βέτο στους Τουρκοκύπριους, µε άµεση εφαρ-
µογή των αποφάσεων του ΟΗΕ του 1974, ότι αποτελούν στρατό
κατοχής, ότι πρέπει να αποχωρήσουν και να αποχωρήσουν όλοι
οι έποικοι. 

Όσο για το γεωγραφικό, για εµάς τους Έλληνες πατριώτες και
εθνικιστές, δεν φτάνει η Μόρφου. Πρέπει να κυµατίσει η σηµαία
του ενιαίου ανεξάρτητου κυπριακού κράτους και στην Κερύνεια
και στην Αµµόχωστο. Και δεν είναι δυνατόν, µε την υπογραφή
µας να απεµπολήσουµε αυτό το δικαίωµα. Η Κύπρος, για χιλιά-
δες χρόνια ήταν νησί ελληνικό, από την εποχή που ο Κίµων ο
Αθηναίος πήγε µε τις τριήρεις και την απελευθέρωσε. Σήµερα, η
δυνατή Ελλάδα µε τα αντιτορπιλικά και τις φρεγάτες και τα υπο-
βρύχια δεν µπορεί να το κάνει. Και αυτό είναι θλιβερό. 

Η Κύπρος είναι ελληνική. Με αυτή τη φράση τελειώνω. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ, να εισέλ-
θουν στην Αίθουσα οι Βουλευτές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Είναι περιττό αυτό. Εντυπώσεις
δηµιουργείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Για ποιο πράγµα; Δεν κα-
τάλαβα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Όταν µιλάµε εµείς, να εξέρχον-
ται. Πού προβλέπεται αυτό; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Είναι ο επόµενος οµιλητής,
κύριε Μιχαλολιάκο. Καλώ τον κ. Κουτσούµπα. Τι λέτε ακριβώς;
Μνήσθητί µου, Κύριε!

Παρακαλώ, κύριε Κουτσούµπα, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, παρά την προσπάθεια όλο το προηγούµενο
διάστηµα διαµόρφωσης ενός τεχνητού κλίµατος ευφορίας, καλ-
λιέργειας, προσδοκιών που έχουν, βέβαια, διαψευστεί κατ’ επα-
νάληψη, οι εξελίξεις γύρω από το κυπριακό πρόβληµα είναι πολύ
ανησυχητικές και δείχνουν πως περνάει και σε νέα φάση όξυν-
σης. 

Βέβαια, ανέκαθεν αρνητική ήταν η στάση και οι παρεµβάσεις
εκ µέρους της Βρετανίας, των Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής,
του ΝΑΤΟ σε βάρος της ανεξαρτησίας της Κύπρου, σε κατεύ-
θυνση διχοτόµησης, πάντα σε σχέση µε τους µεγάλους ανταγω-
νισµούς στην περιοχή. 

Η σηµερινή φάση σχετίζεται και µε τις νέες τούρκικες προκλή-
σεις στην κυπριακή ΑΟΖ, αλλά και στο Αιγαίο µε τις ιµπεριαλιστι-
κές πολεµικές επιχειρήσεις στην περιοχή µας και γενικότερα µε
τις µεγάλες αντιθέσεις ανάµεσα στα διάφορα ιµπεριαλιστικά κέν-
τρα γύρω από τους αγωγούς φυσικού αερίου και πετρελαίου,
τους δρόµους διακίνησης εµπορευµάτων, καθώς και της συνα-
φούς µε αυτά αξιοποίησης της στρατηγικής γεωγραφικής θέσης
της Κύπρου. 

Η προσπάθεια να παρουσιαστεί ως το βασικό πρόβληµα, η δια-
σφάλιση της ειρηνικής διαβίωσης και ασφάλειας των δύο κοινο-
τήτων σε ένα νησί γίνεται µε στόχο να συγκαλυφθεί στην ουσία
της η πραγµατικότητα των ιµπεριαλιστικών ανταγωνισµών και
της προώθησης των µεγάλων συµφερόντων, να διαγραφτεί µέσω
αυτού του τρόπου το αδιαµφισβήτητο γεγονός ότι το Κυπριακό
είναι διεθνές πρόβληµα εισβολής και κατοχής του βόρειου τµή-
µατος της Κύπρου από την Τουρκία και ότι αυτό φέρει τη σφρα-
γίδα της επέµβασης του ΝΑΤΟ, αλλά και των γενικότερων
ιµπεριαλιστικών σχεδιασµών στην περιοχή. 

Γνωρίζετε ότι το ΚΚΕ µαχητικά τάχθηκε στο παρελθόν ενάντια
στο διχοτοµικό σχέδιο Ανάν που δεν ήταν ούτε δίκαιο ούτε βιώ-
σιµο και ενέπλεκε σε νέες περιπέτειες τους λαούς της Κύπρου,
της Ελλάδας, της Τουρκίας. 

Ποια όµως είναι η λύση, που µαγειρεύεται τα τελευταία χρόνια
στο βασικό ντοκουµέντο των διακοινοτικών συνοµιλιών, την κοινή
ανακοίνωση Αναστασιάδη-Έρογλου της 11ης Φεβρουαρίου 2014
η οποία επιβεβαιώθηκε και από τον κ. Ακιντζί το προωθούµενο
σχέδιο επίλυσης του Κυπριακού προβλέπει τη δηµιουργία δύο
συνιστώντων κρατών. 

Παρά τις προσπάθειες εξωραϊσµού των υποστηρικτών του, η
λύση αυτή είναι και διχοτοµική και επικίνδυνη. Στην πράξη, όπως
έγινε και µε το σχέδιο Ανάν, η διχοτόµηση περνάει µέσα από τη
δήθεν, τη λεγόµενη δικοινοτική, διζωνική οµοσπονδία, η οποία από
αρχικώς επώδυνος συµβιβασµός, όπως χαρακτηρίστηκε τότε και
από κυπριακά και από ελληνικά κόµµατα, αντιµετωπίστηκε στη συ-
νέχεια ως θέση αρχών, διολισθαίνοντας σταδιακά -και στο όνοµά
της- στην προώθηση µιας, στην ουσία, συνοµοσπονδιακής λύσης
δυο κρατών και όχι ενός ανεξάρτητου και βιώσιµου οµόσπονδου
κράτους. 

Όσοι επικαλούνται κάθε φορά τον αρνητικό συσχετισµό δυνά-
µεων -όπως και η ελληνική Κυβέρνηση, άλλες κυβερνήσεις, αλλά
και εκπρόσωποι διεθνών oργανισµών, όπως το ΝΑΤΟ, η Ευρω-
παϊκή Ένωση ή εκπρόσωποι του ΟΗΕ- είναι ακριβώς όλοι αυτοί,
οι ίδιοι, που διαµορφώνουν και ενισχύουν σε καθηµερινή βάση
αυτόν τον αρνητικό συσχετισµό µε πολλούς τρόπους, κυρίως µε
τις επιλογές τους. Έτσι, τον κάνουν όλο και χειρότερο αυτό τον
συσχετισµό για τους λαούς.

Όταν όλοι αυτοί επικαλούνται τον συσχετισµό, στην πραγµα-
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τικότητα καλούν τους λαούς -ελληνικό, τουρκικό, κυπριακό και
άλλους λαούς βεβαίως- να τους αφήσουν µε λυµένα τα χέρια να
κάνουν τις λεόντειες συµφωνίες τους, στις περισσότερες των πε-
ριπτώσεων προσωρινές ιµπεριαλιστικές συµφωνίες σε βάρος
των λαών. Και αυτό ανεξάρτητα από το ποια κρατική δύναµη ή
κρατικές δυνάµεις βγαίνουν περισσότερο ωφεληµένες από τις
συµφωνίες και ποιες υφίστανται κατά διαστήµατα τη σχετική
ήττα.

Προπαντός όλοι αυτοί λένε στους λαούς να σκύψουν το κε-
φάλι, να µείνουν παθητικοί δέκτες των αντιλαϊκών επιλογών, να
χρησιµοποιούνται στο µεγάλο παιχνίδι των ανταγωνισµών. Οι
υποστηρικτές αυτού του νέου σχεδίου, προκειµένου να χειραγω-
γήσουν τον κυπριακό λαό, χρησιµοποιούν διάφορα ψεύτικα δι-
λήµµατα και µεταξύ αυτών το κάλπικο ερώτηµα, «διχοτόµηση ή
οµοσπονδία;». Στην πραγµατικότητα, έτσι όπως προωθείται,
αυτό καταντά να είναι το ίδιο πράγµα. Γι’ αυτό όταν βρίσκουν
απέναντί τους, τους λαούς που αντιστέκονται, αρχίζουν να τσαµ-
πουνάνε τα περί ουτοπίας των θέσεών µας, επιστρατεύοντας
ξανά τα κάλπικα διλήµµατά τους. 

Στη συγκεκριµένη, µάλιστα, περίπτωση της πρότασης που
προωθείται, αποκρύβουν ότι στην πράξη δεν πρόκειται για καµ-
µία οµοσπονδία, όπως προβάλλεται, αλλά για µια καραµπινάτη,
στην καλύτερη περίπτωση, συνοµοσπονδία δυο κρατών, τα
οποία θα έχουν τη δική τους το καθένα εδαφική ακεραιότητα, τα
δικά τους σύνορα και κυριαρχία, το δικό τους Σύνταγµα, Βουλή
και κυβέρνηση, τη δική τους εσωτερική και εξωτερική πολιτική.

Με αυτόν τον τρόπο ακυρώνονται οι αρχές, που έπρεπε να
είναι αδιαπραγµάτευτες για µια κυριαρχία, µια ιθαγένεια, µια διε-
θνή προσωπικότητα, ενώ καθίστανται χωρίς υπόσταση τα συν-
θήµατα που µιλούν για την ένωση του νησιού.

Όλη την τελευταία περίοδο των συνοµιλιών, συµπεριλαµβανο-
µένων και αυτών στο Μον Πελεράν στις αρχές του χρόνου, αλλά
και τώρα, προχθές στο Κρα Μοντανά στην Ελβετία, αποδείχθηκε
πως σταδιακά επιχειρείται η αναζήτηση συµβιβασµών που προ-
ωθούν, τελικά, τη διχοτοµική λύση. Αυτό υπηρετείται µε τις σχε-
τικές προτάσεις, που αφορούν και το εδαφικό και το περιουσιακό
πρόβληµα, τη διακυβέρνηση, διαµορφώνοντας παράλληλα
όρους για συµφωνία η οποία θα διατηρεί το απαράδεκτο καθε-
στώς των εγγυήσεων και την προκλητική παρουσία τούρκικων
δυνάµεων κατοχής µε διάφορες παραλλαγµένες µορφές.

Φοβούµαστε πως σε αυτό αποσκοπούν οι διάφορες προτάσεις
που δουλεύονται στα επιτελεία των Ηνωµένων Πολιτειών της
Αµερικής, της Βρετανίας, αλλά και του ΟΗΕ, µε τη συνευθύνη
της κυπριακής και της ελληνικής Κυβέρνησης, όπως, παραδείγ-
µατος χάριν, είναι οι προτάσεις για διεθνή αστυνοµική - στρατιω-
τική δύναµη µε τη συµµετοχή τούρκικων δυνάµεων, η αναζήτηση
µηχανισµού παρακολούθησης µιας λύσης πριν καν αυτή εξευρε-
θεί, λύσης µάλιστα µε χαρακτηριστικά εγγυήτριας δύναµης. 

Στην πράξη, οι συστηµατικές παρεµβάσεις των Ηνωµένων Πο-
λιτειών, της Βρετανίας, της Γαλλίας και της Ευρωπαϊκής Ένωσης
συνολικά για να επισπευστούν οι συνοµιλίες και να υπογραφεί η
συµφωνία, στοχεύουν στη δηµιουργία τετελεσµένων, µε στόχο
να ανοίξει ο δρόµος για την εκµετάλλευση των ενεργειακών κοι-
τασµάτων του νησιού προς όφελος των συµφερόντων τµηµάτων
των αστικών τάξεων, των εµπλεκοµένων κρατών και των διαφό-
ρων ευρωατλαντικών σχεδιασµών. Ταυτόχρονα, στόχο έχουν να
αξιοποιηθεί η γεωστρατηγική θέση της Κύπρου, στην οποία
έχουν εγκατασταθεί ΝΑΤΟϊκές, βρετανικές βάσεις, στον ανταγω-
νισµό µε τη Ρωσία, στις συνθήκες της όξυνσης των γενικότερων,
έτσι και αλλιώς, οξυµένων αντιθέσεων διεθνώς.

Το Κυπριακό πρόβληµα διέπεται -ας το πούµε έτσι- και από µια
ιδιοµορφία: Είναι ένα από τα δύο διεθνή προβλήµατα -µαζί µε το
Παλαιστινιακό- που από τον 20ο αιώνα καλύπτονταν από µια γε-
νική απόφαση του ΟΗΕ, η οποία -τουλάχιστον τυπικά- έδινε
απάντηση, λύση στο ζήτηµα -ιδιαίτερα για το Κυπριακό- ως πρό-
βληµα εισβολής-κατοχής.

Βεβαίως, δεν ξεχνάµε ότι τότε στον ΟΗΕ ο συσχετισµός δύ-
ναµης ήταν σχετικά καλύτερος λόγω της παρέµβασης στις απο-
φάσεις της Σοβιετικής Ένωσης, άλλων σοσιαλιστικών χωρών και
της πίεσης, που ασκούσαν κάποια άλλα κράτη, που τότε ονοµά-
ζονταν «αδέσµευτα», τα οποία, βεβαίως, στην πορεία δεσµεύτη-

καν και αυτά για τα καλά.
Αποδεικνύεται έτσι αυτό που λέει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-

λάδας, ότι τα καπιταλιστικά κράτη ακόµα και όταν σε κάποια
φάση ή στιγµή διαµορφώνουν  µια καλή απόφαση, αυτή παρα-
µένει στα λόγια, είναι προσωρινή και στην πορεία µπορεί να ανα-
τραπεί, όταν µάλιστα -πολύ περισσότερο- οι λαοί εφησυχάζουν.

Κυρίες και κύριοι,  οι εξελίξεις δεν είναι απλά ανησυχητικές,
αλλά γίνονται πολύ επικίνδυνες. Οι ανταγωνισµοί οξύνονται και
αφορούν το ποιοι ενεργειακοί σχεδιασµοί θα επικρατήσουν για
την εκµετάλλευση και µεταφορά του κυπριακού φυσικού αερίου
και άλλων πηγών στη νοτιοανατολική Μεσόγειο προς την Ευ-
ρώπη.

Επί της ουσίας, η διχοτοµική λύση του Κυπριακού συνιστά διε-
θνή ανησυχητική εξέλιξη, γιατί, εκτός του ότι δεν εγγυάται βιώ-
σιµη λύση υπέρ του λαού της Κύπρου, στην πράξη µπορεί να
συνδεθεί µε νέα όξυνση των αντιθέσεων στην ανατολική Μεσό-
γειο µε πολύ αρνητικές συνέπειες για τους λαούς στην περιοχή.

Οι ευθύνες της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, όπως και της Νέας
Δηµοκρατίας και των άλλων κοµµάτων που προπαγανδίζουν τον
µονόδροµο της ευρωνατοϊκής «στρούγκας» για τη χώρα µας,
είναι τεράστιες. Από τη  µια, εκθειάζετε ως παράγοντα ειρήνης
και ασφάλειας τη συµµετοχή Ελλάδας και Τουρκίας στο ΝΑΤΟ
και όταν οι τουρκικές προκλήσεις ξεπερνούν κάθε όριο και τα
εναέρια και τα χωρικά ύδατα της χώρας γίνονται «σουρωτήρι»,
τότε βγάζετε από το µανίκι ως νέα σανίδα σωτηρίας τη λεγόµενη
«τριµερή συµµαχία» της χώρας µας µε το Ισραήλ, την Κύπρο, την
Αίγυπτο. Καλλιεργείτε έτσι και στις δύο περιπτώσεις φρούδες
ελπίδες πως είτε καλοπιάνοντας την Τουρκία, είτε φωνάζοντας
τον «χωροφύλακα», τις Ηνωµένες Πολιτείες, στην Ανατολική Με-
σόγειο, θα καταφέρουµε στην Ελλάδα και στην Κύπρο να εκµε-
ταλλευθούµε για την περιβόητη ανάπτυξη και την έξοδο από την
κρίση τα ενεργειακά κοιτάσµατα.

Την ίδια ώρα λέτε ψέµατα και, µάλιστα, συνειδητά, γιατί γνω-
ρίζετε πολύ καλά πως αυτά τα κοιτάσµατα και τα κέρδη από
αυτά, θα µπουν µόνο στις τσέπες των µεγάλων ενεργειακών µε-
γαθηρίων, των µονοπωλίων αυτού του κλάδου. Αυτά τα κοιτά-
σµατα στις συνθήκες του µονοπωλιακού καπιταλισµού, δηλαδή
του ιµπεριαλισµού, τραβάνε πάνω τους, όπως το µέλι τις µύγες,
τους ισχυρούς ανταγωνισµούς, τους ιµπεριαλιστικούς πολέµους.

Να γιατί η θέση µας, το έδαφος πάνω στο οποίο στηρίζεται η
θέση το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, βρίσκεται σε διάσταση
µε τις θέσεις που υπηρετείτε, µε το έδαφος το οποίο δηµιουρ-
γείτε για να περάσουν σχεδιασµοί ξένοι προς τα πραγµατικά
συµφέροντα και του κυπριακού λαού -των Ελληνοκυπρίων, των
Τουρκοκυπρίων- και του ελληνικού λαού, που βρίσκεται µέσα σε
αυτήν τη δίνη ξένων -προς τα δικά του- συµφερόντων, αλλά και
του τούρκικου λαού, που µατώνει κάτω από ένα αυταρχικό κα-
θεστώς και χύνει το αίµα του για τα συµφέροντα κι αυτός της
τούρκικης πλουτοκρατίας.

Εµείς αγωνιζόµαστε για τα ενιαία συµφέροντα όλου του εργα-
ζόµενου λαού της Κύπρου και όχι των ενεργειακών µονοπωλίων
των Αµερικάνων, του ΝΑΤΟ, των άλλων συµµάχων σας. Τονί-
ζουµε την αναγκαιότητα συντονισµού της πάλης της εργατικής
τάξης και των λαϊκών στρωµάτων της Κύπρου, της Τουρκίας, της
Ελλάδας για την εξάλειψη των συνεπειών της Κατοχής στην προ-
οπτική της απελευθέρωσης συνολικά από τα δεσµά της εκµετάλ-
λευσης. 

Τασσόµαστε υπέρ της άµεσης αποχώρησης κατοχικών δυνά-
µεων και όλων των άλλων ξένων στρατιωτικών δυνάµεων από την
Κύπρο. 

Γενικότερα, υποστηρίζουµε την εξάλειψη των συνεπειών της
τουρκικής κατοχής, το σταµάτηµα του εποικισµού και την αντι-
µετώπιση αυτού του προβλήµατος, παίρνοντας υπ’ όψιν κοινω-
νικά, ανθρωπιστικά κριτήρια, το δικαίωµα επιστροφής των
προσφύγων στις εστίες τους. 

Υποστηρίζουµε το κλείσιµο των NATOβρετανικών βάσεων και
την κατάργηση του καθεστώτος που απολαµβάνουν τόσα χρό-
νια, συνεχίζοντας τον αγώνα για να κλείσει και η βάση της Σού-
δας και οι άλλες αµερικανονατοϊκές βάσεις στην Ελλάδα. 

Κυρίες και κύριοι, το ΚΚΕ θεωρεί πως η πάλη της εργατικής
τάξης, των λαϊκών στρωµάτων πρέπει να κατευθύνεται στον
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στόχο για µία Κύπρο στην οποία πραγµατικός αφέντης θα είναι
ο λαός της, Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι, Αρµένιοι, Λατίνοι
και Μαρωνίτες, µία Κύπρο ενιαία, ανεξάρτητη, µε µία και µόνη
κυριαρχία, µία ιθαγένεια και διεθνή προσωπικότητα, χωρίς ξένες
βάσεις και στρατεύµατα, χωρίς ξένους εγγυητές και προστάτες. 

Για το ΚΚΕ Κύπρος ενιαία σηµαίνει ενιαία κρατική συγκρό-
τηση, ένα κράτος και όχι δυο κράτη, δικαίωµα στην ελεύθερη
διακίνηση, εγκατάσταση και διαµονή λαϊκών οικογενειών σε όλες
τις περιοχές του νησιού, χωρίς όρους και δεσµεύσεις, εξασφά-
λιση των εργασιακών, ασφαλιστικών, κοινωνικών δικαιωµάτων
χωρίς διακρίσεις, µε σεβασµό στο δικαίωµα να µιλούν τη γλώσσα
τους, να µορφώνονται τα παιδιά τους, µε σεβασµό σε θρησκευ-
τικές επιλογές και πολιτιστικές παραδόσεις. 

Στη βάση αυτή, η θέση του ΚΚΕ για Κύπρο ενιαία αντιπαλεύει
τον εθνικισµό και την γκετοποίηση που προκαλεί η λεγόµενη «δι-
ζωνικότητα» και τα δυο «συνιστώντα κράτη» και εκφράζει την
αναγκαιότητα της ενιαίας οργάνωσης, της κοινής πάλης της ερ-
γατικής τάξης των λαϊκών στρωµάτων της Κύπρου, Ελληνοκυ-
πρίων και Τουρκοκυπρίων, ενάντια στις αντιλαϊκές πολιτικές, την
εκµεταλλεύτρια αστική τάξη, ενάντια στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
το ΝΑΤΟ. 

Είναι ξεκάθαρο ότι το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κάθε
άλλο παρά αγνοεί τον συσχετισµό δυνάµεων ή το ποιοι σήµερα
κάθονται στο ίδιο τραπέζι για τη λύση -υποτίθεται- του Κυπρια-
κού. Όµως, το ΚΚΕ δεν έχει κανένα δικαίωµα να γίνει και αυτό
οµοτράπεζο κόµµα µε όλους αυτούς που διαµορφώνουν σήµερα
έναν ακόµα πιο αρνητικό σε βάρος των λαών συσχετισµό.

Το ΚΚΕ, εκτός από το γεγονός ότι διακηρύσσει θέσεις αρχών,
παλεύει µέσα στις πιο δύσκολες συνθήκες, ώστε οι λαοί, µε την
παρέµβασή τους, να επιβάλουν ρωγµές, αλλαγές στους συσχε-
τισµούς. Αυτό, βέβαια, δεν είναι καθόλου ουτοπία, ούτε όνειρο
θερινής νυκτός. Είναι απλά ο ίδιος ο νόµος της κοινωνικής εξέ-
λιξης.

Θεωρούµε σηµαντικό βήµα στην πάλη για την αλλαγή συσχε-
τισµού την αλληλεγγύη και την κοινή διεθνιστική στάση των λαών
κατά των αντεργατικών, αντιλαϊκών κυβερνήσεων και των διε-
θνών ή περιφερειακών ιµπεριαλιστικών ενώσεων και συµµάχων
τους. 

Η πρόταση του ΚΚΕ ανταποκρίνεται στη µακρόχρονη εξέλιξη
του κυπριακού ζητήµατος. Είναι ρεαλιστική και απαντά µε συνέ-
πεια στα σηµερινά επείγοντα προβλήµατα. Ανοίγει, ταυτόχρονα,
δρόµο, δίνει προοπτική στην πάλη του κυπριακού λαού, όλων
των λαών της ευρύτερης περιοχής µας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιώτης Καµµένος, Πρόεδρος της Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, οι συνοµιλίες στο Κρα Μοντανά υπήρξαν επι-
τυχείς, αν και δεν κατέληξαν στη συµφωνία την οποία η ελληνική
πλευρά -τόσο η ελλαδική, όσο και η ελληνοκυπριακή- επεδίωκε
µε επιµονή και υποµονή. 

Λέω ότι υπήρξαν επιτυχείς, γιατί για πρώτη φορά η χώρα µας
έθεσε ως πρωταρχικό θέµα την κατάργηση των εγγυήσεων στο
τραπέζι των διαπραγµατεύσεων. Μέχρι τώρα υπήρχαν ρητορικές
τοποθετήσεις, χωρίς όµως να τεθούν σε διαπραγµάτευση. Η ελ-
ληνική θέση ήταν σαφέστατη από την πρώτη στιγµή. Υπήρξε συν-
τονισµός µε την κυπριακή κυβέρνηση και ουσιαστικά η ελληνική
αντιπροσωπεία, υπό τον Υπουργό των Εξωτερικών, αξίζει συγ-
χαρητηρίων, διότι για πρώτη φορά η εθνική θέση διατυπώθηκε
µε απόλυτη ακρίβεια. Με συγκεκριµένες γραπτές και προφορικές
προτάσεις ανάγκασε την τουρκική πλευρά να αποκαλύψει τις
πραγµατικές της προθέσεις, δηλαδή ότι δεν επιθυµεί λύση του
Κυπριακού, ότι θέλει την Κύπρο υπόδουλη, µε την παραµονή κα-
τοχικών δυνάµεων στο νησί.

Από τη µεριά των Ανεξαρτήτων Ελλήνων θέλω να συγχαρούµε
τον Υπουργό Εξωτερικών και όλη την οµάδα διαπραγµάτευσης
γι’ αυτήν την εξέλιξη. 

Είναι προφανές ότι οι µελλοντικές συνοµιλίες, όποτε λάβουν
χώρα, θα πρέπει να δώσουν λύση στην αποχώρηση και του τε-

λευταίου κατοχικού Τούρκου από το νησί. Ανεξάρτητο και κυ-
ρίαρχο κράτος µε παρουσία κατοχικών δυνάµεων δεν υπάρχει
πουθενά στον κόσµο και δεν θα είναι η Κύπρος η εξαίρεση, µία
χώρα - µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Η Τουρκία θα πρέπει να καταλάβει ότι αν θέλει να έχει τη θέση
που της αρµόζει στην περιοχή, θα πρέπει να αλλάξει ριζικά πο-
λιτική. Η πρόκληση και οι απειλές δεν συµβάλλουν ούτε στο
κλίµα καλών σχέσεων, που εµείς επιδιώκουµε, ούτε στη σταθε-
ρότητα της περιοχής. Η µόνη οδός για την Τουρκία, για να βρει
τον δρόµο της στον κόσµο του πολιτισµού, της ειρήνης και της
ανάπτυξης, είναι η αποκατάσταση των σχέσεών της µε τη χώρα
µας, σταµατώντας τις ρητορικές και στρατιωτικές προκλήσεις
και η αποχώρηση του κατοχικών δυνάµεων από την Κύπρο, στην
οποία πρέπει να πει ένα µεγάλο «συγγνώµη» για την τραγωδία
στην οποία οδήγησε τόσο τους Ελληνοκυπρίους, όσο και τους
Τουρκοκυπρίους. 

Ο κ. Ερντογάν πρέπει να πάρει παράδειγµα από άλλους ηγέ-
τες, για να αναδυθεί στο ύψος του και για να µπορεί να συµπο-
ρευθεί µε τις πρωτοβουλίες ειρήνης της ευρύτερης περιοχής.
Δεν είναι αργά να το κάνει. 

Η Ελλάδα, µε υπευθυνότητα, έχτισε, µε διµερείς συµφωνίες,
στρατηγικές συµµαχίες στην ευρύτερη περιοχή µε χώρες όπως
το Ισραήλ, η Ιορδανία, η Αίγυπτος, τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα
προς το νότο και προς το βορρά µε τις βαλκανικές χώρες, δηµι-
ουργώντας έναν άξονα σταθερότητας. Η Ελλάδα αποτελεί πλέον
το κέντρο που µπορεί να φέρει κοντά αντίρροπες δυνάµεις. Είναι
η ώρα πλέον στην ευρύτερη περιοχή της Νοτιοανατολικής Με-
σογείου, µε την ύπαρξη ισχυρών κοιτασµάτων φυσικού αερίου
και πετρελαίου, να µετατρέψουµε µία περιοχή συγκρούσεων σε
µία περιοχή ειρήνης. Σε αυτήν την προσπάθεια θα πρέπει να αν-
τιληφθεί η Τουρκία ότι συµφέρον της είναι να εγκαταλείψει την
παλιά πολιτική του «Eritme Programi».

Από τη µεριά τη δική µας είναι ξεκάθαρο ότι οι αγώνες του κυ-
πριακού ελληνισµού, οι αγώνες του Ευαγόρα Παλληκαρίδη, του
Ισαάκ, του Σολωµού, των αγωνιστών της Εθνικής Φρουράς, του
Θεόφιλου Γεωργιάδη, είναι αγώνες που δεν µπορεί να προδο-
θούν µε υπαναχώρηση λύσεων «τύπου Ανάν». Εραστές πλέον
των «σχεδίων Ανάν» έχουν µείνει λίγοι στην Ελλάδα. Λυπάµαι που
το λέω, αλλά κάποιοι από αυτούς που αρθρογραφούν κατά του
Υπουργού Εξωτερικών, κατά της ελληνικής Κυβέρνησης, ήταν
αυτοί που σε αυτήν την περίπτωση αναπαρήγαγαν µηνύµατα που
τους έρχονταν από τα κινητά τηλέφωνα του ψευδοτουρκοκυ-
πριακού κράτους.

Είναι ξεκάθαρο ότι η αναβάθµιση της γεωπολιτικής θέσης της
Κύπρου, οι συνεργασίες µε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
αλλά και των Ηνωµένων Πολιτειών, οι συµµαχίες µε χώρες της
περιοχής µπορούν να οδηγήσουν στη δηµιουργία και του µεγά-
λου ενεργειακού κέντρου και του κόµβου µεταφοράς ενέργειας.
Αναφέροµαι στον αγωγό που θα ξεκινάει από την Κύπρο, θα επε-
κτείνεται νότια της Κύπρου και θα φτάνει µέχρι την Ηγουµενίτσα,
που θα µπορεί να δώσει µία καινούργια δυνατότητα εφοδιασµού
ενέργειας σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθε η ώρα πια, όµως, να ανοί-
ξουν και όλοι εκείνοι οι φάκελοι της Κύπρου που είτε υπάρχουν
είτε δεν υπάρχουν. Είναι ξεκάθαρο ότι η εντολή του Πρωθυπουρ-
γού να δοθούν διά του Προέδρου της Βουλής όλα τα αρχεία της
εξεταστικής επιτροπής της Κύπρου, είναι ένα πολύ σηµαντικό
βήµα, ένα αίτηµα των Ελληνοκυπρίων για πάρα πολλά χρόνια, το
οποίο δεν είχαµε µέχρι τώρα ικανοποιήσει.

Έχει, όµως, και ιδιαίτερη σηµασία η δουλειά που γίνεται µετά
από εντολή του Πρωθυπουργού και στα Υπουργεία Εθνικής Άµυ-
νας, όπου δίδονται πλέον και όλες εκείνες οι λεπτοµέρειες που
θα αποδείξουν τι συνέβη το 1974. Διότι -και λυπάµαι που το λέω-
ακούστηκαν φωνές µέσα στη Βουλή από κάποιους οι οποίοι προ-
σπαθούν να εµφανίζονται ως πατριώτες. Ήταν εκείνοι οι οποίοι
στήριξαν το πραξικόπηµα στην Κύπρο. Το πραξικόπηµα στην
Κύπρο, όπως και η Χούντα του Ιωαννίδη, φέρουν τεράστιες ευ-
θύνες για την απώλεια εθνικού εδάφους, για την εισβολή και την
κατοχή στην Κύπρο.

Από τη δική µας µεριά, λοιπόν, θα αποδοθούν όλα εκείνα τα
στοιχεία που αφορούν στρατιωτικές πληροφορίες για την πε-
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ρίοδο του πραξικοπήµατος, αλλά και την περίοδο εισβολής και
κατοχής, θα δούµε ποιοι αρχηγοί δεν εκτέλεσαν τους εθνικούς
σχεδιασµούς και από ποιους πήραν εντολές. Παράλληλα µε αυτό
τον φάκελο, όµως, θα πρέπει να ανοίξει και ο φάκελος της χούν-
τας, για να δούµε ποιοι συνεργάστηκαν µε τη χούντα, ποιοι ήταν
εκείνοι, οι οποίοι εµφανιζόµενοι αργότερα ως αντιστασιακοί,
ήταν συνοµιλητές της χούντας. 

Δεσµευόµαστε -κατόπιν των εντολών που έχουµε από τον
Πρωθυπουργό- ότι και ο φάκελος της Κύπρου και ο φάκελος της
χούντας και όλα τα στοιχεία τα οποία υπήρχαν βαθιά κρυµµένα
στα υπόγεια του Πενταγώνου, θα δοθούν στον ελληνικό λαό και
θα καταγραφούν στην ελληνική ιστορία.

Κάποιοι θα πρέπει να συνειδητοποιήσουν ότι, βεβαίως, η Κύ-
προς δεν είναι µακριά. Κάποιοι άλλοι, όµως, δεν µπορούν να που-
λάνε πατριωτισµό, όταν είναι αυτοί που συνεχίζουν να στηρίζουν
τη χούντα που παρέδωσε την Κύπρο, τον Ιωαννίδη και όλους
εκείνους που ως επίορκα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων έδω-
σαν τη δυνατότητα στον τουρκικό στρατό κατοχής να εισβάλλει
και να καταλάβει την Κύπρο.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες των ΑΝΕΛ και του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Λεβέντης, Πρόεδρος της Ένωσης Κεν-

τρώων.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Καληµέρα σε όλους, στον κύριο Πρωθυπουργό, στον κύριο Πρό-
εδρο, στους κυρίους Υπουργούς -γυναίκα δεν υπάρχει, ευτυχώς-
και τις κυρίες και τους κυρίους Βουλευτές.

ΓΕΩΡΓΙΑ ΓΕΝΝΙΑ: Πρόεδρε, µας πληγώνεις τώρα.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Στα υπουργικά έδρανα εννοώ. Υπάρχει νοµίζω µία κάτω. Εντά-
ξει.

Ο Γεώργιος Μαύρος, απ’ ό,τι ξέρετε, διεξήγαγε τις συζητήσεις
στην Κυβέρνηση Εθνικής Ενότητας για το κυπριακό, αµέσως
µετά την πτώση της Χούντας, και είχε πετύχει αρκετά σε αριθµό
καταδικαστικά για την Τουρκία ψηφίσµατα. Στο στάδιο εκείνο,
µέχρι τις εκλογές που έγιναν στην Ελλάδα, το Συµβούλιο Ασφα-
λείας είχε συνεδριάσει αρκετές φορές. Έχει γράψει και βιβλίο ο
Γεώργιος Μαύρος, το οποίο και έχω, µε όλα τα καταδικαστικά
σε βάρος της Τουρκίας ψηφίσµατα του Συµβουλίου Ασφαλείας.

Κέρδισε ο Καραµανλής στις εκλογές και ξέρετε πώς τις κέρ-
δισε, µε ένα 53% και πήρε διακόσιους είκοσι Βουλευτές. Για να
υπολογίσετε τα µπόνους, µε 53% θα έπρεπε να έχει εκατόν πε-
νήντα εννιά έδρες και πήρε διακόσιους είκοσι ο άνθρωπος. Με
τέτοια µυαλά γύρισε από το Παρίσι!

Αναγνωρίζουµε την αξία του προσώπου του Κωνσταντίνου Κα-
ραµανλή, έκανε και πέντε πράγµατα. Κυρίως, η δεύτερη οκταετία
του ήταν αρκετά σοβαρότερη της πρώτης, αλλά γύρισε από το
Παρίσι, κοµίζοντας για εβδοµήντα έδρες µπόνους απόψεις.
Αυτό, για να ξέρουµε από πού ξεκίνησε η Μεταπολίτευση.

Τον επισκέφθηκε, λοιπόν, ο Γεώργιος Μαύρος -όταν έχασε τις
εκλογές, πήρε 23% η Ένωση Κέντρου - Νέες Δυνάµεις- και του
είπε: «Κύριε Πρόεδρε, τώρα που εκλεγήκατε, εγώ παύω να είµαι
Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Εξωτερικών και
σας δίνω τα καταδικαστικά ψηφίσµατα εις βάρος της Τουρκίας
και προσέξτε: Για να διαφυλαχθούν αυτά και να αποτελούν δι-
πλωµατικό κεφάλαιο, πρέπει να µην προχωρήσετε σε απευθείας
συζητήσεις µε τους Τούρκους. Διότι µε την πρώτη, χωρίς παρου-
σία ΟΗΕ, χωρίς παρουσία διεθνούς οργανισµού, διµερή συζή-
τηση µε τους Τούρκους, αυτά τα ψηφίσµατα πάνε στο καλάθι
των αχρήστων». Αυτές ήταν οι κουβέντες του Γεωργίου Μαύρου.

Ο ηλικιωµένος Καραµανλής του είπε: «Προς Θεού! Δεν θα σε-
βαστούµε αυτό το κεφάλαιο κ.λπ.;». Δεν πέρασε ενάµισης µήνας
και πήγε και συναντήθηκε µε τους Τούρκους.

Το ίδιο την άλλη φορά ζητούσαν να συναντηθεί και ο Τσίπρας.
Συναντηθήκατε -δεν θυµάµαι- τελικά, κύριε Τσίπρα, µε την

τουρκική ηγεσία; Διότι ξέρετε ότι κάθε φορά που συναντάσθε µε
την τουρκική πρεσβεία, αυτοί κρατούν πρακτικά και όλες τις νέες
αξιώσεις που θέτουν τις θεωρούν διεκδικήσεις. Δηλαδή, αν τρε-
λαθούν τη νύχτα και θέλουν αντί δεκαοκτώ νησιών τριάντα οκτώ,
αυτοί θα θεωρούν ότι ενώπιον του Έλληνα Πρωθυπουργού ζή-
τησαν τριάντα οκτώ νησιά. Αυτό κάνουν οι Τούρκοι, αξιοποιούν

τις διµερείς επαφές για αύξηση, για προσθήκη στην ατζέντα των
διεκδικήσεων. Μόνο αυτό.

Την άλλη φορά που συναντήθηκαν προ ολίγων ηµερών µε τον
κ. Τσίπρα του είπαν: «Για το Κυπριακό µην περιµένεις τίποτα. Αδί-
κως πασχίζετε. Οι Τούρκοι θα έρθουν να τα τινάξουν όλα στον
αέρα την τελευταία στιγµή». Μάρτυς µου είναι ο ίδιος ότι του το
είπαν. Αυτό είναι το πρώτο.

Δεύτερον, του είπαν και για την ΑΟΖ και για τα πετρέλαια: «Θα
κάνετε εσείς συνοµιλίες, θα φέρνετε εταιρείες, θα κάνετε διά-
φορα πράγµατα και θα έρχεται η Τουρκία όλα να τα τινάζει στον
αέρα και να λέει causus belli, αν προχωρήσετε».

Σχετικά µε αυτή την εταιρεία, την «TOTAL», έβγαιναν κάποιοι
αναλυτές -ένας Μάζης και ένας άλλος του οποίου το όνοµα δεν
θυµάµαι- και έλεγαν ότι τώρα, λόγω των διεθνών συγκυριών κ.λπ.
δεν θα τολµήσει η Τουρκία να πλήξει τις εγκαταστάσεις της
«TOTAL».

Δεν ξέρετε τι θα πει «Τουρκία», κύριε Τσίπρα. Είστε νεότερός
µου και δεν ξέρετε τι θα πει «Τουρκία». Για την Τουρκία ο Γεώρ-
γιος Παπανδρέου είχε πει: «Όταν ανοίξει η πόρτα του τρελοκο-
µείου, είµαστε υποχρεωµένοι να διαβούµε». Επειδή νοµίζω ότι
αύριο το πρωί είναι η ηµεροµηνία προσέλευσης του πλοίου, να
είστε έτοιµος για κρίση. Η Τουρκία δεν θα αφήσει την Ελλάδα
και την Κύπρο να κερδίσουν τίποτα -έτσι είναι- ή θα τους δώ-
σουµε τα µισά, το µισό Αιγαίο, τα µισά όλα. Αυτό ζητάει η Τουρ-
κία. Αποφασίστε το. Αυτή είναι η Τουρκία.

Αν πιστεύετε ότι θα έχουµε επιτυχία και ότι θα υποχωρήσει η
Τουρκία, θα έρθει η αυριανή µέρα και θα δείτε τη συνέχεια.
Ακούω και κάτι άλλες θεωρίες ότι είναι διαλυµένη η Τουρκία, ότι
τώρα τα έχει βάλει µε τη Γερµανία. Η Τουρκία είναι η µόνη χώρα
που έριξε ρωσικό αεροπλάνο. Έριξε ρωσικό αεροπλάνο χωρίς
κανέναν ενδοιασµό.

Ως προς σε ποια κατάσταση είναι οι Ένοπλες Δυνάµεις και τι
αµυντικά σχέδια έχει η Ελλάδα, περισσότερο χρήσιµο θα ήταν
αντί να συζητάµε, φλυαρώντας στην Αίθουσα αυτή και να λέει ο
καθένας το κοντό του και ο άλλος το µακρύ του, γιατί κάπως έτσι
εξελίχθηκε η συζήτηση, να συζητήσουµε σε ένα ενδεχόµενο
απειλής και θερµού επεισοδίου τι κάνουµε, πού είµαστε. Διότι,
αν πιστεύετε ότι το τηλέφωνο µε τον Αµερικανό Αντιπρόεδρο
είναι διασφάλιση για τη χώρα, πλανάσθε! Πρόβαλαν εχθές οι τη-
λεοράσεις ένα τηλέφωνο που έκανε ο κ. Τσίπρας στον Αµερικανό
Αντιπρόεδρο. Θα έλθει εδώ ο Αµερικανός Αντιπρόεδρος να πο-
λεµήσει στο πλευρό της Ελλάδας; Το πιστεύουµε στην Αίθουσα
αυτή;

Υπάρχουν, λοιπόν, συγκεκριµένες τουρκικές απειλές και
έπρεπε αυτή τη στιγµή οι Αρχηγοί των κοµµάτων να είµαστε σε
µία αίθουσα και να µιλάµε για τη δυνατότητα της χώρας, δηλαδή
για το τι θα κάνει η χώρα αν δεχθεί µια απειλή. Δεν µπορεί να
υπάρχει απειλή αύριο το πρωί, 03.00’ η ώρα τη νύκτα και εµείς
εδώ σε αυτήν την Αίθουσα να συζητάµε. 

Τι συζητάµε αυτή τη στιγµή; Η Τουρκία –λέει- είναι υπεύθυνη
για το ναυάγιο των διαπραγµατεύσεων. Γιατί, υπήρχε περίπτωση
οι διαπραγµατεύσεις να τελεσφορήσουν; Υπήρχε τέτοια περί-
πτωση; Αλήθεια, το πίστευε ο Πρωθυπουργός; Δεν το πιστεύω,
γιατί τον ενηµέρωσα. Όµως, εσείς πιστεύατε ότι µπορούσε η
Τουρκία να υποχωρήσει; Η Τουρκία έχει τον γνωστό ρόλο της
γάτας µε το ποντίκι. Ο µόνος διάδροµος να γίνει λογική χώρα η
Τουρκία είναι να πλησιάσει την Ευρωπαϊκή Ένωση. Όµως, απ’
ό,τι βλέπετε, κάνει ό,τι µπορεί για να αποµακρυνθεί από τα κε-
κτηµένα. Κάνει ό,τι µπορεί προς την τρέλα. 

Εποµένως, έχουµε πρόβληµα µ’ αυτό το θέµα. Πρέπει να εξε-
τάσουµε τη δυνατότητα των Ενόπλων Δυνάµεων να αµυνθούν.
Πρέπει να δούµε µε µεγαλύτερη σοβαρότητα πώς θα αντιδρά-
σουµε σε περίπτωση θερµού επεισοδίου, µην κάνει πάλι και ο κ.
Τσίπρας ό,τι είχε κάνει µε τα Ίµια ο κ. Σηµίτης. Δηλαδή, το πρωί
απειλούσε εδώ από τη Βουλή και έλεγε «Όποιος τολµήσει…» και
το βράδυ κατέβαζε σηµαίες. Δεν πρέπει να έχουµε ξανά τέτοια
κατάσταση, γιατί υπολογίζω ότι προς τα εκεί αγόµεθα. 

Βλέπω εσχάτως µε διακύβευµα τη δικαιοσύνη τη Νέα Δηµο-
κρατία και τον ΣΥΡΙΖΑ να έχουν µία αντιδικία. Ο µεν ΣΥΡΙΖΑ θί-
γεται από αποφάσεις της δικαιοσύνης και δεν µπορεί να
κυβερνήσει, η δε Νέα Δηµοκρατία …
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Πρόεδρε, σας παρα-
καλώ να µείνουµε λίγο στα θέµατα ή έστω στα εθνικά θέµατα…

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. Όµως, τι να µείνουµε στα θέµατα; Εγώ
παρακολούθησα σήµερα όλους τους πολιτικούς Αρχηγούς. Αν
γίνει αύριο θερµό επεισόδιο, κύριε Πρόεδρε, έχει αυτή η χώρα
την απάντηση; Τον κ. Καµµένο και τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας
να βγαίνουν να απειλούν; Αυτό συµβαίνει.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το θέσατε τρεις φορές…
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Αν πουν κάτι κακό οι Τούρκοι, βγαίνει ο Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τίας και λέει «Εµείς δεν παραχωρούµε τίποτα». Τι έγινε; Κατοχυ-
ρώνει αυτό τη χώρα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Καλώς, ευχαριστώ πολύ
επ’ αυτού του θέµατος. Μην επεκταθούµε σ’ αυτά, κύριε Πρό-
εδρε.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Όµως, θέλω να πω κάτι για το θέµα της δικαιοσύνης. Βάλατε
κάτω τη δικαιοσύνη και οι µεν Νεοδηµοκράτες είναι υπερασπι-
στές, η δε Κυβέρνηση είναι κατακριτές. Όποια κόµµατα παίζουν
µε τους θεσµούς –και υπέρτατος θεσµός στην πολιτεία είναι η
δικαιοσύνη- βλάπτουν τη δηµοκρατία. Δεν ξέρω, έχουν πάρει µία
στροφή τα µέσα ενηµέρωσης εδώ και αρκετές µέρες και συζη-
τούν το θέµα αυτό και µόνο. Αυτό είναι κατρακύλισµα, γιατί το
ακούει ο απλός πολίτης και σου λέει «Δεν σεβόµαστε τις δικα-
στικές αποφάσεις, αφού είναι ευάλωτες και τρωτές». Αρχίζει µια
τέτοια νοοτροπία και καταλαβαίνετε ότι αυτό είναι η ναρκοθέ-
τηση του κράτους δικαίου.

Όσον αφορά το θέµα των εξεταστικών επιτροπών, γιατί κύριε
Τσίπρα, δεν δέχεσθε να γίνει εξέταση και επί των ηµερών σας;
Δηλαδή, κάνατε την άλλη φορά κάποιες εξεταστικές. Γιατί στα-
µατήσατε στο 2014; Είναι γενναιότητα να είχατε βάλει και τον
εαυτό σας υπό εξέταση.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Πρόεδρε, σήµερα
δεν είναι προ ηµερησίας συζήτηση.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Κύριε Πρόεδρε, αφήστε µε να µιλήσω. Αφήσατε είκοσι λεπτά τον
κ. Κουτσούµπα να µιλήσει.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μόνο επί του Κυπριακού
µιλήσανε. Όλοι µόνο επί του Κυπριακού µιλήσανε.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Μα, δεν θα µου κάνετε λογοκρισία τι θα πω.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν είναι θέµα λογοκρι-
σίας. Είναι ειδική διαδικασία.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Μετά σαράντα έτη µπήκα εις την Αίθουσα αυτή. Δεν είναι συµ-
περιφορά αυτή, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μα, τι λέτε τώρα; Είναι ει-
δική συζήτηση σήµερα.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Σας παρακαλώ. Τι θα πει είναι ειδική συζήτηση;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Είναι επί ειδικού θέµατος.
Την αναφέρει ο Κανονισµός τι θα πει.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Έχουν βάλει κάτω τη δικαιοσύνη και τη βαράνε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Καλώς. Εντάξει.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Και βαρώντας τη δικαιοσύνη, βαράµε το κράτος δικαίου. Δεν το
σεβόµεθα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ. Επισπεύ-
στε.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Και αν στην Αίθουσα αυτή θεωρείτε ότι µπορεί χωρίς δικαιοσύνη
να βαδίσει η Ελλάδα, πλανάσθε.

Όσον αφορά το θέµα της ονοµασίας των Σκοπίων –αναφέρ-
θηκε και αυτό σε κάποιες οµιλίες- θέλω να πω δυο λόγια. Η Αί-
θουσα και τα κόµµατα έχουν αποφασίσει τι θα γίνει µε την
ονοµασία των Σκοπίων; Το λέω γιατί µου είπε εµένα πρεσβευτής
ότι όλοι οι παρελθόντες πρωθυπουργοί –βάζοντας µέσα και
εσάς, κύριε Τσίπρα- έχουν δεχθεί γεωγραφικό προσδιορισµό µε
τη λέξη «Μακεδονία». Μου το είπε πρεσβευτής. Δεν χρειάζεται

να πω ποιος. Φαντάζοµαι ότι αντιλαµβάνεσθε ποιος είναι. Μου
είπε ότι όλοι οι Αρχηγοί των κοµµάτων έχουν αποδεχθεί ονοµα-
σία σύνθετη µε τη λέξη Μακεδονία. Ρωτήσατε τον λαό της Μα-
κεδονίας; Δηλαδή πώς ενεργείτε εσείς; Εσείς κάνατε
δηµοψήφισµα για να δείτε τι θα γίνει µε την οικονοµία. Με τη Μα-
κεδονία τι θα γίνει; Εσείς αποφασίσατε να δώσετε τη λέξη Μα-
κεδονία; Εσείς οι ίδιοι; 

Και η δική σας παράταξη έχει κάποιον πρωθυπουργό -που αµ-
φισβήτησε την άλλη φορά κάποιο συγγενολόι από εδώ των Μη-
τσοτάκηδων- που νοµίζω ότι είχε πει να δώσουµε το όνοµα και
σε δέκα χρόνια θα το έχουµε ξεχάσει. Την ηµέρα του µνηµοσύ-
νου, όπου µίλησα, µου επετέθη από εδώ µια οµάδα συγγενών
σας, κύριε Μητσοτάκη, ότι είναι ψέµα, ότι δεν το είπε. Διαψεύστε
το, λοιπόν, επισήµως.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Δεν τα αφήνετε αυτά τώρα;

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Δεν χρειάζεται, κύριε Μητσοτάκη! Δεν είναι προσβολή στον λαό
της Μακεδονίας το να πεις να δώσουµε το όνοµα και σε δέκα
χρόνια θα το έχουµε ξεχάσει;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Πρόεδρε, διά του
Προέδρου να απευθύνεστε, παρακαλώ, όχι κατευθείαν. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Εντάξει, αλλά δεν έχω καταλάβει, στο θέµα των Σκοπίων δεν πρέ-
πει η Αίθουσα να αποφασίσει, αν γίνει µια διαπραγµάτευση, ως
πού µπορούµε να φτάσουµε και τι ονοµασίες µπορούµε να χρη-
σιµοποιήσουµε; Δηλαδή είναι ελεύθερος ο κ. Τσίπρας να πάει
και να διαπραγµατευθεί ό,τι να είναι και να έρθει εδώ; 

Ξέρετε, ο Καραµανλής, ο γέρος, είχε γυρίσει στην Ελλάδα
µετά τις συµφωνίες της Ζυρίχης και του Λονδίνου, και αφού είχε
βάλει τον Τούρκο εγγυήτρια δύναµη, έβαλε ολοσέλιδες καταχω-
ρήσεις που τις πλήρωνε το κράτος και λέει «ελύθη το Κυπριακό»!
Και αναγκάστηκε ο Γεώργιος Παπανδρέου στην Αίθουσα αυτή
και είπε ότι τώρα αρχίζει η τραγωδία. Όχι µόνο δεν «ελύθη», αλλά
«τώρα αρχίζει η τραγωδία»! Έβαλε ο Καραµανλής καταχωρήσεις
σε όλες τις εφηµερίδες ότι οι συµφωνίες Ζυρίχης-Λονδίνου έλυ-
ναν το Κυπριακό. 

Διερωτώµαι: Στα εθνικά θέµατα έχουµε διαγράψει µια γραµµή
ή θα πηγαίνει να µιλάει επί παντός επιστητού ο κ. Τσίπρας, θα
έρχεται εδώ, θα τον βρίζουν όλοι οι άλλοι και θα συνεχιστεί αυτή
η κατάσταση; Γιατί εκεί νοµίζω ότι βαδίζουµε, προς µια τέτοια
κατάσταση. 

Επειδή γίνονται κάποιες αποστασίες εις βάρος της Ένωσης
Κεντρώων, θέλω να τονίσω ότι η Ένωση Κεντρώων είναι ενισχυ-
µένη από τις αποστασίες που γίνονται -ενηµερώνω τη Βουλή και
τον ελληνικό λαό διά της Βουλής- και στον κάθε Βουλευτή που
φεύγει, ο λαός θα δίνει πέντε Βουλευτές.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
Παρακαλώ πολύ ως τελευταίο οµιλητή για τις πρωτοµιλίες,

πέραν του Υπουργού των Εξωτερικών που αµέσως ύστερα θα
πάρει τον λόγο, καλώ στο Βήµα τον κ. Σταύρο Θεοδωράκη Πρό-
εδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Ποταµιού. 

Παρακαλώ να ενηµερώσουν όσοι στην πρωτοµιλία τους χρη-
σιµοποίησαν, ηθεληµένα δηλαδή, και τον χρόνο της δευτεροµι-
λίας, έτσι ώστε να έχουµε υπ’ όψιν µας την οικονοµία της
συζήτησης. Για παράδειγµα, ο κ. Κουτσούµπας ήδη ανέφερε στο
Προεδρείο ότι δεν θα δευτεροµιλήσει. 

Κύριε Θεοδωράκη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πιο εύκολο είναι να στα-
θούµε µόνο στις ευθύνες της Τουρκίας, αδιαφορώντας στην
ουσία για το µέλλον της Κύπρου. Το δύσκολο είναι να επιχειρή-
σουµε µια ψύχραιµη αποτύπωση, διερευνώντας όλες τις παρα-
µέτρους που οδήγησαν στο τελευταίο αδιέξοδο. 

Το Ποτάµι, όπως ξέρετε, στήριξε χωρίς αστερίσκους την προ-
σπάθεια του Προέδρου Αναστασιάδη και των ηγετών της Κύ-
πρου, για να βρεθεί µια λύση σε ένα πρόβληµα που η διαιώνισή
του δεν είναι υπέρ ούτε των πολιτών της Κύπρου, ούτε της ηρε-
µίας στην περιοχή. Θέλαµε, και το είχαµε πει από την πρώτη
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στιγµή, να δοθούν εγγυήσεις ασφάλειας και για τις δύο κοινότη-
τες και ιδιαίτερα για τους Ελληνοκύπριους που έχουν ζήσει τόσα
χρόνια κατοχή.

Η αποτυχία στην Ελβετία αποτελεί για τον λαό της Κύπρου,
για τους Ελληνοκύπριους και τους Τουρκοκύπριους, µια κακή
εξέλιξη. Και θέλω να αναρωτηθώ: Συµφωνούµε όλοι σε αυτή τη
διατύπωση; Γιατί φοβάµαι ότι υπάρχουν κάποιοι και σε αυτή εδώ
την Αίθουσα που βολεύονται µε το τελευταίο ναυάγιο. Είναι αυτοί
που τους αρέσει να κρύβουν τα προβλήµατα κάτω από το χαλί.
Είναι αυτοί που δειλιάζουν πάντα την κρίσιµη στιγµή και µεταφέ-
ρουν τα προβλήµατα στις επόµενες γενιές. Είναι αυτοί που δεν
θέλουν να ζήσουν µαζί Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι. Και
τέλος, είναι αυτοί που, απαιτώντας τα πάντα σήµερα, βοηθούν
τα κατοχικά στρατεύµατα να παραµείνουν για πάντα στο νησί.

Ειλικρινά ελπίζουµε οι εξηγήσεις της ελληνικής Κυβέρνησης
για τους λόγους κατάρρευσης των διαπραγµατεύσεων να συµ-
βαδίσουν µε τις εκτιµήσεις και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του
ΟΗΕ. Γιατί το θέµα δεν είναι να φεύγουµε από τις διαπραγµα-
τεύσεις αλώβητοι επικοινωνιακά. Το θέµα είναι να µην φεύγουµε
άπραγοι. 

Δυστυχώς, κύριε Τσίπρα, η εικόνα κάποιων Υπουργών σας δεν
βοηθά στη δηµιουργία αισθήµατος εµπιστοσύνης και ασφάλειας
στους πολίτες, όσες στολές παραλλαγής και αν αλλάζουν. Αν οι
εξηγήσεις που µας δώσατε ακούγοντας τον κ. Κοτζιά δεν συµπί-
πτουν µε τις ερµηνείες που τελικά θα γίνουν στην Κύπρο, στον
ΟΗΕ, στην Ευρωπαϊκή Ένωση, τότε τα ερωτήµατα θα είναι
πολλά. Θα είναι άλλη µια ένδειξη ότι οι διαπραγµατεύσεις, είτε
στα οικονοµικά είτε στα εθνικά, δεν είναι το ισχυρό σας χαρτί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαράντα τρία χρόνια, έξι γενικοί
γραµµατείς Ηνωµένων Εθνών, εννιά σχέδια, ένα δηµοψήφισµα,
διεθνείς διασκέψεις -τριµερείς, πενταµερείς- και καµµία πρόοδος
δηµιουργούν ένα αίσθηµα ότι όλα πλέον είναι µάταια. Και εδώ
θα πρέπει να αντισταθούµε. Το Κυπριακό δεν πρέπει να φύγει
από τη διεθνή ατζέντα, όπως θέλει η Τουρκία και όπως ήδη το
έχει πει. Ο Νίκος Αναστασιάδης και ο Μουσταφά Ακιτζί είναι ίσως
οι τελευταίοι ηγέτες που έχουν µνήµες της Κύπρου πριν από την
εισβολή. Και είναι στενάχωρο πως ούτε αυτή τη φορά δεν µπό-
ρεσαν να συµφωνήσουν σε µια πρόταση, σε µια συµφωνία κυ-
πριακής ιδιοκτησίας. 

Τους καλούµε, όµως, να επιµείνουν. Καλούµε τον Αναστα-
σιάδη και τον Ακιτζί να διαψεύσουν την ιστορία, που θέλει συζη-
τήσεις και ποτέ λύσεις. Η ελπίδα για απελευθέρωση και
επανένωση του νησιού πρέπει να κρατηθεί ζωντανή. Πρέπει να
καταβληθεί κάθε προσπάθεια, ώστε µην ακυρωθεί το κεκτηµένο
της τελευταίας διαπραγµατευτικής διαδικασίας. Αν δεν τα κατα-
φέρουµε, τότε όλοι µαζί, Ελλάδα και Κύπρος, πρέπει να είµαστε
έτοιµοι να αντιµετωπίσουµε τους κινδύνους και τις προκλήσεις
στην περιοχή. Όµως, πριν απ’ αυτό πρέπει να επιµείνουµε. Πρέ-
πει να µην γράψει η ιστορία ότι τόσα χρόνια δεν χάσαµε καµµία
ευκαιρία να χάνουµε κάθε ευκαιρία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Θε-
οδωράκη. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Εξωτερικών της Ελλάδας κ. Νικό-
λαος Κοτζιάς. 

Έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, αλλά θα έχετε χρόνο, κύριε
Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. Ξέρετε ότι είµαι και στην κοινοβουλευτική µου
παρουσία λιγοµίλητος, ως οφείλει να είναι ένας Υπουργός Εξω-
τερικών. Αλλά αφού έχουµε θέµα του αντικειµένου µου, επι-
τρέψτε µου να πω ορισµένα πράγµατα. 

Πρώτα απ’ όλα, θέλω να ευχαριστήσω τα κόµµατα για τη
στάση που κράτησαν κατά τη διάρκεια των διαπραγµατεύσεων
και που έδωσαν τη δυνατότητα οι πλάτες της ελληνικής διαπραγ-
µατευτικής οµάδας να είναι καλά στηµένες, χωρίς ανασφάλειες
και χωρίς αµφιβολίες για το πώς βλέπει η πλειονότητα των Ελ-
λήνων αυτή τη διαπραγµάτευση. Θέλω να τους ευχαριστήσω
όλους και επισήµως από αυτό το Βήµα. 

Επίσης, θέλω να σας πω ότι σήµερα το πρωί έχουµε το πρώτο

σχέδιο του Γενικού Γραµµατέα του ΟΗΕ προς το Συµβούλιο
Ασφαλείας. Είναι το σχέδιο που έχει υποβάλει. Σ’ αυτό έχει τρεις
ενδιαφέρουσες διαπιστώσεις: 

Πρώτον, αναφέρει ότι η Διάσκεψη της Γενεύης σηµατοδότησε
ένα ιστορικό και αποφασιστικό στάδιο κατά τις συνοµιλίες -δεν
κάνει αξιολόγηση δηλαδή, ότι απέτυχε ή ότι δεν θα συνεχιστεί-
και θεωρεί ότι ήταν η πρώτη φορά που οι δύο κοινότητες και οι
τρεις εγγυήτριες δυνάµεις συναντήθηκαν, προκειµένου να συζη-
τήσουν κεφάλαια ασφάλειας και εγγυήσεων. Είναι η παράγρα-
φος 4 του σχεδίου για το Συµβούλιο Ασφαλείας. 

Στην ίδια παράγραφο λέει ότι είναι µεγάλο βήµα που αναδείχ-
θηκε στην ίδια τη διαπραγµάτευση το θέµα των εγγυήσεων και
στην παράγραφο 42 υπογραµµίζει ότι ο οργανισµός παραµένει
στη διάθεση των µερών, δηλαδή όλων εµάς που συµµετείχαµε,
στο πλαίσιο του ρόλου του για να διευκολύνει την παραπέρα δια-
δικασία του Κυπριακού. Μας δίνει, δηλαδή, ανοιχτό δρόµο για
να συνεχίσουµε να παλεύουµε για µια ορθή και σωστή λύση του
Κυπριακού. 

Δεύτερον -και αυτό θα το καταθέσω στα Πρακτικά-, η παρά-
γραφος 21 της τελευταίας Συνόδου Κορυφής της Ευρώπης είναι
αποκλειστικά αφιερωµένη στο Κυπριακό, µετά από µια συζήτηση
που προκάλεσε ο Πρόεδρος της Κύπρου και ο Πρωθυπουργός
της Ελλάδας στο ίδιο το Συµβούλιο της Συνόδου Κορυφής. Το
καταθέτω, γιατί υπήρξε ένα ερώτηµα για ποιον λόγο ο Πρωθυ-
πουργός δεν ασχολήθηκε µε αυτό το ζήτηµα. Υπάρχει γραπτώς.
Είναι η παράγραφος 21, των συµπερασµάτων.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Νικόλαος Κοτζιάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, φροντίσαµε η Ευρωπαϊκή Ένωση να είναι παρατηρη-
τής για πρώτη φορά σε αυτήν την πενταµερή διάσκεψη.

Και τρίτον, µπορέσαµε να έχουµε εκφρασµένη τη θέληση και
γνώµη κατά τις διµερείς συναντήσεις ότι δεν υπάρχει περίπτωση
η Ευρωπαϊκή Ένωση να δεχτεί παρεµβατικά δικαιώµατα στο έδα-
φός της, σε κράτος µέλος, που διεκδικούσε και απαιτεί η Τουρ-
κία. Αυτά τα δυο κείµενα για τα διευκρινιστικά.

Τώρα θα σας πω τις σκέψεις µου. Αυτό το µάθηµα που έβγαλα
για τον εαυτό µου, διότι όλοι πρέπει να µαθαίνουµε, είναι ότι µια
καλά σχεδιασµένη και επίµονη διαπραγµάτευση, σε συνδυασµό
µε την ισχυρή συνεργασία µε την κυπριακή κυβέρνηση -και
έχουµε πέντε φορές τον κ. Αναστασιάδη να επαναλαµβάνει χθες
στη συνέντευξη Τύπου πόσο ισχυρή και σταθερή ήταν αυτή η συ-
νεργασία-, µας δίνει τη δυνατότητα να προωθήσουµε µια ατζέντα
διαφορετική απ’ ό,τι ήταν οι διαπραγµατεύσεις του Κυπριακού
στο παρελθόν.

Επίσης, όταν έχεις τεκµηριωµένες θέσεις, γραπτές και προφο-
ρικές και τις προωθείς και τις διεκδικείς, είναι πιο εύκολο να γίνει
κατανοητή η άποψή σου. Από αυτήν την άποψη, στις δύο Συνθή-
κες του Λονδίνου και της Ζυρίχης που αφορούν την Ελλάδα,
διότι συνυπέγραφε, προτείναµε για µεν τη Συνθήκη των Εγγυή-
σεων, έναν µηχανισµό εφαρµογής και εποπτείας της κατάργη-
σης της Συνθήκης των Εγγυήσεων και της αποµάκρυνσης των
τουρκικών στρατευµάτων, την οποία πρόταση επεξεργάστηκε
και προσωπικά κατόπιν µε τις προτάσεις της Κύπρου και τις δικές
µας ο Γενικός Γραµµατέας του ΟΗΕ και ήταν η πρόταση µε την
οποία προσήλθε την Πέµπτη προς την Παρασκευή το βράδυ
στην τελική διαπραγµάτευση, όπου εκτέθηκε από την υποκρισία
και τη διγλωσσία της Τουρκίας. Διότι η Τουρκία στις συναντήσεις
που είχε µε τον Γενικό Γραµµατέα του ΟΗΕ υποσχέθηκε να απο-
δεχτεί συµβιβαστικές λύσεις και όταν ο Γενικός Γραµµατέας του
ΟΗΕ στις πρωινές ώρες -στις 2.00 το πρωί- ενώπιον της άρνησης
της Τουρκίας να υποβάλει γραπτώς τις προτάσεις που του είχε
διατυπώσει, ανέλαβε να τη διατυπώσει ο ίδιος σε µια παρά-
γραφο, η Τουρκία αρνήθηκε ότι είχε κάνει καν τέτοια συζήτηση
µε τον Γενικό Γραµµατέα, απέσυρε την όποια συµβιβαστική της
πρόταση και υποχρέωσε επιτόπου τον Γενικό Γραµµατέα του
ΟΗΕ να δηλώσει ότι «αυτή η Διάσκεψη τελειώνει, διότι η Τουρκία
άλλα µου είπε, άλλα λέει εδώ και παίρνω πάνω το βάρος ότι πα-
ρανόησα τις προτάσεις της Τουρκίας».

Κατά συνέπεια, δεν το βρίσκει εξαιρετικά ευγενικό, όταν υπάρ-
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χει πάρα πολύ σαφής διατύπωση του Γενικού Γραµµατέα, να τί-
θενται αυτές στην ελληνική Βουλή υπό αµφισβήτηση.

Επίσης, όσον αφορά τη Συνθήκη Ασφάλειας, η οποία έχει δύο
παραρτήµατα, σας θυµίζω ότι η Συνθήκη Ασφάλειας λέει ότι τα
στρατεύµατα Ελλάδας, Κύπρου και Τουρκίας µπορεί να είναι εν-
νιακόσια πενήντα και εξακόσια πενήντα αντίστοιχα, ότι πρέπει να
είναι σε κοινό στρατηγείο κι ότι πρέπει να βρίσκονται υπό εκ πε-
ριτροπής διοίκηση Κύπρος πρώτον χρόνο, Ελλάδα δεύτερο,
Τουρκία τρίτο. Κι όταν ερωτήθηκαν οι Τούρκοι τι εννοούν µε συν-
θήκη ασφάλειας σε αυτό ακριβώς το περιεχόµενο, δεν ήταν σε
θέση ούτε καν να συµφωνήσουν µε το ίδιο τους το αίτηµα, να
διατηρηθεί αυτή η Συνθήκη και να µην αποσυρθεί ο στρατός
τους, διότι δεν είχαν ακριβή εικόνα του τι σήµαινε. Υιοθέτησε ο
ΟΗΕ -κι αυτό πάλι χάριν στη διαπραγµατευτική µας τακτική-, την
πρότασή µας για ένα σύµφωνο φιλίας, το οποίο θα κρατάει ζων-
τανές τις πολιτισµικές, οικονοµικές, εκπαιδευτικές, µορφωτικές
σχέσεις ανάµεσα στις τρεις χώρες, Τουρκία, Ελλάδα και Κύπρο,
αλλά θα καταργεί κάθε δυνατότητα επέµβασης οποιουδήποτε
και κάθε τέτοια στρατιωτική πτυχή που θα διευκόλυνε σε µια τέ-
τοια κατεύθυνση.            

Δεύτερον, θέλω να σηµειώσω ότι αυτή η πολιτική µας µ’ αυτές
τις προτάσεις µας είχε στιγµές που είχε τη συντριπτική πλειοψη-
φία µέσα στη διάσκεψη. Ακόµα και οι Βρετανοί αναγκάστηκαν να
τις υιοθετήσουν. Ακόµα και ο ΟΗΕ και η Ευρωπαϊκή Ένωση τις
υποστήριξαν. Είναι η πρώτη φορά που οι Τούρκοι βρέθηκαν σε
διαπραγµατεύσεις για το Κυπριακό µόνοι τους και αυτό το
θεωρώ σηµαντικό βήµα, διότι χάρη σ’ αυτό το σηµαντικό βήµα
µπήκε πλέον στην ατζέντα του Κυπριακού και είναι κεκτηµένο το
ότι η Κύπρος πρέπει να γίνει ένα κανονικό, φυσιολογικό κράτος,
δηλαδή χωρίς ξένα στρατεύµατα και ξένες εγγυήσεις. 

Πρέπει να σας πω µε ικανοποίηση ότι αυτή η διατύπωσή µας
ότι η Κύπρος πρέπει να είναι ένα κανονικό κράτος έγινε αποδε-
κτή και υιοθετήθηκε από τον Γενικό Γραµµατέα του ΟΗΕ. Εδώ
δεν χρειάζεται, δηλαδή, να κάνουµε πολλές ερµηνείες ή να
ακούµε τους συγκεκριµένους καλοθελητές, που έχουν άλλου εί-
δους σχέσεις µε κανάλια που αφορούν το Κυπριακό, οι οποίοι
συναντιόνταν τα βραδινά µε συγκεκριµένο άνθρωπο από τον
ΟΗΕ, ενάντια στη θέληση του Γενικού Γραµµατέα, αλλά πρέπει
να παρακολουθούµε τι ακριβώς είπε ο Γενικός Γραµµατέας, ότι
δηλαδή πρέπει να φύγουν τα τουρκικά στρατεύµατα, ότι πρέπει
να σταµατήσουν τα παρεµβατικά δικαιώµατα, ότι πρέπει να
υπάρξει ένα σύµφωνο φιλίας και πρότεινε ο ίδιος έναν µηχανισµό
παρακολούθησης όλων αυτών. 

Έχει σηµασία αυτό, γιατί στη διαπραγµάτευση οι Τούρκοι
αναγκάστηκαν κάτω από τη δική µας επιµονή να εξηγήσουν τι τα
θέλουν όλα αυτά. Ο Τσαβούσογλου επί ώρες έλεγε: «Τα έχω εξη-
γήσει στον Γενικό Γραµµατέα του ΟΗΕ». «Τι το θέλετε, κύριε
Τσαβούσογλου, το δικαίωµα παρέµβασης;». Στο τέλος είπε: «Να
σας πω τι το θέλω: Για να µπορεί η Τουρκία να επεµβαίνει όποτε
θέλει και όποτε χρειαστεί». «Πώς να επεµβαίνει;». «Στρατιωτικά».
Αυτά δεν είναι ευκαιρίες. Αυτές είναι αποκαλύψεις. 

Είναι, επίσης, αποκάλυψη ότι όταν ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
επέµεινε στον Τούρκο Υπουργό Εξωτερικών να του πει τελικά
γιατί είναι τόσο ευέλικτος όπως περιέγραφε και αν θέλει απλώς
µια συµφωνία που να λέει «όσον αφορά τον τουρκικό στρατό η
Τουρκία θα είναι ευέλικτη, όσον αφορά τα εγγυητικά δικαιώµατα
η Τουρκία θα είναι ευέλικτη, όσον αφορά τις παρεµβάσεις η
Τουρκία θα είναι ευέλικτη» -αυτό του έλεγε ο Πρόεδρος Αναστα-
σιάδης-, αναγκάστηκε να πει ότι η Τουρκία δεν θέλει να πάρει τα
στρατεύµατά της από την Κύπρο, δεν θέλει να παραιτηθεί από
τα δήθεν παρεµβατικά της δικαιώµατα και ότι αυτά πρέπει να δια-
τηρηθούν για δεκαπέντε χρόνια και µετά θα γίνει µια ανασκό-
πηση –review- για το κατά πόσο είναι ώριµα τα πράγµατα για να
φύγει ή όχι. Ήθελε, δηλαδή, στο new states of affairs, σε µία κα-
τάσταση µε νέες συνθήκες για την Κύπρο, να διατηρήσει όλα
αυτά τα συµφέροντα και όλες αυτές τις δυνατότητες. 

Εµείς δεν θέλαµε να επιρρίψουµε ευθύνες σε κανέναν. Πήγαµε
εκεί γιατί θέλαµε να λύσουµε το πρόβληµα. Η απόδειξη τού ότι
θέλαµε να λύσουµε το πρόβληµα είναι ότι για όλα τα ζητήµατα
είχαµε προετοιµάσει όλους τους εταίρους µας µε τις συγκεκρι-
µένες προτάσεις που είχαµε και µε την υποστήριξη των αντίστοι-

χων της Κύπρου.
Πήγαµε, όµως, στη διαπραγµάτευση για το Κυπριακό µε µία

αρχή µε την οποία φαίνεται ότι de facto δεν συµφωνούν όλα τα
κόµµατα. Ποια είναι αυτή η αρχή; «Τα εσωτερικά ζητήµατα της
Κύπρου, η εσωτερική πτυχή του Κυπριακού δεν αφορά την Ελ-
λάδα, διότι η Ελλάδα είναι µόνο εγγυήτρια δύναµη». Πέρα από
συναισθηµατισµούς και ιστορικούς δεσµούς, πέρα από το γεγο-
νός ότι όλοι µας πολιτικοποιηθήκαµε στη γενιά µου χάρη και –
πιο σωστά- εξαιτίας του Κυπριακού, η Ελλάδα δεν δικαιούται να
παρεµβαίνει στα εσωτερικά της Κύπρου και όποτε το επιχείρησε
στο παρελθόν, το πλήρωσαν ακριβά και η Κύπρος και ο κυπρια-
κός λαός και ο ελληνισµός συνολικά. 

Κατά συνέπεια, δεν είναι δουλειά της χώρας µας να αξιολογεί
τη διαπραγµάτευση των εσωτερικών πτυχών του Κυπριακού και
αυτό επίµονα το υποστηρίξαµε, διότι η επιδίωξή µας ήταν να
κρατήσουµε την Τουρκία µακριά από την εσωτερική πτυχή, να
αναγκάσουµε όλους να αποδεχθούν αυτό που ήθελε ο ΟΗΕ και
που έκανε, ότι δηλαδή η εσωτερική πτυχή του Κυπριακού είναι
αντικείµενο διαπραγµάτευσης ανάµεσα στις δύο κοινότητες, από
τις οποίες η µία είναι ο ηγέτης ταυτόχρονα της Κυπριακής Δη-
µοκρατίας. 

Δεν ανακατευτήκαµε, λοιπόν, στην εσωτερική πτυχή. Αν στην
ελληνική Κυβέρνηση γίνεται κριτική για οποιεσδήποτε συµφωνίες
-που άλλοι θεωρούν καλές και άλλοι όχι- για την εσωτερική πτυχή
του Κυπριακού, αντιλαµβάνοµαι ότι δεν έχουν να κάνουν κριτική
για την πολιτική που ακολουθήσαµε στα ζητήµατα εγγύησης και
ασφάλειας, για τον τρόπο που βάλαµε την Ευρωπαϊκή Ένωση
στο τραπέζι των διαπραγµατεύσεων και για το γεγονός ότι ο
ΟΗΕ για πρώτη φορά επίσηµα δήλωσε µε τα χείλη του Γενικού
Γραµµατέα του ότι στο Κυπριακό δεν µπορεί τρίτη χώρα να έχει
παρεµβατικά δικαιώµατα. Και αυτό ήταν ένα µεγάλο βήµα.

Δεν είµαστε στην εποχή που µας κατηγορούσαν πριν από δε-
καπέντε χρόνια ότι δεν θέλαµε λύση. Δεν είµαστε στην εποχή
όπου εθεωρείτο αυτονόητο οι Τούρκοι να διατηρούν αυτά τα δι-
καιώµατα. Είµαστε πια στην εποχή που πλην Τούρκων ουδείς θε-
ωρεί αυτονόητο κάποιος να έχει στρατό σε τρίτη χώρα, παρά τη
θέλησή της και κάποιος να µπορεί να παρεµβαίνει σε αυτήν. 

Για να µπορέσουµε να πετύχουµε οτιδήποτε πετύχαµε µε την
αναβάθµιση αυτών των ζητηµάτων, την απαλλαγή του ελληνοκυ-
πριακού στοιχείου από τις ευθύνες και τον πόλεµο ευθυνών που
γινόταν στο παρελθόν σε βάρος τους, αντιµετωπίσαµε από κοι-
νού µε την Κυπριακή Δηµοκρατία όλα τα ζητήµατα που ήταν
ανοιχτά. 

Είναι ολοφάνερο ότι δεν τέλειωσε το κυπριακό πρόβληµα µετά
τη Διάσκεψη της Ελβετίας. Είναι ολοφάνερο ότι τα προβλήµατα
είναι εκεί και µας περιµένουν. Όµως, η διαπραγµατευτική θέση
της Κύπρου και της Ελλάδας είναι διαφορετική από ό,τι πριν από
τη Διάσκεψη της Ελβετίας. Και η θεµατολογία, η ατζέντα του Κυ-
πριακού είναι διαφορετική. Έχει γίνει αποδεκτό ότι ο πυρήνας
του είναι αυτό που είχε ξεχαστεί, δηλαδή οι εγγυήσεις και η
ασφάλεια. 

Θα δούµε τουρκικές προκλήσεις; Πιθανόν. Μη θεωρείτε ότι οι
Τούρκοι είναι αήττητοι. Κοιτάξτε µε τι ευκολία οι ισλαµιστές - τζι-
χαντιστές κατέστρεψαν µεγάλο µέρος του τουρκικού µηχανι-
σµού µέσα στην ίδια τη Συρία και τα µεγάλα προβλήµατα που
έχει η τουρκική στρατιωτική µηχανή εκεί. Δεν υποτιµώ, αλλά ούτε
θέλω να υπερτιµώ κανέναν. Πρέπει κανείς να διαµορφώνει τις
συµµαχίες του, να έχει την απαιτούµενη στρατηγική, να έχει
κοινή συνεργασία µε την Κύπρο. 

Για αυτό την επόµενη Δευτέρα, µετά το Συµβούλιο Εξωτερι-
κών Υποθέσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις Βρυξέλλες, θα
βρεθεί στην Κύπρο η ίδια ελληνική αντιπροσωπεία που ήταν στην
Ελβετία –πιο λίγοι, βέβαια-, για να κουβεντιάσει πώς θα πρέπει
να συνεχίσουµε και να επιδιώκουµε τη λύση του Κυπριακού, πώς
θα αξιοποιήσουµε τις σηµερινές νέες δυνατότητες αλλά και τα
προβλήµατα που ανακύπτουν, να συζητήσουµε για την τελωνει-
ακή ένωση και την ευρωπαϊκή πολιτική απέναντι στην Τουρκία,
να διαµορφώσουµε µια κοινή γραµµή πλεύσης  µε την Κυπριακή
Δηµοκρατία, να συζητήσουµε πώς θα αξιοποιηθούν οι νέες δυ-
νατότητες που έχουµε για τη δηµόσια διπλωµατία και την επι-
δίωξη, να έχουµε υψηλές επαφές παντού στον κόσµο και να
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εξηγήσουµε τι πραγµατικά συνέβη, ώστε µε συγκεκριµένη την
αλήθεια –γιατί η αλήθεια είναι πάντα συγκεκριµένη- να δυναµώ-
σουµε το µέτωπο των δυνάµεων και από πλευρά µας αλλά και
διεθνώς που επιδιώκουν µια δίκαιη και βιώσιµη λύση του Κυπρια-
κού. Δηλαδή, µια λύση χωρίς στρατεύµατα κατοχής, χωρίς συν-
θήκες «εγγυήσεις τρίτων», µε τον κυπριακό λαό να αποφασίζει ο
ίδιος. Όταν λέω ο κυπριακός λαός να αποφασίζει ο ίδιος, εννοώ
τις δύο κοινότητες και τις τρεις µειονότητες. 

Η Ελλάδα στα δυόµισι χρόνια των διαπραγµατεύσεων υπερα-
σπίστηκε τα δικαιώµατα της τουρκοκυπριακής κοινότητας, να
νιώσει όσο το δυνατόν ότι το µέλλον της είναι σε αυτό το νησί,
στη Μεγαλόνησο. Διότι, οι Τουρκοκύπριοι είναι αυτοί που υπέ-
στησαν την µπότα του τουρκικού στρατού και οι µισοί από αυ-
τούς αναγκάστηκαν να καταφύγουν στο εξωτερικό. Να δώσουµε
το µέγιστο αίσθηµα και τη δυνατότητα ασφάλειας σε όλο τον κυ-
πριακό λαό, ιδιαίτερα στους Ελληνοκύπριους, αλλά να αποκατα-
στήσουµε και τα δικαιώµατα των τριών µειονοτήτων, που είναι
καθήκον µας και αυτούς να τους παίρνουµε υπ’ όψιν µας στην
ίδια την Κύπρο. 

Θα σας θυµίσω κάτι που το είπα στον Γενικό Γραµµατέα. Στο
µέλλον στην Κύπρο µπορεί να υπάρξουν πολίτες που να θέλουν
να ονοµάζονται µόνο Κύπριοι. Έχουµε δει τις νοµικές υποθέσεις
µε τη Βοσνία σε αυτή την υπόθεση. Θα πρέπει και σε αυτό να εί-
µαστε προσεκτικοί, διότι η δηµοκρατία στην Κύπρο πρέπει να
είναι δηµοκρατία των κοινοτήτων αλλά και δηµοκρατία των πολι-
τών, που έχουν τα δικά τους ατοµικά συµφέροντα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ τον

Υπουργό Εξωτερικών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα δευτερολογήσουν από τους

πολιτικούς Αρχηγούς ο κ. Μητσοτάκης, η κ. Γεννηµατά, ο κ. Μι-
χαλολιάκος και ο κ. Λεβέντης και θα κλείσει µε την τριτολογία επί
της ουσίας -ας την πούµε δευτερολογία- ο Πρωθυπουργός κ.
Τσίπρας.

Παρακαλώ πολύ για την οικονοµία του χρόνου, ακριβώς
επειδή στην πρώτη φάση οι περισσότεροι χρησιµοποίησαν αρ-
κετό χρόνο. Κάθε ένας είναι υπεύθυνος γι’ αυτή τη διαδικασία. 

Παρακαλώ πολύ τον κ. Μητσοτάκη, Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, να πάρει τον λόγο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε. Θα κάνω τέσσερις επι-
σηµάνσεις για την αποκατάσταση της ιστορικής αλήθειας. 

Άκουσα τον κ. Καµµένο να αναφέρει ότι για πρώτη φορά, σε
διαπραγµάτευση που αφορά το Κυπριακό, ετέθη το ζήτηµα των
εγγυήσεων και των επεµβατικών δικαιωµάτων µε τόσο µεγάλη
έµφαση από ελληνικής πλευράς. 

Είναι λάθος αυτό, κύριε Καµµένε. Αυτό αποτελούσε πάγια ελ-
ληνική θέση. Για να επιβεβαιώσω αυτό το οποίο λέω, καταθέτω
στα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε και κύριοι Υπουργοί, δήλωση του
κ. Κουµουτσάκου, Εκπρόσωπο Τύπου τότε του Υπουργείου Εξω-
τερικών, τον Ιούνιο του 2008, επίσηµη θέση του Υπουργείου Εξω-
τερικών. «Σε ένα τέτοιο πλαίσιο η Ελλάδα θεωρεί ότι συστήµατα
εγγυήσεων ή παρεµβατικά δικαιώµατα είναι παρωχηµένα. Είναι
λογικές και πρακτικές ξένες και θα έλεγα άγνωστες στο ευρω-
παϊκό πλαίσιο. Για τα µέλη της ευρωπαϊκής οικογένειας δεν τί-
θενται τέτοια ζητήµατα.».

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ήταν αδιαπραγµάτευτο
αυτό.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Θα πρέπει να γνωρίζετε, κύριε Καµµένε, ότι για πρώτη
φορά…

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): …(δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.

Συνεχίστε, κύριε Μητσοτάκη.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): …για πρώτη φορά έγινε διαπραγµάτευση που αφορούσε
τις δύο κοινότητες και τις τρεις εγγυήτριες δυνάµεις. Η επίσηµη
θέση της ελληνικής κυβέρνησης ήταν η ίδια, απαράλλακτη και
πάντως δεν συνιστά κάποια κατάκτηση της σηµερινής Κυβέρνη-
σης το γεγονός ότι επανέλαβε αυτό το οποίο πάντα αναγνωρί-
ζαµε ότι ήταν στη βάση οποιασδήποτε λύσης του κυπριακού
ζητήµατος, ότι δεν µπορούν να υπάρχουν στρατεύµατα κατοχής
και ότι το πλαίσιο των εγγυήσεων και των επεµβατικών δικαιω-
µάτων το 1960 είναι ένα πλαίσιο αναχρονιστικό, το οποίο δεν έχει
θέση στον 21ο αιώνα.

Δεύτερον, µε αφορµή µια τοποθέτηση την οποία έκανε ο κ. Θε-
οδωράκης, την οποία θεωρώ σωστή και θέλω να την υποστηρίξω,
έχω να πω το εξής. Πράγµατι ο κ. Αναστασιάδης και ο κ. Ακιντζί
ως εκπρόσωποι των δύο κοινοτήτων και λόγω της ηλικίας τους
έχουν βιώσει το δράµα της εισβολής και της διαίρεσης της Κύ-
πρου. Υπάρχει ο κίνδυνος, όσο ο χρόνος περνά και όσο δεν βρί-
σκεται λύση, οι νεότερες γενιές, ίσως, να θεωρήσουν ότι το
βασικό πλαίσιο πάνω στο οποίο οικοδοµήθηκαν όλες οι προσπά-
θειες επίλυσης του κυπριακού ζητήµατος, η λύση, δηλαδή, στο
πλαίσιο µιας διζωνικής, δικοινοτικής οµοσπονδίας είναι καταδι-
κασµένη σε αποτυχία. 

Θα είναι µεγάλο λάθος εάν επικρατήσει αυτή η λογική και γι’
αυτό και είναι εξαιρετικά σηµαντικό να αναγνωρίσουµε προφα-
νώς το γεγονός ότι δεν καταφέραµε να φτάσουµε στο επιθυµητό
αποτέλεσµα σε αυτόν τον γύρο των διαπραγµατεύσεων, να απο-
δώσουµε τις ευθύνες εκεί που πρέπει, να κρατήσουµε όµως και
τα όποια θετικά στοιχεία από αυτή τη διαπραγµάτευση και να
πούµε ξεκάθαρα, κύριε Υπουργέ, ότι δεν τελειώνει εδώ πέρα
αυτή η ιστορία. Θα πρέπει να συνεχίσουµε, θα πρέπει να επιµεί-
νουµε. Πράγµατι θα αναγνωρίσω το γεγονός ότι είναι θετικό πως
σε επίπεδο Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών τίθεται πια το ζήτηµα
των εγγυήσεων και των επεµβατικών δικαιωµάτων µε µεγαλύ-
τερη έµφαση. Αυτό είναι κάτι θετικό συνολικά για τον Ελληνισµό,
για την Ελλάδα και πρωτίστως για την Κύπρο. 

Στο πλαίσιο αυτό όµως, κύριε Πρόεδρε –και έρχοµαι στην
τρίτη επισήµανσή µου-, επιτρέψτε µου µια σύντοµη παρατήρηση
γύρω από το ζήτηµα µε το οποίο ξεκινήσατε την τοποθέτησή σας
σχετικά µε τον Φάκελο της Κύπρου. Η ιστορία είναι γνωστή στο
εθνικό Κοινοβούλιο και αφορά σε µια επιτροπή η οποία είχε συ-
σταθεί στα µέσα της δεκαετίας του ‘80, η οποία κατέληξε σε
τρία, αν δεν κάνω λάθος, διαφορετικά πορίσµατα, στα οποία το
κάθε κόµµα, τότε, αποτύπωνε τη δικιά του ερµηνεία για το τι συ-
νέβη εκείνες τις τραγικές µέρες του 1974.

Κύριε Πρόεδρε και κύριε Πρωθυπουργέ, θέλω να εκφράσω
την επιφύλαξή µου για τον χρόνο, όχι για την πρωτοβουλία -θέλω
να είµαι σαφής- υλοποίησης αυτής της απόφασης.

Σε µια χρονική περίοδο λίγες µέρες µόνο µετά την αποτυχία
των διαπραγµατεύσεων και όταν ερχόµαστε εδώ και ισχυριζόµα-
στε ότι, παρά τις όποιες αρνητικές επιπτώσεις αυτής της υπόθε-
σης, θέλουµε να κρατήσουµε αυτή τη δυναµική ζωντανή, δεν
είµαι καθόλου σίγουρος, κύριε Τσίπρα και κύριε Πρόεδρε, ότι ο
χρόνος υλοποίησης αυτής της πρωτοβουλίας είναι ο κατάλλη-
λος. Θέλω να το καταθέσω και επίσηµα στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία και θέλω να επαναξιολογήσετε αυτή την πρωτοβουλία σας.

Επίσης -δεν θα αναφερόµουν στο ζήτηµα αυτό εάν δεν είχε
κάνει µια αναφορά ο κ. Λεβέντης, γιατί δεν αποτελεί το κύριο αν-
τικείµενο της σηµερινής συζήτησης- αναρωτήθηκε ο κ. Λεβέντης
ποια είναι η επίσηµη θέση της Εθνικής Αντιπροσωπείας για το
ζήτηµα της ονοµασίας των Σκοπίων. Ο κ. Λεβέντης µπορεί να
είναι παλιός στην πολιτική, είναι, όµως, νέος σε αυτή την Αίθουσα
και προφανώς δεν θυµάται ότι υπάρχει επίσηµη θέση της ελλη-
νικής Κυβέρνησης, επικυρωµένη δις από την Εθνική Αντιπροσω-
πεία, για σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό για
όλες τις χρήσεις, erga omnes. Αυτή είναι η επίσηµη θέση της
Εθνικής Αντιπροσωπείας, όπως τουλάχιστον αποτυπώθηκε και
στις προγραµµατικές δηλώσεις της κυβέρνησης Καραµανλή το
2007 και όπως επικυρώθηκε για άλλη µια φορά µετά τις διαπραγ-
µατεύσεις που έγιναν στο Βουκουρέστι.

Το ερώτηµα για εσάς, κύριε Πρωθυπουργέ, και για εσάς, κύριε
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Καµµένε, είναι αν αυτή η θέση αντιπροσωπεύει συνολικά την κυ-
βερνητική πλειοψηφία. Είναι η επίσηµη θέση του Υπουργείου
Εξωτερικών, διορθώστε µε αν κάνω λάθος, κύριε Κοτζιά, τουλά-
χιστον έτσι παρουσιάζεται στις επίσηµες ανακοινώσεις του
Υπουργείου, είναι όµως µια πρώτης τάξεως ευκαιρία να αποσα-
φηνίσει ο κύριος Πρωθυπουργός και ο κ. Καµµένος αν αυτή είναι
η επίσηµη θέση όχι της Κυβέρνησης, αλλά της κυβερνητικής
πλειοψηφίας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει η κ. Φωτεινή Γεννηµατά, επίσης για τρία λεπτά.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, το ναυάγιο της διαπραγµατευτικής προσπάθειας για την
επίλυση του κυπριακού προβλήµατος έχει προκαλέσει όχι µόνον
απογοήτευση, αλλά και προβληµατισµό. Ανησυχούµε για το µέλ-
λον της Μεγαλονήσου και του κυπριακού λαού. 

Η Τουρκία, λόγω των εσωτερικών της καταστάσεων αλλά και
της ρευστότητας στην ευρύτερη περιοχή, είναι απρόβλεπτη. Οι
κινήσεις της χαρακτηρίζονται συνήθως από νευρικότητα και προ-
κλητικότητα. Τώρα, µετά το ναυάγιο, διακινούν σενάρια και απει-
λές για νέα ένταση στην ευρύτερη περιοχή αλλά και στα
κατεχόµενα.

Θυµίζω εδώ ότι η Ελλάδα µε ψυχραιµία, σύνεση και αποτελε-
σµατικότητα διαχειρίστηκε δύσκολες καταστάσεις γύρω από το
Κυπριακό και απέτρεψε δυσάρεστες εµπλοκές, επιπλοκές και µά-
λιστα είχε και σηµαντικές επιτυχίες.

Θυµίζω, λοιπόν, ότι το 1983 όταν ο Ραούφ Ντενκτάς, µε τις
πλάτες της Τουρκίας, ανακήρυξε το ψευδοκράτος σε δήθεν
«Τουρκική Δηµοκρατία της Βόρειας Κύπρου», η τότε κυβέρνηση
του Ανδρέα Παπανδρέου, µε σχέδιο και συντονισµό, µπλόκαρε
το κύµα της αναγνώρισής του, µε αποτέλεσµα το παράνοµο κα-
θεστώς της εισβολής και κατοχής να µη λάβει κανένα διεθνές πι-
στοποιητικό νοµιµότητας.

Δεύτερον, το 2004, όταν η κυβέρνηση του Κώστα Σηµίτη κλεί-
δωσε, χωρίς αστερίσκους, όρους και προαπαιτούµενα την έν-
ταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, παρά τις απειλές της
Τουρκίας για αντίδραση χωρίς όρια και µε όλα τα µέσα, δεν
άνοιξε ρουθούνι.

Βέβαια προχωρήσαµε, πάλι επί κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ, αυτή τη
φορά του Γιώργου Παπανδρέου, στη σύγκλιση µε την Αίγυπτο,
το Ισραήλ, την Κύπρο και την Ελλάδα, δηµιουργώντας τις προ-
ϋποθέσεις, ώστε το Διεθνές Δίκαιο να γίνει ρυθµιστής των διµε-
ρών και πολυµερών σχέσεων στην περιοχή µας, έτσι ώστε τα
οικονοµικά συµφέροντα να γίνονται γέφυρα συνεννόησης, συ-
νεργασίας και ειρήνης.

Στο Κυπριακό και στα ελληνοτουρκικά, όπως είπα και στην
πρωτολογία µου και ακούστηκε εξάλλου από όλους στην Αί-
θουσα, υπάρχει εθνική γραµµή και έχει χαραχθεί εδώ και χρόνια.
Πάνω σε αυτή τη γραµµή οφείλουµε να συνεχίσουµε, γι’ αυτό το
πρώτο που πρέπει να αποφύγει η Κυβέρνηση είναι η κατασυκο-
φάντηση των προηγούµενων κυβερνήσεων. Η διαρκής ενηµέ-
ρωση των κοµµάτων και η στενή συνεργασία του εκάστοτε
Υπουργού Εξωτερικών µε όλους τους προκατόχους του είναι επι-
βεβληµένη και αυτονόητη ανάγκη.

Τονίζω τα παραπάνω, γιατί το σηµαντικό σήµερα είναι το τι θα
γίνει από εδώ και πέρα. Χρειάζεται προσοχή και εγρήγορση. Πι-
στεύουµε ότι η προσπάθεια επίλυσης θα πρέπει να συνεχιστεί, µε
την αξιοποίηση των νέων δεδοµένων και της προόδου που έχει
επιτευχθεί στα επιµέρους διαπραγµατευτικά κεφάλαια. Δεν πρέπει
και δεν µπορεί να εγκαταλειφθεί. Το µέλλον της Κύπρου βρίσκεται
στην επανένωση ως οµοσπονδίας στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Βεβαίως, εναπόκειται στην κυπριακή κυβέρνηση να
λάβει, τη στιγµή που νοµίζει, τις κατάλληλες πρωτοβουλίες.

Εµείς, από τη δική µας την πλευρά θα συνεχίσουµε να στηρί-
ζουµε τον κυπριακό λαό και την πολιτική του ηγεσία στην προ-
σπάθεια επίτευξης της λύσης. Είµαστε έτοιµοι να αναλάβουµε
κάθε σχετική πρωτοβουλία στον ευρωπαϊκό και διεθνή συγγενή
πολιτικό µας χώρο για τον σκοπό αυτό.

Εµείς πιστεύουµε βαθιά στην εθνική συνεννόηση και η συζή-

τηση σήµερα εδώ έδειξε ότι µπορούµε να την πετύχουµε, αλλά
όχι µια συνεννόηση αλά καρτ. Εµείς θα µείνουµε συνεπείς σε
αυτή τη γραµµή. Το πρόβληµα πρέπει να το αντιµετωπίσει η Κυ-
βέρνηση, που δεν χάνει ευκαιρία για πόλωση και διχασµό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ την κ. Γεν-

νηµατά.
Τον λόγο έχει ο κ. Μιχαλολιάκος για τρία, επίσης, λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, παρά τον αποκλεισµό µας, δεν έχουµε τη
µικροψυχία να µην αναγνωρίσουµε ότι το «ναυάγιο» -εντός πολ-
λών εισαγωγικών- των διαπραγµατεύσεων στην Ελβετία ήταν µια
διπλωµατική νίκη της Ελλάδος, η οποία αποκάλυψε πλήρως τα
επεκτατικά σχέδια της Τουρκίας, µε την επιµονή της να κρατά τα
στρατεύµατα του Αττίλα στην περιοχή.

Βεβαίως, στα όσα είπε προηγουµένως ο κύριος Υπουργός, ο
κ. Κοτζιάς, έχουµε κάποιες ενστάσεις, γιατί τα ζητήµατα εσωτε-
ρικής ασφαλείας άπτονται µοιραία σε κάποιες περιπτώσεις και
τα ζητήµατα ασφαλείας ολόκληρης της νήσου. Εδώ, όχι µε ευ-
θύνη δική σας, µε ευθύνη της ηγεσίας της Κύπρου, έχουν προ-
χωρήσει σε κάποιες αποφάσεις, οι οποίες δυναµιτίζουν και τη
γενικότερη ασφάλεια της Κύπρου, όπως το ζήτηµα της αναγνώ-
ρισης µέρους των εποίκων, την εκ περιτροπής Προεδρία, κ.λπ.,
όλα αυτά για τα οποία δεν καταλήξαµε. 

Εν τοιαύτη περιπτώσει, η καλύτερη λύση για το Κυπριακό,
όπως είχε δηλώσει και ο Αρχιεπίσκοπος της Κύπρου, είναι να µην
υπάρχει λύση µε αυτούς τους όρους. Αυτό το επιτύχαµε µε τη
στάση της Τουρκίας και την αδιαλλαξία της και αυτό είναι οπωσ-
δήποτε θετικό.

Μην ξεχνάµε τη Συνθήκη της Λωζάνης, τι ίσχυε για την Ίµβρο
και την Τένεδο, και ότι µια ανάλογη κατάσταση, µε µια λύση που
θα είναι κατ’ ουσίαν η τουρκοποίηση της Κύπρου, µπορεί να οδη-
γήσει και την Κύπρο στη µοίρα της Ίµβρου και της Τενέδου, όπου
η πλειοψηφία των κατοίκων ήταν Έλληνες και µε τα σχέδια της
Τουρκίας κατάντησαν να είναι µια πολύ µικρή µειονότητα ολίγων
δεκάδων ατόµων.

Σε ό,τι αφορά τα ερωτήµατα που έθεσα, δεν έλαβα ξεκάθαρη
απάντηση εάν τώρα, µε τα πρόσφατα γεγονότα της εκµεταλλεύ-
σεως των υδρογονανθράκων της Κύπρου, έχουµε τουρκική πρό-
κληση, εάν η Ελλάδα θα σταθεί ολόθερµα στο πλευρό της
Κύπρου. 

Ακούω για συµµαχίες µε το Ισραήλ, µε την Αίγυπτο. Μακάρι να
υπάρχουν αυτές οι συµµαχίες. Έχω σοβαρές επιφυλάξεις ότι,
εάν κινδυνεύσει ο Ελληνισµός, θα τον σώσει κάποια Ευρωπαϊκή
Ένωση, κάποιο ΝΑΤΟ, η Αµερική, η Αίγυπτος, η Ιορδανία ή δεν
ξέρω ποιος άλλος. Την Κύπρο µπορεί να τη σώσει µόνο η Ελ-
λάδα. 

Επειδή στην επόµενη διαδικασία, σχετικά µε τον Φάκελο της
Κύπρου, δεν έχουµε δικαίωµα οµιλίας, ασφαλώς και καταγγέλ-
λουµε κι εµείς τα µεγάλα λάθη που έγιναν το 1974. Δεν εκπρο-
σωπούµε εµείς αυτούς που έκαναν εκείνα τα λάθη. Όµως, µην
ξεχνάτε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Προδοσία ήταν!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Προδοσία ήταν, βεβαίως! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Προδοσία της χούντας ήταν! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Όχι µόνο της χούντας. Ήταν
προδοσία και των πολιτικών. Κύριε Φίλη, ο δεύτερος…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Προδοσία της χούντας ήταν!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Φίλη, εντάξει. 
Συνεχίστε, κύριε Μιχαλολιάκο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Μάλιστα. Αφού, λοιπόν, ήταν
προδοσία µόνο της χούντας, ας δώσετε στον ελληνικό λαό τον
Φάκελο της Κύπρου -τον οποίο κρατάτε επτασφράγιστα κλειστό-
και ας αναφέρουµε ότι στις 14 Αυγούστου που έγινε ο «Αττίλας
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2» δεν κυβερνούσε η χούντα την Ελλάδα, αλλά η Μεταπολίτευση,
που την οδήγησε από αυτή την προδοσία στη σηµερινή κατά-
σταση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ντροπή!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Ντροπή δική σου, µπολσεβίκε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ντροπή! Φασίστα!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, µη διακόπτετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Αλήθεια, µιλάµε για προδοσία
της Κύπρου. Τα υποβρύχια στην Κυρήνεια δεν τα έστειλε ο Αρα-
πάκης, που η Νέα Δηµοκρατία και οι λοιπές δηµοκρατικές δυνά-
µεις, ΠΑΣΟΚ, τον είχαν επίτιµο καλεσµένο κάθε 24 Ιουλίου στη
γιορτή της δηµοκρατίας. Η χούντα έφταιγε για τον Αραπάκη, που
ήταν τιµώµενο πρόσωπο και έµεινε και µε τους βαθµούς του και
µε όλα αυτά; 

Όσοι πρόδωσαν τότε την Κύπρο πρέπει να εµφανιστούν τα
ονόµατά τους, αυτοί που δεν άφησαν τα υποβρύχια να πάνε
κάτω, αυτοί που δεν άφησαν τα F4 να πάνε κάτω, αυτοί οι οποίοι
είπαν το: «Η Κύπρος είναι µακράν». Αυτή είναι η µεγάλη προδο-
σία της Κύπρου. 

Τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Έχουµε καταθέσει δύο αι-
τήσεις, µία στις αρχές του 2013 και µία του 2016, µία προς τον
προηγούµενο Πρόεδρο της Βουλής και µία προς εσάς, κύριε
Βούτση, για να λάβουµε πρόσβαση στον Φάκελο της Κύπρου.
Είναι αδιανόητο να λαβαίνουν γνώση των απορρήτων αυτών εγ-
γράφων καθηγητές και τεχνοκράτες, διάφοροι που τα επεξεργά-
στηκαν, η Βουλή της Κύπρου, αλλά όχι οι Βουλευτές του
ελληνικού Κοινοβουλίου, οι αντιπρόσωποι του έθνους µε την
ψήφο του ελληνικού λαού. 

Δεν θα ήθελα να επεκταθώ στο ζήτηµα της ονοµασίας των
Σκοπίων, για το οποίο τιµωρηθήκαµε µε αποκλεισµό από τον
κύριο Υπουργό από το Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής.
Όµως, ακούγεται κάτι για «Μακεδονία του Βαρδάρη». Ο Βαρδά-
ρης φτάνει στη Θεσσαλονίκη, κύριε Κοτζιά, αν δεν το ξέρετε. 

Αυτά και σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο Υπουργός
Εθνικής Άµυνας – Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ.
Πάνος Καµµένος επ’ ολίγον. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θα είµαι πολύ σύντοµος,
κύριε Πρόεδρε. 

Παίρνω τον λόγο για κάτι στο οποίο αναφέρθηκε ο Αρχηγός
της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως. Θέλω να θυµίσω για το θέµα
της Κύπρου πως εκείνες τις εποχές Υπουργός Εξωτερικών ήταν
η κ. Μπακογιάννη, η οποία στήριζε αναφανδόν το Σχέδιο Ανάν,
σε αντίθεση µε την κοινοβουλευτική Πλειοψηφία της Νέας Δη-
µοκρατίας, η οποία αντιστάθηκε στο Σχέδιο Ανάν. Μάλιστα αρ-
κετοί εξ ηµών µιλήσαµε και στην Κύπρο και εδώ. 

Όσον αφορά το θέµα για την επίσηµη θέση σχετικά µε το
όνοµα της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδο-
νίας, θέλω να πω τα εξής: Ιδρυτής της Νέας Δηµοκρατίας ήταν
ο Κωνσταντίνος Καραµανλής. Εγώ, λοιπόν, θα σας παραπέµψω
στο δάκρυ του Καραµανλή στο αεροδρόµιο, όταν ανακοίνωσε
ότι είναι µία και µοναδική η Μακεδονία. 

Βλέπω ότι γελάει ο κ. Κουµουτσάκος και ο κ. Τσιάρας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ξέραµε τι θα λέγατε, γι’ αυτό!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θα θυµίσω, λοιπόν, ότι η
µόνη απόφαση που υπάρχει σε επίπεδο εθνικής θέσεως είναι το
Συµβούλιο Αρχηγών Κοµµάτων υπό την προεδρία του Κωνσταν-
τίνου Καραµανλή, που, οµόφωνα, εκτός του ΚΚΕ -για να µην αν-
τιδράσει η κ. Παπαρήγα και πάλι-, πήρε την απόφαση για τη µη
χρήση του όρου «Μακεδονία». Αν επιθυµείτε να αλλάξετε τη
θέση του Κωνσταντίνου Καραµανλή, µπορείτε να ζητήσετε σύγ-
κληση του Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών από τον κ. Παυλό-
πουλο…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Στον Υπουργό να τα πείτε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Στον κ. Κοτζιά να τα πείτε αυτά.

Αυτή είναι η θέση του Υπουργείου. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Αυτή είναι η θέση του Υπουργείου! 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Σας λέω, λοιπόν, κύριε Μη-
τσοτάκη. Εσείς αλλάξατε τη θέση της Νέας Δηµοκρατίας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Υπουργέ, διά του
Προέδρου παρακαλώ. Μην απευθύνεστε στον κ. Μητσοτάκη. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Όσον αφορά δε τη νέα θέση
της Νέας Δηµοκρατίας, θα ήταν καλό πριν φτάσετε στο Συµβού-
λιο Πολιτικών Αρχηγών, να ρωτήσετε τους Βουλευτές της Μακε-
δονίας, να σας απαντήσουν ποια είναι η θέση τους. Κοντά σας
είναι αρκετοί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει. Σηµειώνω ότι δεν
είναι γενικευµένη η συζήτηση σήµερα επί των θεµάτων της εξω-
τερικής πολιτικής. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Αυτή που ψηφίσατε εσείς ως Βουλευτής και Υπουργός της
Νέας Δηµοκρατίας το 2007!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε Μητσο-
τάκη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Αυτή που ψήφισε ο κ. Καµµένος! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος
της Ένωσης Κεντρώων κ. Βασίλης Λεβέντης για τρία λεπτά. Πα-
ρακαλώ, ησυχία. 

Ορίστε, κύριε Λεβέντη, έχετε το λόγο. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από τη σηµερινή συζήτηση διαπι-

στώνω ότι αν υπάρξει θερµό επεισόδιο µε την Τουρκία, η Ελλάδα
δεν έχει εθνική θέση. Θα έχουµε τηλέφωνα µεταξύ Καµµένου, Τσί-
πρα και δεν ξέρω ποιου άλλου Αρχηγού. 

Θα χτυπήσουµε, κύριε Καµµένο; Θα χτυπήσουµε, αν η Τουρκία
πάει να βοµβαρδίσει τις εγκαταστάσεις; 

Εν πάση περιπτώσει, εγώ πιστεύω ότι έπρεπε να διαµορφωθεί
µια εθνική θέση και να διαµορφωθεί, όχι έτσι φύρδην-µίγδην,
αλλά µέσα από µια σοβαρή συζήτηση σε επίπεδο Αρχηγών. Νο-
µίζω ότι αυτή είναι η άποψη, αλλιώς θα έχουµε Ίµια. 

Ο Τούρκος απειλεί. Κάποιοι ίσως δεν λογαριάζετε τις απειλές
του, γιατί βγαίνουν κάποιοι αναλυτές και λένε ότι η Τουρκία είναι
σε δυσχερή θέση, ότι δεν είναι σε θέση να επιφέρει πλήγµα κ.λπ..
Απόψεις είναι αυτές. Αν, όµως, δεν ισχύσουν αυτές οι απόψεις,
τι θα γίνει µε τη χώρα; Αυτό νοµίζω ότι δεν το έχετε λογαριάσει,
κάτι που εγώ θεωρώ ως απερισκεψία και επιπολαιότητα για ένα
τόσο µεγάλο ζήτηµα. 

Όσον αφορά το ζήτηµα της ονοµασίας των Σκοπίων, ζητώ επι-
σήµως από τον κύριο Πρωθυπουργό να πάµε στον Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας να πάρουµε µια νέα θέση. Διότι ακούω για θέσεις
που απέκλειαν τον όρο «Μακεδονία», παλαιές θέσεις υπό τον
Κωνσταντίνο Καραµανλή. Επίσης, την ώρα που έλειπα άκουσα
από τον κ. Μητσοτάκη για άλλες θέσεις, ότι έχει δεχθεί η Εθνική
Αντιπροσωπεία τον όρο «Μακεδονία». 

Η Κυβέρνηση ποια θα διαλέξει δηλαδή; Τη θέση των Αρχηγών
υπό τον Κωνσταντίνο Καραµανλή, που λέει «όχι χρήση» ή τη θέση
εκείνη που ανέφερε ο κ. Μητσοτάκης;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτό που γρά-
φει το Υπουργείο Εξωτερικών στην επίσηµη ιστοσελίδα του. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Δεν ξέρω τι γράφει. Εγώ ξέρω τι γράφει η καρδιά του ελληνικού
λαού, ότι δεν δικαιούστε να αναγνωρίσετε τη λέξη «Μακεδονία».
Εγώ αυτό ξέρω! Και αν κάποια άλλη Βουλή το 2006 αποφάσισε
αλλιώς, πρέπει και αυτή η Βουλή να πάρει τις αποφάσεις της.
Και όχι να πάµε να υπογράψουµε υπό το πρόσχηµα ότι κάποια
άλλη Βουλή έκανε κάπως αλλιώς. Αυτό ξέρω. Τελεία και παύλα! 

Δεν είναι αυτές λύσεις, να παραπέµπουµε στη Βουλή του
2006. Αυτές δεν είναι λύσεις. Δεν είναι τίµιο να πηγαίνετε στη
Μακεδονία ένας-ένας και να λέτε «αποκλείεται» και εδώ εν συ-
νόλω να έχετε δεχθεί τη λέξη «Μακεδονία». 

Το λέω αυτό, διότι πρεσβευτής µεγάλου κράτους µού ανέφερε
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ότι όλοι οι Πρωθυπουργοί, συµπεριλαµβανοµένου και του παρόν-
τος, έχουν δεχθεί σύνθετη ονοµασία µε τη λέξη «Μακεδονία».
Kαι µε ρώτησε: «Εσείς διαφωνείτε, κύριε Λεβέντη; Όλα τα κόµ-
µατα τα δηµοκρατικά έχουν δεχθεί». Ακούστε τι µου είπε! Και του
είπα «αν δίπλα στην Αµερική υπήρχε ένα άλλο κράτος µε το
όνοµα «Ουάσιγκτον», εσείς θα καθόσασταν να το κοιτάτε;». Μου
είπε: «Όχι, ασφαλώς». Του είπα: «Γιατί, λοιπόν, η δική σας περη-
φάνια είναι πάνω από την περηφάνια του ελληνικού λαού; Δεν το
καταλαβαίνω γιατί». 

Επιπλέον, ακούω ότι σήµερα θα πάτε στην Κοζάνη και αύριο
θα πάτε κάπου αλλού για να κάνετε συνόδους. Στην επαρχία θα
βρείτε τη λύση του οικονοµικού προβλήµατος, κύριε Τσίπρα;
Δίνει έµπνευση η ύπαιθρος; Δεν µπορέσαµε δηλαδή στην Αττική
και ψάχνουµε εις την ύπαιθρο τη λύση του ελληνικού προβλήµα-
τος; Δεν το καταλαβαίνω αυτό. 

Σας έχω πει κατ’ επανάληψη ότι µε Κυβέρνηση εκατόν πενήντα
τριών επενδύσεις δεν θα έρθουν εδώ, όσο και αν τις γυρεύουµε.
Ο Ιησούς Χριστός να γίνει Πρωθυπουργός, δεν θα έρθουν επεν-
δύσεις, γιατί τα λεφτά του κανείς δεν είναι βλάκας να τα χάσει
σε µια Ελλάδα µε Grexit, µε µια Κυβέρνηση η οποία δεν πιστεύει
στις ιδιωτικοποιήσεις. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Μπράβο, µπράβο! Άξιος! 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Υπάρχει Grexit τώρα; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Πιστεύετε στις ιδιωτικοποιήσεις; Σοβαρά; Έτσι είναι; Θα θέλατε
εσείς µε µια τέτοια Κυβέρνηση; Επτά χρόνια δεν έρχονται επεν-
δύσεις. Έχετε διερωτηθεί το γιατί; 

Όλοι απέτυχαν. Ο Γιώργος Παπανδρέου, ο Σαµαράς, ο Τσί-
πρας. 

Ο χρόνος δεν είναι εις βάρος της Ελλάδος; Η «µαύρη τρύπα»
δεν µεγαλώνει; Ευθύνες απέναντι στην κοινωνία δεν έχει το πο-
λιτικό σύστηµα; Αφήνετε τον λαό να υποφέρει; 

Αυτό είναι, κύριε Μητσοτάκη; Επειδή σας δώσανε την ενισχυ-
µένη, αισθάνεστε ότι είστε κοντά στην πρωθυπουργία; Θα τιµω-
ρηθείτε αν δεν βάλετε πλάτη, κύριε Μητσοτάκη, να σωθεί η
χώρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ, κύριε Λεβέντη.  
Πριν κλείσει αυτό το πρώτο µέρος της συνεδρίασης ο Πρωθυ-

πουργός, η κ. Παπαρήγα έχει ζητήσει τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Επειδή ο κ. Καµµένος θεωρεί τον

εαυτό του ερµηνευτή των συναντήσεων των επικεφαλής των κοµ-
µάτων µε τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, συναντήσεις στις
οποίες δεν ήταν µέσα -όχι ότι δεν έχει δικαίωµα να έχει γνώµη,
βεβαίως έχει δικαίωµα- κι επειδή εγώ, καλώς ή κακώς, ήµουν
εκεί, θέλω µόνο να πω δύο λόγια. 

Θα ξεκινήσω από το δεύτερο, από το Σχέδιο Ανάν. Δεν βγήκε
κανέναν ανακοινωθέν από εκείνη τη συνάντηση, όπως ξέρετε. Κι
ο λόγος που δεν βγήκε το ανακοινωθέν είναι ότι το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας διαφωνούσε µε το Σχέδιο Ανάν. Δηλώσαµε
ότι δεν θα το υπογράψουµε. Και τότε εκτιµήθηκε να µην υπάρχει
κανένα ανακοινωθέν, αφού δεν µπορούσε να βγει ένα οµόφωνο
«υπέρ» του Σχεδίου Ανάν. Αυτή είναι η αλήθεια. Δεν κουτσοµπο-
λεύω. Αυτή είναι η αλήθεια! 

Δεύτερον, όσον αφορά τη συµφωνία για το όνοµα. Δεν ήταν
µόνο το όνοµα, τότε έµπαιναν και τα άρθρα του συντάγµατος
των Σκοπίων, τα αλυτρωτικά. Δεν ήταν µόνο το όνοµα «Μακεδο-
νία», ήταν συνδυασµός, ήταν το θέµα της µακεδονικής εθνότη-
τας, ήταν το θέµα ότι υπάρχει µακεδονική µειονότητα στην
Ελλάδα. 

Εµείς, είχαµε ένα πακέτο διαφωνίας. Δεν υπογράψαµε, γιατί
δεν συµφωνούσαµε µε την αποτύπωση, όπως έµπαινε το όνοµα.
Όµως, βάζαµε ζήτηµα. Δεν υπάρχει µακεδονική εθνότητα. Δεν
υπάρχει. Γεωγραφικός χώρος υπάρχει. Δεν υπάρχει µακεδονική
µειονότητα στην Ελλάδα. Και υπήρχαν τα γνωστά αλυτρωτικά
άρθρα του συντάγµατος.

Είµαι, όµως, σε θέση να πω ότι σε σχέση µε εκείνη την από-
φαση του Συµβουλίου Αρχηγών –τέλος πάντων, εµείς στο κόµµα
µας δεν έχουµε Αρχηγούς- η θέση των κοµµάτων µέσα στον

χρόνο άλλαξε. Δεν κρίνω αν ήταν σωστή ή όχι η αλλαγή. Και
θεωρώ σοβαρό ζήτηµα ότι η στάση των κοµµάτων σταδιακά άλ-
λαξε και άλλαξε και επίσηµα ή αναδιαµορφώθηκε. Επίσηµα έγινε,
δεν έγινε αδιαφανώς. Και ο Συνασπισµός άλλαξε θέση και η Νέα
Δηµοκρατία επεξεργάσθηκε τη θέση της και το ΠΑΣΟΚ κ.λπ.. 

Και µε αυτή την έννοια, θεωρώ απαράδεκτο, κύριε Πρόεδρε
της Βουλής, ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, κάθε φορά που συζη-
τάµε εδώ, να επικαλείται µία απόφαση του 1992. Οι θέσεις των
κοµµάτων άλλαξαν. 

Και είµαι σε θέση –δεν πρόκειται να πω κάτι παραπάνω, µόνο
τα πρακτικά- να πω και πώς πάρθηκε αυτή η απόφαση. Και να
σας πω µόνο µία κουβέντα. Όλοι όσοι υποστήριξαν την απόφαση
να µην υπάρχει ο όρος «Μακεδονία», ταυτόχρονα αναγνώριζαν
το ζήτηµα της γεωγραφικότητας του όρου. Κάτω, όµως, από τα
συλλαλητήρια, τα οποία είχαν προκαλέσει και που πήγαιναν όλοι
οι επικεφαλής των κοµµάτων, δεν µπορούσαµε να έχουµε µία
άλλη απόφαση. Εν πάση περιπτώσει, ας δηµοσιευθούν τα Πρα-
κτικά. Δεν µπορεί να έρχεται ο καθένας και να λέει έγινε έτσι στη
σύσκεψη. Αισθάνοµαι κι άσχηµα.    

Τελειώνοντας να πω ότι είµαι κατά του πολιτικού κουτσοµπο-
λιού. Γίνονται οι συσκέψεις και βγαίνει ο καθένας και λέει «µου
είπε, σου είπα, του είπα». Το θέµα είναι τι λένε τα πρακτικά. Κι
αυτά που λέω εγώ είναι για δοκιµασία µε τη δηµοσίευση των
πρακτικών. Να σταµατήσει, όµως, αυτό το βιολί της σύσκεψης
του 1992 ή τι είπε ο ένας κι ο άλλος για το Σχέδιο Ανάν.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
Ορίστε, κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Σε αντίθεση µε ορισµένους που προσπάθησαν να πάνε τη συ-

ζήτηση σε άλλα ζητήµατα ή να δηµιουργήσουν µια αίσθηση έν-
τονης αντιπαράθεσης, η δική µου η αίσθηση είναι ότι όσοι
παρακολούθησαν -µε προσοχή κι όχι απλά κάποιες ατάκες- τη
σηµερινή συζήτηση, θα διαπιστώσουν ότι πάνω στις βασικές κα-
τευθυντήριες γραµµές της εξωτερικής µας πολιτικής σε ό,τι
αφορά το Κυπριακό, διαµορφώνεται θα έλεγα µια –δεν θα πω τη
λέξη «συναίνεση»- σύµπτωση απόψεων.

Και, βεβαίως, θέλω να επισηµάνω ότι η εξωτερική πολιτική γε-
νικότερα αλλά και ειδικότερα, όταν βρισκόµαστε µπροστά σε κρί-
σιµες αποφάσεις ή σε κρίσιµες εξελίξεις δεν ενδείκνυται, δεν
είναι το πεδίο για εντυπώσεις ή για µικροπολιτικά, µικροκοµµα-
τικά οφέλη. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι από τη σηµερινή συζήτηση µπορούµε να
βγάλουµε κάποια συµπεράσµατα. Θα πω επιγραµµατικά σε ό,τι
αφορά το Κυπριακό και την πορεία από εδώ και στο εξής τέσ-
σερα σηµαντικά συµπεράσµατα. 

Πρώτον, υπάρχει ευρύτατη συναντίληψη των πολιτικών κοµ-
µάτων στην ανάγκη διαρκούς προσπάθειας για την εξεύρεση δί-
καιης και βιώσιµης λύσης στο κυπριακό πρόβληµα χωρίς
εγγυήσεις, χωρίς στρατό κατοχής στο νησί και βεβαίως χωρίς
παρεµβατικά δικαιώµατα τρίτων χωρών σε µια επανενωµένη, αυ-
τόνοµη, ανεξάρτητη Κύπρο, κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Το δεύτερο συµπέρασµα, στο οποίο νοµίζω ότι αβίαστα θα
µπορούσαµε να καταλήξουµε, είναι ότι επίσης υπάρχει µια ευρύ-
τατη µάλιστα συναντίληψη στην ανάγκη να στηριχθούν οι προ-
σπάθειες της Κυπριακής Δηµοκρατίας και της εκλεγµένης
ηγεσίας της, του Προέδρου Αναστασιάδη, στην επιλογή του
οποίου βεβαίως και προφανώς του πολιτικού συστήµατος της
Κύπρου -που έχει τις δοµές συνεννόησης οι οποίες καµµιά φορά
είναι και πιο προωθηµένες από τις δικές µας- εναπόκειται και το
τελικό βάρος της λήψης των κρίσιµων αποφάσεων. 

Εµείς κάνουµε ό,τι µπορούµε. Παρεµβαίνουµε πολύ ουσια-
στικά στο θέµα που αφορά τη συζήτηση, όπου εµπλέκονται οι
εγγυήτριες δυνάµεις, παρεµβαίνουµε πολύ ουσιαστικά στη δια-
µόρφωση ενός διεθνούς περιβάλλοντος ικανού να βοηθήσει τις
προσπάθειες της Κυπριακής Δηµοκρατίας. Η τελική απόφαση,
όµως, ανήκει στην Κυπριακή Δηµοκρατία και την ηγεσία της.

Και έρχοµαι στο τρίτο σηµείο. Νοµίζω ότι επίσης συµφωνούµε
στην ανάγκη αξιοποίησης, αλλά και εµβάθυνσης των ερεισµάτων
σε ό,τι αφορά το ρόλο της Κύπρου όχι µόνο ως ανεξάρτητο κρά-
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τος-µέλος του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, αλλά και ως κρά-
τος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και, βεβαίως, η αξιοποίηση
όλων των διεθνών και ευρωπαϊκών ερεισµάτων.

Διότι, ξέρετε, το Κυπριακό δεν είναι ένα ζήτηµα ελληνοτουρ-
κικής διαφοράς. Είναι ένα διεθνές, ένα ευρωπαϊκό πρόβληµα που
ξεκίνησε µε τη µορφή που έχει σήµερα, µε τη µορφή ενός κορυ-
φαίου ζητήµατος που αφορά τη διεθνή συζήτηση, µε την παρά-
νοµη εισβολή και κατοχή µέρους της βόρειας Κύπρου από
κατοχικά τουρκικά στρατεύµατα.

Το τέταρτο σηµείο -που επίσης διαπιστώνω τουλάχιστον ότι
υπάρχει µια ευρύτατη σύµπτωση- είναι η υποστήριξη από την
πλευρά της Ελλάδας του αναφαίρετου δικαιώµατος της Κυπρια-
κής Δηµοκρατίας να αξιοποιήσει κατά τη δική της επιλογή ως
προς τον τρόπο και τον χρόνο, όλα τα δικαιώµατα που απορρέ-
ουν από το Διεθνές Δίκαιο και το Δίκαιο της Θάλασσας.

Να µείνουµε –νοµίζω- σε αυτές τις τέσσερις αναφορές. Κά-
ποιος µπορεί να βρει και περισσότερες. Πιστεύω, όµως, ότι
αυτές είναι τέσσερις βασικές αναφορές στις οποίες η µεγάλη
πλειονότητα των Βουλευτών θα µπορούσε να συγκλίνει και συγ-
κλίνει. 

Επιτρέψτε µου, ωστόσο, να επισηµάνω ότι εν όψει της προφα-
νούς αδυναµίας να αποτυπωθούν σοβαρές διαφωνίες στο κυ-
πριακό ζήτηµα και στους χειρισµούς της ελληνικής πλευράς,
υπήρξε η προσπάθεια ορισµένων να συγκροτήσουν διαφωνίες
σε άλλα ζητήµατα.

Άλλοι τα έθεσαν µε σοβαρό τρόπο, άλλοι µε όχι τόσο σοβαρό
τρόπο για µία συνεδρίαση της Εθνικής Αντιπροσωπείας εν όψει
σηµαντικών αποφάσεων ή και εξελίξεων στην ευρύτερη περιοχή.
Δεν µπορεί, δηλαδή, ελαφρά τη καρδία ακόµη και πολιτικοί Αρ-
χηγοί µικρότερων κοµµάτων να ανεβαίνουν σε αυτό το Βήµα και
να µιλάνε για θερµά επεισόδια και για αδυναµία ανταπόκρισης
της ελληνικής πλευράς. Αυτά τα θέµατα δεν συζητούνται µε
αυτόν τον ευτελή τρόπο. 

Και νοµίζω ότι από τη δική µας πλευρά, και µε όσες διαφωνίες
µπορεί να έχουµε µε τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση και άλλα κόµµατα, έχουµε κάνει ό,τι περ-
νάει από το χέρι µας για να υπάρχει µια διαρκής ενηµέρωση και
ουσιαστική ανταλλαγή απόψεων στα κρίσιµα, επαναλαµβάνω,
εθνικά θέµατα.

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, το θέµα που έθεσε ο κ. Μητσοτάκης για
το ονοµατολογικό, θα ήθελα να διαβεβαιώσω το Σώµα ότι µε την
ίδια υπευθυνότητα που διαχειριστήκαµε ένα κρίσιµο θέµα, κρί-
σιµες φάσεις διαπραγµάτευσης για το Κυπριακό, µε την ίδια
υπευθυνότητα θα διαχειριστούµε -όταν έρθει η ώρα- και το ονο-
µατολογικό. Έχει αλλάξει η κυβέρνηση στη γειτονική χώρα. Είναι
προφανές ότι επίκειται να ξεκινήσει ένας νέος γύρος διαπραγ-
µάτευσης. Όταν ξεκινήσει, θα υπάρχει πλήρης και ανοικτή ενη-
µέρωση των κοµµάτων. 

Θα ήθελα να σας επισηµάνω ότι όταν έρθει και αν έρθει εκείνη
η ώρα να πάρουµε κρίσιµες αποφάσεις, να µην ανησυχείτε, διότι
µέληµά µας δεν θα είναι απλά και µόνο να συγκροτήσουµε µια
σύµπτωση εντός του κυβερνητικού συνασπισµού, αλλά µια ευ-
ρεία σύµπτωση απόψεων για τη θέση και τη στάση της χώρας,
επαναλαµβάνω, σε ένα κρίσιµο εθνικό θέµα, µια ευρεία σύµ-
πτωση, που θα αφορά όλες τις πτέρυγες του ελληνικού Κοινο-
βουλίου. 

Επαναλαµβάνω ότι τα κρίσιµα αυτά θέµατα, που δεν αφορούν
το παρόν αλλά το µέλλον της χώρας, τη θέση και τον ρόλο της
χώρας στο διεθνές στερέωµα, δεν ενδείκνυνται για τέτοιου εί-
δους µικροκοµµατικές αντιπαραθέσεις που αφορούν το παρόν.
Είναι θέµατα που αφορούν το µέλλον και µε τέτοια ενόραση πρέ-
πει να τα αντιµετωπίζουµε.

Τέλος, επιτρέψτε µου δύο παρατηρήσεις. 
Κύριε Μητσοτάκη, έχετε δίκιο ότι το 2008 αυτή ήταν η θέση

του Υπουργείου Εξωτερικών και του κ. Κουµουτσάκου, που ήταν
εκπρόσωπος τότε στο Υπουργείο Εξωτερικών. Όµως, θέλω να
σας υπενθυµίσω…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Δεν ήταν προσωπική.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Είπα στο

Υπουργείο Εξωτερικών, αλλά ως εκπρόσωπος τότε είχατε την
ευθύνη να εκφράζετε την επίσηµη θέση του Υπουργείου.

Όµως, θα ήθελα να υπενθυµίσω και σε εσάς και σε όλο το
Σώµα ότι η ιστορία της διαπραγµάτευσης της χώρας µας για το
Κυπριακό δεν ξεκινά το 2008. Και να σας θυµίσω ότι κάποτε εί-
χαµε καταλήξει και σε ένα σχέδιο, το οποίο είχε έρθει, είχε εγ-
κριθεί ως σχέδιο, εν πάση περιπτώσει, και είχε τεθεί σε
ψηφοφορία στην Κύπρο και το είχε απορρίψει ο κυπριακός λαός. 

Θέλω, λοιπόν, να υπενθυµίσω και σε εσάς, αλλά και στο Σώµα
ότι το Σχέδιο Ανάν δεν προέβλεπε την άµεση κατάργηση της
συνθήκης των εγγυήσεων και του παρεµβατικού δικαιώµατος της
Τουρκίας. 

Και θέλω, επίσης, να σας υπενθυµίσω ότι το Σχέδιο Ανάν –
άκουσα και την κ. Γεννηµατά, που µάλλον δεν θα είναι καλά ενη-
µερωµένη- προέβλεπε την κατάργηση των εγγυήσεων, όταν η
Τουρκία θα έµπαινε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δηλαδή του «αγίου
ποτέ»! Εύχοµαι να µην είναι του «αγίου ποτέ», εύχοµαι να γίνει,
γιατί ταυτίζεται η άποψή µας, κύριε Μητσοτάκη, στο ότι η Ελ-
λάδα θα πρέπει ενεργά να στηρίζει την ευρωπαϊκή προοπτική της
Τουρκίας και ως µοχλό, αν θέλετε, πίεσης για τον εκδηµοκρατι-
σµό στη γείτονα χώρα. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και παρακαλώ για την
προσοχή σας, γιατί λέω πράγµατα που δεν χωρούν αµφιβολία,
είναι γεγονός ότι µε τόση έµφαση στον πυρήνα, στο κρίσιµο
θέµα του κυπριακού προβλήµατος τέθηκε επί τον τύπον των
ήλων το ζήτηµα για πρώτη φορά, σε αυτόν τον γύρο της δια-
πραγµάτευσης, σε αυτή την προσπάθεια που κάναµε και συνεχί-
ζουµε να κάνουµε -γιατί θα συνεχίσουµε να κάνουµε- για να δοθεί
µια βιώσιµη και ουσιαστική λύση στο κυπριακό πρόβληµα, χωρίς
να υποτιµούµε τα ζητήµατα της εσωτερικής πτυχής. Άλλωστε σε
αυτά δεν εµπλεκόµαστε, παρά µονάχα ενθαρρύνουµε τις δύο
πλευρές να είναι εποικοδοµητικές.

Όµως, ο πυρήνας του κυπριακού προβλήµατος, αν δεν υπό-
κειται στο γεγονός ότι η τουρκική πλευρά διαρκώς διεκδικεί, να
έχει τη δυνατότητα παρέµβασης, επέµβασης, σε µια ανεξάρτητη
χώρα και µάλιστα κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αν
δεν είναι αυτός ο πυρήνας, τότε ποιος είναι; Ορθώς, λοιπόν, για
πρώτη φορά σε εντατικές διαπραγµατεύσεις και σε τελικό γύρο,
η ελληνική πλευρά έθεσε επιτακτικά αυτό το ζήτηµα. 

Και θέλω για του λόγου το αληθές, κύριε Μητσοτάκη, κύριε
Κουµουτσάκο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –δεν θα το κατα-
θέσω στα Πρακτικά, γιατί είναι εµπιστευτικά έγγραφα, αλλά
στους Αρχηγούς των κοµµάτων, βεβαίως και ο Υπουργός Εξω-
τερικών θα έχει δυνατότητα να σας τα δώσει να τα δείτε- να
σταθώ στην αναφορά του Γενικού Γραµµατέα των Ηνωµένων
Εθνών στις 10 Ιουλίου, σε ό,τι αφορά το σχέδιο για την επικεί-
µενη λύση, όπου κάνει σαφή αναφορά στην πρώτη Διάσκεψη της
Γενεύης, τη Διάσκεψη του Γενάρη. Είναι έγγραφο το οποίο θα
σας δώσουµε, για να έχετε τη δυνατότητα να το διαβάσετε ανα-
λυτικά. Μιλάω για τωρινό έγγραφο, του 2017.

Κάνει, λοιπόν, σαφή αναφορά στην έκθεσή του για τα πεπραγ-
µένα. Κάνει σαφή αναφορά σε ό,τι αφορά την πρώτη διαδικασία
της Γενεύης, λέγοντας ότι σηµατοδότησε ένα ιστορικό στάδιο
κατά τις συνοµιλίες, καθώς ήταν η πρώτη φορά στην ιστορία που
οι δυο κοινότητες και οι τρεις εγγυήτριες δυνάµεις συναντήθη-
καν προκειµένου να συζητήσουν το κεφάλαιο ασφάλειας και εγ-
γυήσεων. Διότι στο Σχέδιο Ανάν, που δόθηκε προς έγκριση στον
κυπριακό λαό, δεν υπήρχε ούτε καν συζήτηση για το κρίσιµο
θέµα της ασφάλειας και των εγγυήσεων.

Άρα, λοιπόν, το Υπουργείο Εξωτερικών και η ελληνική Κυβέρ-
νηση είχε µια συµπαγή στρατηγική και γραµµή υπεράσπισης των
κρίσιµων εθνικών συµφερόντων επί της ουσίας και όχι τύποις κι
αν ορισµένες φορές σε αυτό τυγχάνει να µη διαφωνούµε, δεν
είναι κακό να το λέµε και δηµόσια. Δεν χάνουµε από αυτό.

Τελειώνω, απαντώντας και προς την πλευρά του κ. Θεοδω-
ράκη που έθεσε το ζήτηµα, για το κατά πόσο αυτά τα οποία σή-
µερα εµείς είπαµε, ενηµερώνοντας το Κοινοβούλιο, θα είναι και
οι διαπιστώσεις του Γενικού Γραµµατέα των Ηνωµένων Εθνών ή
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που -ειρήσθω εν παρόδω- να πω ότι
επίσης για πρώτη φορά πετύχαµε η Ευρωπαϊκή Ένωση να είναι
παρούσα στις διαπραγµατεύσεις και να υπάρχει και ουσιαστική
αναφορά στις αποφάσεις του Συµβουλίου Κορυφής για το Κυ-
πριακό.
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Κύριε Θεοδωράκη, δεν θα απαντούσα, αν δεν ήξερα ότι γίνεται
µια προσπάθεια από ορισµένους κύκλους, για άλλη µια φορά, να
διαµορφωθεί η εντύπωση ότι εντάξει δεν φταίει τόσο η Τουρκία,
που ήταν εν τέλει στο διά ταύτα -όχι στις δηλώσεις στους δια-
δρόµους, αλλά στο διά ταύτα- αδιάλλακτη στο πιο κρίσιµο ζή-
τηµα, στο παρεµβατικό δικαίωµα και στην παρουσία των
στρατευµάτων, αλλά φταίει ισόποσα ή ενδεχοµένως και περισ-
σότερο, η ελληνοκυπριακή- ελληνική πλευρά.

Θα ήθελα να σας παραπέµψω στις επίσηµες δηλώσεις αλλά
φαντάζοµαι ότι θα έχετε τη δυνατότητα -κι αν δεν την έχετε, φαν-
τάζοµαι ότι θα υπάρχει τρόπος- να διαπιστώσετε ότι και κατά τη
διάρκεια των διαπραγµατεύσεων αλλά και µετά, όλες οι πλευρές
–αναφέροµαι στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στον ΟΗΕ- απέδωσαν
τα εύσηµα στην ελληνική πλευρά, για το πόσο εποικοδοµητική
και δηµιουργική στάση κράτησε στις διαπραγµατεύσεις. Διότι
ήµασταν η µόνη πλευρά στο τραπέζι της διαπραγµάτευσης που
καταθέσαµε προτάσεις, νέες ιδέες και µιλάγαµε επί της ουσίας,
ασκώντας κριτική όχι σε ανεµόµυλους αλλά στις προτάσεις που
είχαµε στη διάθεσή µας. 

Θα το διαπιστώσετε, δεν θέλω να αντιδικήσω. Πράγµατι θα
ήταν µεγάλο πρόβληµα, εάν ίσχυε αυτό που λέτε αλλά δεν
ισχύει. Βεβαίως, δυστυχώς, δεν έχουµε λύση και αυτό είναι το
µεγάλο θέµα, όχι να παίρνουµε εύσηµα αλλά να έχουµε λύση. 

Πιστέψτε µε, όµως, εάν δεν υπάρξει η ουσιαστική βούληση
από την πλευρά της Τουρκίας για λύση στο Κυπριακό, δύσκολα
θα βρεθεί λύση. Εµείς, όµως, πρέπει να επιµείνουµε, µε τις συµ-
µαχίες µας, µε τις κρυστάλλινες θέσεις µας, αξιοποιώντας τον
ευρωπαϊκό και τον διεθνή παράγοντα, για να υποχρεώσουµε σε
µια πιο ευέλικτη στάση την τουρκική πλευρά.

Κλείνω µε το θέµα του φακέλου. Να µην έχετε επιφυλάξεις,
κύριε Μητσοτάκη, διότι εδώ δεν πρόκειται για µια προσπάθεια
που ξεκίνησε χθες. Είναι µια προσπάθεια, που έχει ξεκινήσει εδώ
και ενάµιση χρόνο, εάν δεν κάνω λάθος, από την πλευρά των δύο
Εθνικών Αντιπροσωπειών. Είναι ένα ηθικό χρέος από την πλευρά
µας η παράδοση του φακέλου της Κύπρου στην κυπριακή Βουλή
και κατ’ επέκταση στον κυπριακό λαό.

Να πω και κάτι άλλο. Ξέρετε, χωρίς να θέλω να αντιδικήσω στο
επιχείρηµά σας ότι έχετε επιφυλάξεις σε σχέση µε τη χρονική
συγκυρία, πάντοτε, όµως, όταν άνοιγε αυτή η συζήτηση να πα-
ραδοθεί ο φάκελος, αυτό δεν ήταν το επιχείρηµα ότι δεν είναι
καλή η χρονική συγκυρία; Πάντοτε αυτό ήταν το επιχείρηµα και
πάντοτε, ενδεχοµένως πόσω δε µάλλον, όσο δεν λύνεται και το
Κυπριακό, θα υπάρχουν ενστάσεις και επιφυλάξεις. 

Πιστεύω ότι δεν έχουµε να φοβηθούµε τίποτα, µα τίποτα. Η
Ελλάδα, η Ελληνική Δηµοκρατία, η Κυπριακή Δηµοκρατία δεν
έχουν να φοβηθούν τίποτα από την αλήθεια. Η αλήθεια όσο και
αν πολλές φορές είναι σκληρή, πάντοτε είναι λυτρωτική και πάν-
τοτε µπορεί να ανοίξει δρόµους δηµιουργικούς. 

Να δοθεί, λοιπόν, φως στην αλήθεια. Μην ανησυχείτε, δεν πρό-
κειται αυτό να γίνει χωρίς συνεννόηση, δεν πρόκειται αυτό να
γίνει µε έναν τρόπο αποσπασµατικό. Άλλωστε έχουν υπογραφεί
τα σχετικά πρωτόκολλα, νοµίζω µε οµοφωνία της Συνόδου των
Προέδρων, τα οποία πρωτόκολλα ανάµεσα στις δυο Εθνικές Αν-
τιπροσωπείες προβλέπουν ότι θα γίνει µεν η παράδοση, το
άνοιγµα όµως του φακέλου θα γίνει όταν και οι δυο πλευρές εκτι-
µήσουν –αυτό να είναι ένα ζήτηµα, για το οποίο ο Πρόεδρος θα
µας ενηµερώσει- ότι είναι η κατάλληλη στιγµή. Νοµίζω, όµως, ότι
είναι ένα ηθικό χρέος από την πλευρά µας, να παραδοθεί ο φά-
κελος στην Κυπριακή Δηµοκρατία και στον κυπριακό λαό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κατά τον Κανονισµό, κύριε

Πρόεδρε, δεν έχετε το δικαίωµα να τριτολογήσετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Ζητώ τον λόγο, επειδή αναφέρθηκε ο κ. Καµµένος σε
εµένα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θέλετε τον λόγο για ένα
συγκεκριµένο θέµα που έθεσε ο κ. Καµµένος. Εάν χρειαστεί
όµως και προκληθεί ανταπάντηση, είµαι υποχρεωµένος να δώσω

τον λόγο.
Κύριε Μητσοτάκη, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Καταλαβαίνω απόλυτα την ανάγκη του κ. Καµµένου να
διεκδικήσει ζωτικό πολιτικό και εκλογικό χώρο. Αυτό, όµως, κύριε
Καµµένε, δεν αναιρεί το γεγονός ότι ως Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας το 2007 και ως Υφυπουργός της κυβέρνησης του
Κώστα Καραµανλή, είχατε τότε συνταχθεί διά της ψήφου σας,
µε αυτό το οποίο είναι σήµερα η επίσηµη θέση του Υπουργείου
Εξωτερικών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Διαβάζω από το site του Υπουργείου Εξωτερικών: «Η θέση µας
είναι σαφής: Σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό
πριν από την λέξη «Μακεδονία» που θα ισχύει έναντι όλων, erga
omnes, για κάθε χρήση εσωτερική και διεθνή.».

Έχετε δικαίωµα, κύριε Καµµένε, να αλλάξετε γνώµη. Εγείρε-
ται, όµως, εδώ ένα µείζον ζήτηµα. Δεν γίνεται για ένα κορυφαίο
ζήτηµα εξωτερικής πολιτικής ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας –προ-
σέξτε, δεν θέλω να υποτιµήσω κάποιο άλλο κυβερνητικό χαρτο-
φυλάκιο, αλλά δεν µιλούµε εδώ πέρα για τον Υπουργό
Τουρισµού- ο Υπουργός Εξωτερικών και ο Πρωθυπουργός να
έχουν διαφορετική άποψη. Εγείρεται µείζον ζήτηµα αυτή τη
στιγµή µε την τοποθέτησή σας, κύριε Καµµένε! 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Εγείρεται µείζον ζήτηµα και θα πρέπει να καταλάβετε ότι αυτή

η ετερόκλητη συµµαχία την οποία έχετε οικοδοµήσει, είναι µια
συµµαχία που κατά την άποψή µας έχει έναν συνεκτικό παρά-
γοντα και αυτός είναι η παραµονή στην εξουσία. Δεν µπορεί,
όµως, να είναι µια συµµαχία αλά κάρτ, κύριε Πρωθυπουργέ!

Εδώ πέρα, λοιπόν, για ένα κορυφαίο ζήτηµα εξωτερικής πολι-
τικής τίθεται επί της ουσίας, κυρία Πρόεδρε, ζήτηµα δεδηλωµέ-
νης. Δεν γίνεται η Κυβέρνηση να µην εµφανίζεται…

(Θόρυβος διαµαρτυρίες από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και
των ΑΝΕΛ)

Μη γελάτε, κύριε Καµµένε. Μη γελάτε, γιατί είναι πολύ σοβαρό
το ζήτηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-
καλώ, όχι να τα χαλάσουµε τώρα στο τέλος. Σας παρακαλώ!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Εδώ πέρα για ένα κορυφαίο ζήτηµα εξωτερικής πολιτικής
αναδεικνύεται µια βασική διαφορά µεταξύ των δύο κυβερνητικών
εταίρων. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, οφείλετε εσείς -όχι ο κ. Καµµένος- να το-
ποθετηθείτε επ’ αυτού του ζητήµατος. Πώς είναι δυνατόν να
έχετε Υπουργό Εθνικής Άµυνας έναν πολιτικό, ο οποίος αµφι-
σβητεί την κεντρική γραµµή της Κυβέρνησης -αφήστε ποια είναι
η δικιά µας θέση, η δικιά µας θέση είναι γνωστή, δεν έχουµε φο-
βηθεί να την πούµε- σε ένα κρίσιµο ζήτηµα εξωτερικής πολιτι-
κής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα
θα ζητήσετε όλοι τον λόγο. Εντάξει. 

Κύριε Καµµένε, έχετε τον λόγο και εσείς για δύο λεπτά. Προ-
σπαθήστε να είστε συνοπτικός. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κυρία Πρόεδρε, πρώτη
φορά ακούω ότι οι δηλώσεις του εκπροσώπου Τύπου του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών είναι σχέδια νόµου. Ουδέποτε έχω ψηφίσει
κάτι τέτοιο, γιατί ουδέποτε ήρθε για ψηφοφορία. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Δεν ψηφίσατε τις προγραµµατικές θέσεις του 2007;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Μητσοτάκη, σας παρακαλώ, µην κάνετε διάλογο. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Δεν έχω ψηφίσει, κύριε Μη-
τσοτάκη, ποτέ αλλαγή της θέσεως αυτής που είπατε το 2008.
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Από το 2008 διαβάζατε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Το 2007 την κάνατε. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Το 2008 είπατε. Από το
2008, λοιπόν, διαβάσατε µια ανακοίνωση του εκπροσώπου του
Υπουργείου Εξωτερικών. Δεν είναι νόµος. 

Δεύτερον, κύριε Μητσοτάκη, πρόβληµα υπαρξιακό πρέπει να
έχετε εσείς. Διότι όταν έριξε την κυβέρνησή σας ο Αντώνης Σα-
µαράς, σειόταν τότε το στάδιο και φώναζαν «Αλήτη, προδότη Σα-
µαρά». Εσείς έχετε συνοχή στο κόµµα σας; Εµείς θα τα βρούµε.
Ο Υπουργός Εξωτερικών θα διαπραγµατευτεί και η Κυβέρνηση
αυτή θα βγει πάλι νικητής, όπως βγήκε στο Κυπριακό. 

Εµείς ούτε διαφωνίες είχαµε τύπου Ανάν, που η αδερφή σας
έλεγε άλλα και ο Καραµανλής άλλα ούτε στο βέτο για το ΝΑΤΟ
που ο Καραµανλής έλεγε άλλα και η αδερφή σας ήθελε να πα-
ραδώσει τη µισή Ελλάδα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Μα τι λέτε; Δεν ντρέπεστε λίγο; 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Να είστε σίγουροι ότι η κυ-
βερνητική πλειοψηφία θα τα βρει µια χαρά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κυρία Πρό-
εδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Κοτζιά, εσείς δεν αναφερθήκατε στο συγκεκριµένο σηµείο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Για ένα λεπτό,
κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-
καλώ, έχετε τον λόγο, κύριε Κοτζιά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Λοιπόν, εγώ
κάνω µια έκκληση. Σήµερα θέλω να συζητήσουµε το Κυπριακό,
να εκφράσουµε µε όσο…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Αν θυµάµαι, δεν έχω διακόψει κανέναν σε αυτή τη Βουλή ούτε

έχω προκαλέσει κανέναν. Μιλάω µε αυτόν τρόπο, επειδή είµαι
Υπουργός Εξωτερικών. Στα αµφιθέατρα ξέρω και εγώ να απαν-
τάω αλλά εδώ είναι Βουλή. Ξέρω, έχω µεγάλη πείρα από αυτά. 

Λοιπόν, εµείς θέλαµε να κάνουµε µια συζήτηση για το Κυ-
πριακό και να υπάρξει µια όσο το δυνατόν µεγαλύτερη οµοφω-
νία, ώστε ο πρέσβης της Κυπριακής Δηµοκρατίας να µπορεί να
µεταφέρει αυτό το κλίµα της ελληνικής Βουλής. Διότι ξέρει καλά,
όποιος έχει ασχοληθεί µε την εξωτερική πολιτική ότι επί των δη-
λώσεων του 2008 έχω να απαντήσω πάρα πολλά αλλά δεν είναι
της στιγµής άλλη ώρα. 

Δεύτερον, όσον αφορά τα των Σκοπίων. Υπάρχει µια ανάρτηση
-πράγµατι έχει δίκιο ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης-
στο Υπουργείο Εξωτερικών από το 2007. Έχω αποφασίσει να µην
τη πειράξω, διότι από το 2007 θεωρείται ότι υπάρχει µια συνέχεια
και εάν την πείραζα και την άλλαζα, θα εθεωρείτο ότι έχουµε µια
καινούργια πολιτική γραµµή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Έχετε κάνεις και δηλώσεις,
κύριε Υπουργέ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε Κου-
µουτσάκο, γιατί δεν µε αφήνετε µια φορά να µιλήσω, µέχρι τέ-
λους; Είµαι τόσο ευγενής µαζί σας. Δεν σας αµφισβητώ για το
2008. 

Λοιπόν, εγώ έχω κάνει µια έκκληση στα κόµµατα, ώστε όποιο
ήθελε, να µου δώσει τις απόψεις του για το ονοµατολογικό. Τη
θυµόσαστε αυτή τη καυτή συζήτηση στη Βουλή µε τα χαρτιά στο
χέρι. Θα συζητήσουµε, όπως έχουµε πει, στον προγραµµατισµό
µας εν ησυχία το ζήτηµα των Σκοπίων στο Εθνικό Συµβούλιο
Εξωτερικής Πολιτικής, διότι δεν είναι αυτή η κατάλληλη στιγµή
για µια συζήτηση στην Ολοµέλεια. 

Την εβδοµάδα που έρχεται, θα δω τον κ. Νίµιτς ο οποίος ξα-
ναέρχεται στην Ευρώπη για να συζητήσει τα θέµατα, που έχουν
να κάνουν µε το ονοµατολογικό. Ο κ. Νίµιτς ήταν πριν πέντε
µέρες στα Σκόπια και ήταν αδύνατο να τον συναντήσω, γιατί
ήµουν στη διαπραγµάτευση της Ελβετίας. Εντός του επόµενου
Σαββατοκύριακου θα τον συναντήσω και θα συζητήσουµε, θα
ακούσουµε τις προτάσεις του και τις εντυπώσεις του από τις συ-

ναντήσεις που είχε στα Σκόπια. 
Η ελληνική διπλωµατία -σας διαβεβαιώνω- πολύ µεθοδευµένα

έχει εντοπίσει τα προβλήµατα, τις αντιφάσεις, τις δυσκολίες
αυτής της διαπραγµάτευσης κι έχει µελετήσει όλες τις διαπραγ-
µατεύσεις. Εγώ προσωπικά έχω δει όλα τα πρακτικά των τελευ-
ταίων δεκαπέντε ετών. Ξέρετε πώς δουλεύω. Με βάση αυτά
έχουµε καταγράψει ποιες είναι οι ανάγκες της ελληνικής διπλω-
µατίας και ήδη έχουµε πάρει πρακτικά µέτρα. 

Αυτά τα πρακτικά µέτρα επειδή θα πάµε σε διαπραγµάτευση,
δεν είναι ανακοινώσιµα αλλά σίγουρα –κι ευχαριστώ πολύ τον
κύριο Πρωθυπουργό- µε την ίδια προσοχή που αντιµετωπίσαµε
το Κυπριακό, αντιµετωπίζουµε σειρά διαπραγµατεύσεων που
έχουµε ενώπιον µας τις επόµενες εβδοµάδες, µία από τις οποίες
είναι και το Σκοπιανό. 

Αυτό ήθελα να διευκρινίσω. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρατι-

κής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Κυρία Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τριτο-
λογία δεν έχετε.

Έχετε τον λόγο επί προσωπικού. 
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρατι-

κής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Το γνωρίζω πολύ καλά,
κυρία Πρόεδρε και σας ευχαριστώ πολύ. 

Απλώς αναφέρθηκε ότι δεν είµαστε ενήµεροι και κατατέθηκαν
κι έγγραφα από τη µεριά του Υπουργού Εξωτερικών και θέλω να
βάλω στη θέση τους δύο ζητήµατα. 

Είπα στην πρωτολογία και στη δευτερολογία µου ότι η Κύπρος
είναι κράτος- µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ως εκ τούτου
δεν έχει καµµία ανάγκη από εγγυήσεις. Από µόνη της η Ευρω-
παϊκή Ένωση µπορεί να διασφαλίσει την ασφάλεια των πολιτών
της Κυπριακής Δηµοκρατίας. 

Αυτό συνέβη, δηλαδή η Κύπρος έγινε κράτος- µέλος της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης την 1η Μαΐου 2004, µετά από επίπονες και συ-
στηµατικές προσπάθειες της κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ. Ακριβώς,
λοιπόν, αυτή η εξέλιξη δίνει σήµερα τη δυνατότητα να έχουµε
πρόοδο σε σχέση µε τις εγγυήσεις.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Όχι απλά, λοιπόν, δεν είµαστε ενήµεροι αλλά καλό θα είναι να

αναγνωρίζονται όλες οι προσπάθειες των προηγούµενων κυβερ-
νήσεων, διότι αυτό σηµαίνει εθνική συνεννόηση. Εκτός εάν η ση-
µερινή συζήτηση αφορούσε απλά την αλλαγή της ατζέντας. 

Επειδή κατατέθηκαν στα Πρακτικά τα συµπεράσµατα της Συ-
νόδου Κορυφής, θέλω να επισηµάνω ότι αυτά που κατατέθηκαν
στα Πρακτικά είναι από τις 16 Δεκεµβρίου 2016 και όχι της τε-
λευταίας Συνόδου. Το κείµενο είναι στη διάθεση και των κοινο-
βουλευτικών συντακτών, για να δούµε ότι δεν υπάρχει καµµία
αναφορά στο Κυπριακό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριοι
συνάδελφοι, σας παρακαλώ να µη φύγετε, γιατί θα ψηφίσουµε
διά εγέρσεως µετά το δεύτερο µέρος. Για τον λόγο αυτό, σας
παρακαλώ, να συντοµεύσουµε τη διαδικασία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η ειδική ηµερή-
σια διάταξη ως προς το πρώτο µέρος σύµφωνα µε το άρθρο
142Α του Κανονισµού της Βουλής µε αντικείµενο την ενηµέρωση
του Σώµατος από τον Πρωθυπουργό κ. Αλέξη Τσίπρα, σχετικά
µε τις εξελίξεις στη διαπραγµάτευση για το κυπριακό ζήτηµα. 

Εισερχόµαστε τώρα στο δεύτερο µέρος, που αφορά στην ανα-
κοίνωση του Προέδρου της Βουλής, σύµφωνα µε το άρθρο 51
παράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής, σχετικά µε το Πρω-
τόκολλο Συνεργασίας µεταξύ της Βουλής των Ελλήνων και της
Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δηµοκρατίας για την
πρόσβαση στο υλικό του Φακέλου της Κύπρου και λήψη σχετικής
απόφασης. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, αισθάνοµαι ιδιαίτερη ευθύνη που είµαι ενώ-
πιόν σας για αυτό το θέµα. Ιδιαίτερα, όµως, αισθάνοµαι συγκί-
νηση –και το λέω ειλικρινά- διότι σαράντα τρία χρόνια δεν είναι
απλά πολλά, είναι υπερβολικά πολλά και έχουν διαµορφώσει ένα
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ιστορικό ρήγµα µνήµης κι ευθύνης. 
Με αυτή την έννοια είναι θέµα ιστορικού χρέους µε ηθικές, πο-

λιτικές και άλλες διαστάσεις, το ζήτηµα για το οποίο αναφέρθηκε
προηγούµενα και ο Πρωθυπουργός. 

Στη δικιά µου γενιά τότε, πάρα πολύ παλιά, κολλάγαµε κάτι
αυτοκόλλητα, που έλεγαν «Δεν ξεχνώ», για την Κύπρο. Πέρασαν
σαράντα τρία χρόνια και εκείνο το «Δεν ξεχνώ», ενδεχοµένως
υπήρξε ένα άλλοθι συλλογικό για τη λήθη, ηθεληµένη ή αθέλητη
µιας ολόκληρης κοινωνίας, µιας ολόκληρης χώρας. Είµαστε υπο-
χρεωµένοι να τοποθετηθούµε επί της ουσίας.

Αισθάνοµαι ιδιαίτερη συγκίνηση διότι µε τον Υπουργό Εθνικής
Αµύνης αλλά και µε εκπροσώπους όλων των κοµµάτων της Βου-
λής, τους τελευταίους µήνες υποδεχθήκαµε δυο φορές στην Τα-
νάγρα από δεκαέξι φέρετρα παιδιών-στρατιωτών. Προφανώς
συνοµήλικοί µας θα ήταν τώρα, αλλά δεν πρόλαβαν να ζήσουν.
Τότε ήµασταν και εµείς στα χρόνια τους. Τώρα µόλις έχει ξεκι-
νήσει η διαδικασία –τα τελευταία χρόνια εννοώ- και λόγω της τε-
χνολογίας DNA κ.λπ., να προσπαθούν να τακτοποιήσουν τους
λογαριασµούς τους µε τους συγγενείς τους. 

Είναι µια απίστευτη, µια θλιβερή ιστορία, που αφορά σε έναν
πόλεµο –επιτρέψτε µου- ο οποίος δεν κηρύχθηκε ποτέ. Είναι θύ-
µατα πολεµικών συγκρούσεων, οι οποίες δεν αναφέρονται που-

θενά σαν τέτοιες, διότι δεν υπήρξε καµµία κήρυξη πολέµου από
καµµία πλευρά. Γι’ αυτό όταν υποδεχόµαστε τα θύµατα ενώπιον
των γονέων τους, των αδελφών τους µέσα σε τραγικές και δρα-
µατικές όπως αντιλαµβάνεστε καταστάσεις, δεν µπορεί η ελλη-
νική πολιτεία σήµερα να αποδώσει µια πραγµατική τιµή, ένα
παράσηµο, µια αναφορά. Απλώς βγαίνουν κάποιοι λόγοι και απο-
δίδονται κάποια γραπτά.

Είναι, πραγµατικά, µια δραµατική υπόθεση, διότι πίσω της έχει
και χιλιάδες άλλα θύµατα αλλά και χιλιάδες αγνοούµενους. Είναι
πράγµατα τα οποία γνωρίζουµε πολύ καλά, για τα οποία, όµως,
δεν έγινε δυνατόν µέχρι του παρόντος να προχωρήσουν οι έρευ-
νες και να αποδοθούν ευθύνες.

Με αυτή την έννοια επαναλαµβάνω ότι από την πλευρά µου θα
σας δώσω και θα καταθέσω όλα τα στοιχεία, έτσι ώστε µετά γνώ-
σεως να ληφθεί η σχετική απόφαση, για την οποία ακούσαµε
προηγούµενα και από τον Πρωθυπουργό.

Θέλω να καταθέσω τα πρακτικά της χθεσινής συνεδρίασης της
Διάσκεψης των Προέδρων, όπου ετέθη αυτό το ζήτηµα.

(Ο Πρόεδρος της Βουλής των Ελλήνων κ. Νικόλαος Βούτσης
καταθέτει τα προαναφερθέντα πρακτικά, τα οποία έχουν ως
εξής:
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Θέλω να κα-
ταθέσω το Πρωτόκολλο Συνεργασίας µεταξύ της Βουλής των
Ελλήνων και της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δη-
µοκρατίας για την πρόσβαση στο υλικό του «Φακέλου της Κύ-

πρου», το οποίο υπεγράφη στις 21 Γενάρη 2016.
(Ο Πρόεδρος της Βουλής των Ελλήνων κ. Νικόλαος Βούτσης

καταθέτει το προαναφερθέν πρωτόκολλο, το οποίο έχει ως εξής:
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Επίσης κατα-
θέτω και το συµπληρωµατικό παράρτηµα πρωτοκόλλου συνερ-
γασίας για την πρόσβαση στο υλικό του «Φακέλου της Κύπρου»

που υπεγράφη στις 15 Φεβρουαρίου 2017. 
(Ο Πρόεδρος της Βουλής των Ελλήνων κ. Νικόλαος Βούτσης

καταθέτει το προαναφερθέν πρωτόκολλο, το οποίο έχει ως εξής:
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Σε αυτά ανα-
φέρθηκε ο Πρόεδρος της κυπριακής Βουλής κ. Γιαννάκης Οµή-
ρου στην οµιλία που έκανε εδώ στην Ολοµέλεια της Βουλής.
Καταθέτω και αυτά τα Πρακτικά µε τις δεσµεύσεις που υπήρχαν
και µε µια πάρα πολύ σοβαρή εργασία που έγινε αυτό τον ενά-

µιση χρόνο.
(Ο Πρόεδρος της Βουλής των Ελλήνων κ. Νικόλαος Βούτσης

καταθέτει τα προαναφερθέντα Πρακτικά, τα οποία έχουν ως
εξής:
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Με βοήθεια
των κοµµάτων -µε την έννοια ότι κανένα κόµµα δεν ζήτησε να πα-
ρέµβει ή να παρακωλύσει αυτή τη διαδικασία, πέραν αυτών που
είπε προηγούµενα ο κ. Μιχαλολιάκος «Κάνω δύο φορές αίτηση»
κ.λπ.- αλλά και µε τη βοήθεια των εκπροσώπων του Τύπου που
την σεβάστηκαν, αυτή η διαδικασία έµεινε επί ενάµιση χρόνο εκεί
που έπρεπε να µείνει.

Καταθέτω τον πίνακα των µαρτυρικών καταθέσεων. Είναι εκα-
τόν τριάντα εννιά φάκελοι. Είναι περί τις ενενήντα µαρτυρικές
καταθέσεις στην επιτροπή, όλων των υπευθύνων, πρωταιτίων ή
συµµετεχόντων, προς την εξεταστική επιτροπή της Βουλής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Νικόλαος Βού-
τσης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο
οποίος έχει ως εξής:
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Δίπλα από
κάθε έναν απ’ αυτούς τους φακέλους είναι καταγεγραµµένος ο
αριθµός των σελίδων. Είναι από εξήντα µέχρι διακόσιες πενήντα
σελίδες, που αφορούν στις µαρτυρικές καταθέσεις για όλη την
περίοδο και που ήταν το βασικό αντικείµενο, µε βάση το οποίο,
όπως ειπώθηκε και προηγουµένως, διαµορφώθηκαν τα πορί-
σµατα.

Πρόκειται για ένα πόρισµα τότε όχι της πλειοψηφίας, αλλά της
πλειοψηφούσας δύναµης του ΠΑΣΟΚ, διότι δεν έγινε ποτέ ψη-
φοφορία σ’ αυτήν τη Βουλή για τα πορίσµατα. Κατατέθηκε τον
Οκτώβριο του 1988 ένα πόρισµα, δύο ακόµη πορίσµατα από τον
Κώστα Κάππο κι από τον κ. Βαρβιτσιώτη κατατέθηκαν, έγινε συ-
ζήτηση στην ελληνική Βουλή πάνω σε όλα αυτά και εκεί σταµά-
τησαν όλα. 

Δεν έχει υπάρξει ούτε σχετική απόφαση της Βουλής επ’
αυτών, παρότι υπήρχε µια δέσµευση να επανέλθει το ζήτηµα για
συζήτηση ούτε ανελήφθη πολιτική πρωτοβουλία ύστερα πάνω σ’
αυτό το ζήτηµα. Τα είκοσι εννιά επόµενα χρόνια όποτε συζητή-
θηκε εδώ το Κυπριακό ήταν στο πλαίσιο προ ηµερησίας διατά-
ξεως συζήτησης των Προέδρων των κοµµάτων ή µε αφορµή το
Σχέδιο Ανάν κ.λπ.. Αυτό το ζήτηµα είχε τεθεί εκτός της όποιας
διαδικασίας και διερεύνησης, ενώ από πλευράς της κυπριακής
Βουλής αρκετές φορές είχε έλθει αυτό το ζήτηµα σαν αίτηµα,
τουλάχιστον για να υπάρχει επικοινωνία.

Επιτρέψτε µου ένα µικρό ιστορικό, για να ξέρουµε όλοι µας σε
σχέση µε αυτό το ζήτηµα, που είναι ιδιαίτερα σηµαντικό. Πρέπει
να ξέρουµε ότι το 1975 υπήρξε απόφαση του Υπουργικού Συµ-
βουλίου όπου παραχωρήθηκε στον Υπουργό τότε Εθνικής Αµύ-
νης το δικαίωµα να άρει τις ποινικές διώξεις κατά των υπευθύνων
της κυπριακής τραγωδίας. Ύστερα υπήρξαν δεσµευτικές πολι-
τικές δηµόσιες θέσεις Πρωθυπουργού το 1975 και το 1976 -1977,
1978 και 1983, αν δείτε τα Πρακτικά της Βουλής, αρκετές φορές
από αρκετές πλευρές είχε έλθει το αίτηµα ότι θα έπρεπε αυτό
το ζήτηµα να συζητηθεί, να µαζευτούν τα ντοκουµέντα, να µα-
ζευτούν τα υλικά κ.λπ..

Τελικά το 1986 γίνεται εξεταστική επιτροπή της Βουλής µε
συµµετοχή όλων των κοµµάτων. Δίνονται δύο παρατάσεις και
εντός διετίας, στις 31-10-1988 έγινε η κατάθεση του πορίσµατος
που σας ανέφερα.

Δεν έγινε δηµοσίευση των Πρακτικών, όπως είχε προαναγγελ-
θεί, παρότι τα Πρακτικά είναι εδώ, είναι µέσα στη Βουλή, είναι
τακτικά, όπως είναι και τα Πρακτικά όλων των άλλων συνεδριά-
σεων και προφανώς προσβάσιµα, προσπελάσιµα και από οποι-
αδήποτε Κοινοβουλευτική Οµάδα και από οποιονδήποτε
Βουλευτή. Έχει και πολύ µεγάλη αξία η µελέτη αυτών των Πρα-
κτικών.

Είπαµε για τα δύο πρωτόκολλα. Στο πρωτόκολλο αυτό το
οποίο υπογράψαµε επιβεβαιώνεται η πρόσβαση της Βουλής των
Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δηµοκρατίας στο υλικό που συγ-
κεντρώθηκε ή χρησιµοποιήθηκε από την Εξεταστική Επιτροπή
για τον Φάκελο της Κύπρου. Επίσης, συγκροτήθηκαν δύο επιτρο-
πές εµπειρογνωµόνων και υπηρεσιακών παραγόντων και καθη-
γητών πανεπιστηµίων. Και οι δύο επιτροπές θα συνεργάζονταν
µε στόχο την ταξινόµηση, την ψηφιοποίηση του εν λόγω υλικού.
Και τρίτον, το υλικό στο οποίο θα δοθεί πρόσβαση στη Βουλή
των Αντιπροσώπων θα χρησιµοποιηθεί αποκλειστικά για κοινο-
βουλευτικούς ή επιστηµονικούς, ιστορικούς σκοπούς, µε την έγ-
κριση πάντοτε των εκάστοτε Προέδρων των δύο Κοινοβουλίων.
Αυτή ήταν η δέσµευση.

Ύστερα, υπήρξε και ένα συµπληρωµατικό πρωτόκολλο και
έχει ενδιαφέρον λιγάκι να ακούσετε αυτά τα οποία θα σας δια-
βάσω: 

«Συµπληρωµατικά υπεγράφη ένα παράρτηµα στις 15-2-2017,
που διευκρίνιζε ότι έγγραφα που εντοπίστηκαν µε διαβάθµιση
«απόρρητο» ή «άκρως απόρρητο» επιπλέον αυτών τα οποία είχαν
έλθει σε γνώση της επιτροπής και συζητήθηκαν και αποτέλεσαν
τη βάση των πορισµάτων και τα οποία βρίσκονται εδώ, αποτε-
λούν µεν αναπόσπαστο µέρος του υλικού, ωστόσο για οποιαδή-
ποτε χρήση τους απαιτείται κοινή έγγραφη άδεια ή οδηγία των
δύο Προέδρων των Κοινοβουλίων».

Επ’ αυτών των εγγράφων, ακριβώς επειδή έχουν χαρακτηρι-

στεί από το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης, στο προσεχές διάστηµα,
σε εύλογο διάστηµα -ίσως να απαιτηθούν δυο, τρεις, τέσσερις
µήνες- θα υπάρξει -διότι υπάρχουν σοβαρές νοµικές και διεθνείς
δεσµεύσεις σε αυτά τα ζητήµατα, δεν είναι απλά ζητήµατα- η
πρόσβαση, έτσι ώστε να αποχαρακτηριστεί ενδεχοµένως ένα µε-
γάλο µέρος εξ αυτών. Κάποια δεν είναι για αποχαρακτηρισµό,
επιτρέψτε µου να έχω µια άποψη, αλλά αυτά θα τα δούµε. Είναι
επιπλέον υλικά τα οποία δεν θα αποσταλούν σήµερα,  στον
βαθµό που δεν αποτελούν µέρος αυτών µε τα οποία ασχολήθηκε
και συγκρότησε τα πορίσµατα η εξεταστική επιτροπή της Βου-
λής.

Πλην όµως είναι εδώ και µε υπεύθυνη διαδικασία και αυτά,
καθώς αποτελούν -και το έχουµε αναγνωρίσει- µέρος αυτού του
συνολικού υλικού, κάποια στιγµή τον επόµενο καιρό θα δοθούν,
χωρίς να τα βαρύνει οποιοδήποτε κώλυµα διεθνών σχέσεων ή
νοµικών προνοιών. 

Έτσι, στο πλαίσιο των εργασιών της επιτροπής που συστάθηκε
βάσει του Πρωτοκόλλου Συνεργασίας, το υλικό του Φακέλου της
Κύπρου εντοπίστηκε σε διάφορα σηµεία στα υπόγεια της Βου-
λής, συγκεντρώθηκε, ταξινοµήθηκε και αποθηκεύτηκε σε κατάλ-
ληλο χώρο. 

Η επιτροπή, προχωρώντας στο έργο της, διαπίστωσε πως το
κύριο σώµα του υλικού αποτελούν τα πρακτικά της επιτροπής µε
τις καταθέσεις όλων των πρωταγωνιστών της τραγωδίας του
1974. Στις καταθέσεις γίνεται αναφορά στην κατάθεση κάθε µάρ-
τυρα στο ΓΕΣ και ΓΕΕΘΑ ή στις άλλες αρχές των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, ενώ υπάρχουν συνοδευτικά έγγραφα από φορείς και
θεσµούς που ενεπλάκησαν σε αυτά τα γεγονότα. 

Είµαι υποχρεωµένος δηµόσια να σας πω το εξής: Διαπιστώ-
θηκε ότι έλειπαν οι έντεκα πρώτοι φάκελοι, κεντρικοί φάκελοι σε
αυτές τις ερωταποκρίσεις, που είχαν αντιστοίχως τα πρακτικά
των έντεκα πρώτων συνεδριάσεων της εξεταστικής επιτροπής
µε καταθέσεις µαρτύρων. Χρειάστηκε, ευτυχώς, να γίνει αποµα-
γνητοφώνηση του ηχογραφηµένου υλικού, δηλαδή των κασετών
που κατέγραφαν οι στενογράφοι την ώρα της συνεδρίασης και
κάτι τέτοιο ήταν και τεχνικά δύσκολο µετά από περισσότερα από
τριάντα χρόνια. Πλην όµως, τα πρακτικά που αφορούν αυτές τις
έντεκα βασικές µαρτυρικές καταθέσεις δεν είναι ενδεχοµένως
τα ακριβή, αλλά είναι βάσει της δουλειάς που έγινε αυτόν τον
ενάµιση χρόνο. 

Δεν εντοπίσαµε πότε, σε ποια συγκυρία, από ποιον, πού και
πώς αφαιρέθηκαν αυτοί οι φάκελοι από τα ερµάρια της Βουλής. 

Με σκοπό τη διαφύλαξη της ιστορικής µνήµης -τελειώνω, συ-
ναδέλφισσες και συνάδελφοι- και την ετεροχρονισµένη εκπλή-
ρωση στο ελάχιστο της ηθικής, ουσιαστικής και ιστορικής
υποχρέωσης στο κυπριακό κράτος δηµιουργήθηκε ακριβές αν-
τίγραφο του Φακέλου της Κύπρου, ώστε να αποσταλεί στη
Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δηµοκρατίας. 

Έχει προβλεφθεί την Παρασκευή το πρωί να γίνει µια ειδική
διαδικασία στη Βουλή των Αντιπροσώπων στην Κύπρο, µε στόχο
να υπάρξει µια επιµεληµένη έκδοση των πρακτικών της επιτρο-
πής εντός ευλόγου χρονικού διαστήµατος, δηλαδή µε ευθύνη και
από την κυπριακή και από την ελληνική Βουλή τους επόµενους
µήνες, η οποία θα ανοίξει και στο ευρύτερο κοινό, δηµόσια δη-
λαδή, µια πολύτιµη ιστορική πηγή, πάντα στο πλαίσιο της ασφά-
λειας, της εγκυρότητας και της επιστηµονικής ακεραιότητας που
προσφέρει το κύρος των δυο Εθνικών Κοινοβουλίων. 

Κυρίες και κύριοι, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, σας καλώ
να υπερψηφίσουµε, κατά το τακτικό που θα ακολουθήσει η Πρό-
εδρος, την παρούσα πρόταση.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι,…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο για µια διευκρίνιση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Τσιάρα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Όπως δήλωσε και ο Πρόεδρος

της Νέας Δηµοκρατίας, η Νέα Δηµοκρατία είναι θετική στην πρό-
ταση του Προέδρου. Οφείλω, όµως, να επαναδιατυπώσω την επι-
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φύλαξή µας σχετικά µε τον χρόνο. Θα είµαστε θετικοί, ως εκ τού-
του. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επί της ουσίας και ο Πρωθυπουργός
και όλα σχεδόν -νοµίζω- τα κόµµατα διατυπώσαµε την πάγια
θέση της Ελλάδας ότι το Κυπριακό για εµάς είναι ζήτηµα εισβο-
λής και κατοχής. Πριν από αυτά, όµως, πριν από εκείνα τα γεγο-
νότα του 1974 είχε συντελεστεί και µια προδοσία σε φάσεις,
αρχής γενοµένης από τον Νοέµβριο του 1967, όταν αποσύρθηκε
η ελληνική µεραρχία από την Κύπρο µε απόφαση της τότε χούν-
τας. 

Η εξεταστική επιτροπή για το άνοιγµα του Φακέλου της Κύ-
πρου ήταν αίτηµα -θυµίζω στους παλαιότερους- που διατύπωνε
ο αείµνηστος Ανδρέας Παπανδρέου ως κεντρικό αίτηµα στις
εκλογές του 1981. Και πράγµατι αυτό έγινε, µε όσα είπε ο κύριος
Πρόεδρος της Βουλής, το 1986 µε την εξεταστική και µε την κα-
τάληξη το 1988.

Κυρία Πρόεδρε, υπάρχει µία συνεργασία µε τη Βουλή των Αν-
τιπροσώπων της Κύπρου, η οποία ξεκίνησε, αν θυµάµαι καλά,
από το 2004 και πηγαίνει καλά. Και πράγµατι υπεγράφησαν και
τα πρωτόκολλα. 

Τώρα καλούµαστε -αν έχουµε καταλάβει καλά- να εγκρίνουµε
την πρόσβαση ή την παράδοση του υλικού -όχι των πρακτικών-
της εξεταστικής επιτροπής, είτε είναι αυτό συνοδευτικό υλικό
που κατατίθετο εκεί είτε φαντάζοµαι και τα Πρακτικά, µε τις δυ-
σκολίες που ανέφερε ο κύριος Πρόεδρος. Προφανώς είµαστε
σύµφωνοι. Έχουµε άλλωστε υποστηρίξει τις πρωτοβουλίες του
κ. Βούτση όλον αυτόν τον καιρό.

Αναρωτιέµαι, κυρία Πρόεδρε, αν για µία υπόθεση προδοσίας,
που βαρύνει µε τρόπο καίριο κάποιους υποτίθεται συµπατριώτες
µας άλλων εποχών, έπρεπε η Εθνική Αντιπροσωπεία να ασχολη-
θεί σήµερα, που έγινε µια προσπάθεια, µε επιτυχές αποτέλεσµα,
να φανεί η σύµπτωση των απόψεών µας όχι µόνον στο Εθνικό
Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής, όχι µόνον στη Διαρκή Επι-
τροπή Εξωτερικών και Άµυνας, αλλά εδώ στην Ολοµέλεια της
Βουλής µε την παρουσία όλων των κοµµάτων. Θεωρώ ατυχή την
επιλογή. Εν πάση περιπτώσει, όµως, δεν διαφωνούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Λοβέρδο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εσείς,

κύριε Μιχαλολιάκο, τοποθετηθήκατε προηγουµένως επ’ αυτού.
Αφήστε να ολοκληρώσουµε τη διαδικασία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Θα ήθελα να καταθέσω την
άποψή µας, ότι σωστό είναι να δοθεί στη Βουλή της Κύπρου,
αλλά να δοθεί και στους Έλληνες Βουλευτές, να δοθεί στον ελ-
ληνικό λαό. Επί σαράντα τρία χρόνια κρατάει το πολιτικό σύ-
στηµα µια ένοχη σιωπή για την προδοσία της Κύπρου και απ’ ό,τι
φαίνεται δεν είναι µόνον κάποιοι στρατιωτικοί οι οποίοι ενέχονται
σε αυτό, αλλά και πολιτικοί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό παρακαλώ
πολύ να εγκρίνετε δι’ εγέρσεως την παράδοση των υλικών που
έχουν κατατεθεί στη Βουλή και αφορούν στον «Φάκελο της Κύ-
πρου», τα οποία είχαν γίνει αντικείµενο µελέτης και αξιολόγησης
από την εξεταστική επιτροπή στο διάστηµα 1986 έως τον Οκτώ-
βριο του 1988, οπότε κατατέθηκαν τα σχετικά πορίσµατα και
έγινε η συζήτηση στην ελληνική Βουλή, σε υλοποίηση των δια-
λαµβανοµένων στο Πρωτόκολλο Συνεργασίας, καθώς και στο
Παράρτηµα αυτού, που έχουν υπογράψει οι δύο Πρόεδροι της
Βουλής των Ελλήνων και της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αποδεχόµενοι την πρόταση
παρακαλώ πολύ να εγερθούν.

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την πρόταση)
Είναι προφανές ότι ηγέρθησαν όλοι.
Συνεπώς το Σώµα ενέκρινε οµόφωνα την πρόταση, η οποία

έχει κατατεθεί στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης.
(Χειροκροτήµατα)

Παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την
υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής συνε-
δρίασης.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το Σώµα παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Με τη

συναίνεση του Σώµατος και ώρα 14.53’ λύεται η συνεδρίαση για
την προσεχή Πέµπτη 13 Ιουλίου 2017 και ώρα 9.30’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζή-
τηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα
µε την ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


